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ACTA PLE NÚM. 9/00 
 
 
SESSIÓ CELEBRADA PER L'AJUNTAMENT EL DIA 28 DE SETEMBRE DE  
2000 
 
 
 
CARÀCTER DE LA SESSIÓ: ORDINÀRIA 
CONVOCATÒRIA: 1ª 
DATA: 28 DE SETEMBRE DE 2000 
 
 
 A la ciutat de Cornellà de Llobregat, quan són les vint hores del dia 
vint-i-vuit de setembre de dos mil, es reuneixen a la sala de sessions d'aquest 
Ajuntament, prèvia convocatòria realitzada a l’efecte en els termes legalment 
establerts, els membres integrants de l'Ajuntament Ple que a continuació es 
relacionen, en sessió ordinària i primera convocatòria, sota la Presidència del 
senyor Alcalde Accidental, i assistits per mi, la Secretària General. 
 
 
 
ASSISTENTS 
 
 
Alcalde Accidental 
 
Sr.  Antonio Martínez Flor 
 
 
Tinents/a d'Alcalde 
 
Sr. Vicenç Badenes i Teixidó 
Sr. Antonio Balmón Arévalo 
Sr. José Luis Morlanes Galindo 
Sra. Carmen Romero López 
Sr. Ramon Salabert Parramon 
 
 
Regidors/es 
 
Sr. Nèstor Artís i Villena   
Sra. Susana Cordero Rojas  
Sra. Mª Isabel Espinosa Fernández 
Sr. Sergi Fernández Mesa 
Sr. Ignacio Flórez Barrón 
Sr. Arnau Funes Romero 
Sr. Juan Antonio García Díaz 
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Sr. Alberto García Llorente 
Sra. Cristina Gasull Martínez 
Sra. Judith Ibàñez Vives 
Sr. Miguel López Sánchez 
Sr. Llorenç Luna Rodríguez  
Sr. Manuel Luque del Rio 
Sr. Perfecto Madrid Olmos 
Sra. Aurora Mendo Sánchez 
Sr. Antonio Naranjo Hijos 
Sra. Glòria Récio Díaz 
Sr. Joan Tardà i Coma 
 
 
Secretària General 
 
Sra. Carmen Alonso Higuera 
 
 
Interventor 
 
Sr.  Joan R. Sagalés Guillamón 
 
 
NO ASSISTENT: 
 
Excusa:  
 
Sr.  José Montilla Aguilera 
 
 
 Per l'Alcaldia-Presidència es declara oberta la sessió, i es passa a 
despatxar els assumptes que figuren a l'ordre del dia i que són els següents: 
 
 

I 
 

PART RESOLUTIVA 
 
 
PROPOSTES DE SECRETARIA 
 
 
 1.- Aprovació de l'acta núm. 7/00, corresponent a la sessió 
ordinària del dia 27 de juliol d'enguany. 
 
 L’esborrany de l’acta ha estat lliurat a tots els regidors i regidores 
junt amb la convocatòria d’aquesta sessió. 
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 PROPOSTES D’ESMENES 
 
 En primer lloc pren la paraula la senyora Carmen Romero López, 
com a Portaveu del Grup Municipal d'IC-V, per indicar que hi ha dues 
qüestions a matisar. La primera qüestió és que al segon paràgraf de la pàgina 
47, diu: 
 
 “... el 7 de juliol en una Comissió de Govern ...”. No obstant això en 
el mateix enunciat de la Moció diu: “... el passat divendres 7 de juliol en el 
Consell de Ministres...”, o sigui que no era una Comissió de Govern, sinó que 
era el Consell de Ministres, i suposo, indica, que no és una errada de 
transcripció sinó que ho vaig dir jo a l’hora d’intervenir. 
 
 En segon lloc, continua dient la Sra. Romero, al cinquè paràgraf de 
la pàgina 86, diu: 
 
 “Acte seguit intervé la Regidora-Delegada de l’Àrea de Medi Ambient 
i Sostenibilitat, senyora Carmen Romero López, per manifestar que el seu 
Grup també vota a favor...”. 
 
 I, en aquest punt, assenyala, parlava com a Portaveu del Grup 
Municipal d’IC-V, i no com a Regidora-Delegada. 
  
 Seguidament intervé la Portaveu del Grup Municipal del PP, senyora 
Mª Isabel Espinosa Fernández, per manifestar que a l’últim paràgraf de la 
pàgina 47 diu: 
 
 “... no només ha solucionat els problemes...”. 
 
 I hauria de posar: 
 
 “... no només no ha solucionat els problemes...”. 
 
 
 VOTACIÓ         UNANIMITAT 
 
 
 
 ESMENES APROVADES 
 
 Al segon paràgraf de la pàgina 47,  ha de dir: 
 
 “.... el 7 de juliol en el Consell de Ministres. 
 
 Al cinquè paràgraf de la pàgina 86, ha de dir: 
 
 “Acte seguit intervé la Portaveu del Grup Municipal d’IC-V, senyora 
Carmen Romero López, per manifestar que el seu Grup també vota a favor...”. 
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 A l’últim paràgraf de la pàgina 47 ha de dir: 
 
 “... no només no ha solucionat els problemes...”. 
 
 
 
 2.- Donar compte i, si és el cas, ratificar els decrets i 
resolucions de l'Alcaldia que a continuació es relacionen. 
 
 
 En aquest moment s'incorpora a la sessió el Regidor del Grup 
Municipal Socialista, senyor Ramon Salabert Parramon. 
 
 
 Per la Secretària de la Corporació i a efectes de  la seva ratificació o 
el seu coneixement, es dóna lectura dels Decrets i Resolucions dictats per 
l'Alcaldia, com a conseqüència de la seva urgència, el text literal dels quals és 
el següent: 
 
 
 2.1.- Decret núm. 3839/00 de data 25 de juliol 
 

“Vista la instància presentada pel Sr. Francisco Massagué Sala, i en 
el seu nom i representació, el Sr. Victor Manuel Carrera Pinchete, amb 
número de registre d’aquest Ajuntament 20755 de data 28 de juny, pel qual 
sol·licita la paralització de les actuacions administratives dirigides a l’execució 
del Pla Especial d’assignació usos del subsector Ribera-Serrallo, entre 
aquestes especialment, el projecte d’expropiació inicialment aprovat per 
l’execució del Polígon 2 de l’esmentat subsector. 

 
Vist l’escrit adjunt a l’anterior instància, presentat per la 

representació processal del Sr. Massaguè en la Secció Tercera de la Sala 
Contenciós Administrativa del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, en 
el recurs 284/00, en virtut del qual sol·licita a la Sala que adopti una mesura 
cautelar consistent en la suspensió de l’executivitat de l’acord impugnat en 
l’esmentat recurs, és a dir, el Pla Especial d’assignació d’usos del subsector 
Ribera-Serrallo de Cornellà de Llobregat. 

 
Atès que aquest Ajuntament compareixerà en breu en l’esmentat 

recurs núm. 284/00 com a part codemandada, ja que ha estat emplaçat 
mitjançant escrit del Departament de Política Territorial i Obres Públiques, 
Direcció General d’Ordenació del Territori i Urbanisme de la Generalitat de 
Catalunya, de data 7 de juliol de 2000 (amb registre d’entrada núm. 22831 de 
data 17 de juliol de 2000). 
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Atès que de la instància presentada pel Sr. Massaguè es desprèn 

que la paralització interessada de les actuacions es sol·licita més en funció de 
la iniciació de l’expedient expropiatori, que del planejament aprovat, això és, 
d’actes posteriors al que és objecte de la impugnació jurisdiccional en el recurs 
284/2000, que és el Pla Especial d’Assignació d’usos del subsector Ribera-
Serrallo. 

 
Vist l’acord adoptat per aquest Ajuntament en sessió  plenària de 27 

d’abril de 2000, en virtut del qual es va aprovar inicialment el projecte 
d’expropiació, pel sistema de taxació conjunta, del Polígon 2 del Pla Especial 
d’assignació d’usos del subsector Ribera-Serrallo, de Cornellà de Llobregat. 

 
Atès que la tramitació de l’esmentat projecte d’expropiació pel 

sistema de taxació conjunta culminarà amb l’aprovació definitiva d’aquell per 
la Comissió d’Urbanisme de Catalunya, resolució que implicarà la possibilitat 
d’ocupació dels terrenys expropiats. 

 
Atès que de conformitat amb la doctrina del Tribunal Suprem, en la 

que són exponents, entre d’altres, els Actes Judicials de 3 de febrer, 17 d’abril, 
16 de maig i 2 d’octubre de 1989, 2 de novembre de 1993, 15 de gener de 
1994 i 19 de maig de 1998, 14 de maig de 1991, així com la sentència de 8 
d’octubre de 1999, que afirma que l’execució d’una expropiació forçosa és per 
la seva naturalesa una exigència de l’interès públic que ha de prevaldre sobre 
els danys que se li pugin produir a l’interessat, que en qualsevol cas seran 
sempre compensats amb el pagament del preu just. 

 
Atesa, addicionalment, la nombrosa doctrina jurisprudencial 

destacant, entre d’altre, l’Acte Judicial de 5 de juny de 1993 i l’Acte Judicial de 
12 de maig de 1993, que ve reiteradament assenyalant que en els casos en 
què s’està davant l’execució del planejament urbanístic, donat que l’interès 
públic exigeix que es portin a efecte les actuacions aprovades en raó de les 
necessitats que es tracta de cobrir amb la verificació de les previsions 
urbanístiques, només perjudicis de molt elevada consideració podrien 
justificar una mesura de suspensió. 

 
Atès que no obstant l’anterior, s’ha de considerar igualment la 

jurisprudència sentada pel Tribunal Constitucional, en particular en la seva 
sentència núm. 78/96, de 6 de juny, la satisfacció del dret a la tutela judicial 
efectiva que proclama la Constitució, obliga a facilitar que l’executivitat de 
l'acte impugnat, pugui ser sotmesa a la decisió d’un Tribunal, la qual cosa ha 
de suposar la paralització immediata de qualsevol actuació, en tant no es 
produeixi la resolució judicial corresponent de l’incident de suspensió. 

 
Vist l’article 129.1 de la vigent Llei jurisdiccional, segons el qual la 

finalitat de tota mesura cautelar és assegurar l’efectivitat de la futura 
sentència que es dicti en el procés, així com l’article 130.1 que disposa que la 
mesura cautelar podrà acordar-se únicament quan l’execució de l’acte pugues 
fer perdre la seva finalitat legítima al recurs. 
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Vistos els articles 103.1 de la Constitució, així com l’article 94 de la 

Llei 30/1992, de 26 de novembre de Règim Jurídic de les Administracions 
Públiques i del Procediment Administratiu Comú, consagradors del principi 
d’executivitat dels actes administratius i d’autotutela executiva i del principi  
d’eficàcia. 

 
Atès que de conformitat amb tot l’anterior es desprèn que per tal 

d’arribar a una resolució justa i conforme amb l’ordenament jurídic i la 
jurisprudència aplicable que garanteixi, d’una banda el dret a la tutela judicial 
efectiva i, d’altra banda, l’interès públic que suposen els instruments de 
planejament i gestió urbanística, s’hauria de continuar amb la tramitació 
jurídico-administrativa conduent a l’execució del Pla Especial d’Assignació 
d’Usos del subsector Ribera-Serrallo, excloent les posteriors operacions de 
transformació física, i en el benentès que l’efectivitat de les operacions 
jurídiques esmentades quedaria condicionada al que es resolgués en la peça 
separada de mesura cautelar del recurs 284/2000. D’aquesta manera, no es 
dificultaria o impediria una plena i efectiva tutela judicial, ja que no es faria 
impossible l’adequat restabliment de l’afectat en la integritat dels seus drets i 
interessos en el cas que en la peça separada de mesura cautelar del recurs 
284/00 s’acordés la suspensió de l’acord impugnat, ja que es tractaria tant 
sols de tràmits jurídics l’eficàcia dels quals quedaria condicionada al que es 
resolgués en la peça separada de mesura cautelar. 

 
Atesa la naturalesa jurídica de reglament de tot Pla Urbanístic, i per 

tal de reduir al màxim la implicació de l’interès general que podria suposar la 
paralització general d’aquell, i de conformitat amb l’article 130.1 de la vigent 
Llei jurisdiccional, que recull la possibilitat de la mesura cautelar al·lusiva a 
l’aplicació de la disposició, s’ha d’entendre que les mesures que s’adopten en 
la present resolució es refereixen únicament als terrenys propietat del Sr. 
Massagué, que és d’altra banda l’únic recorrent en els actes 284/00, i qui ha 
presentat la instància objecte d’aquest Decret. 

  
Atesa la urgència per l’adopció de la present resolució, i de 

conformitat amb les atribucions que confereix a l’Alcalde l’article 21.1.k) de la 
Llei 7/85 de 2 d’abril, Reguladora de les Bases de Règim Local, 

 
Per tot això, aquesta Alcaldia, 
 

HA RESOLT 
 
Primer.- Posposar l’inici de les operacions de transformació física 

(que comencen amb l’acte d’ocupació) dels terrenys propietat del Sr. Massagué 
com a conseqüència del projecte d’expropiació del Polígon 2 del Pla Especial 
d’Assignació d’usos del subsector Ribera-Serrallo, de Cornellà de Llobregat, 
fins que es resolgui la peça separada de mesura cautelar incoada pel mateix 
en el recurs contenciós administratiu 284/00. 
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Segon.- Prosseguir amb la tramitació de les operacions jurídiques 

necessàries per a l’execució del Pla Especial d’assignació d’usos del subsector 
Ribera-Serrallo, incloent les relatives al projecte d’expropiació inicialment 
aprovat per a l’execució del Polígon 2 de l’esmentat subsector, condicionant la 
seva eficàcia, únicament pel que respecta als terrenys del Sr. Massagué, al que 
es resolgui a la peça separada de mesura cautelar del recurs contenciós 
administratiu núm. 284/00. 

 
Tercer.- Comunicar la present resolució a l’interessat, pel seu 

coneixement i efectes. 
 
Quart.- Comunicar igualment aquest Decret al Departament 

d’Urbanisme, Habitatge i infrastructures, pel seu degut compliment. 
 
Cinquè.- Donar compte de la present resolució en el proper Ple que 

es celebri per a la seva ratificació.” 
 
 

 Tot seguit se sotmet a votació el decret, i és ratificat per unanimitat 
dels assistents. 
 

 
 
 2.2.- Decret núm. 4123/00 de data 7 d’agost 
 

“Vista la necessitat de tenir que disposar d’un recolzament 
administratiu a temps parcial durant el període 1/9/2000 fins el 28/2/2001, 
per poder garantir les diferents mancances que l’Organització Municipal 
precisarà cobrir durant aquest període per acumulació de tasques, 

 
Atès el contingut de l’informe emes a l’efecte pel Departament de 

Recursos Humans, en relació a aquesta necessitat, 
 
Atès el que preveuen els articles 16 i 94 del Reglament del Personal 

al Servei de les Entitats Locals això com els articles 12 i 15 c) de l’Estatut dels 
Treballadors, l’article 18 del Reial Decret 3217/93 i l’article 4è del Reial Decret 
2546/1994. 

 
Atès que aquesta necessitat s’ha produït de forma sobrevinguda i es 

precisa cobrir immediatament, per un període màxim de sis mesos, per poder 
garantir el recolzament dels serveis, i que una demora en la contractació no 
s’assoliria  l’objectiu que provoca la proposta de contractació, 

 
Atès que la Sra. Purificación Suarez Ruíz, ha prestat serveis en 

aquest Ajuntament, a través d’un Pla d’Ocupació, a plena satisfacció d’aquesta 
Organització, i reuneix el perfil i condicions laborals per poder atendre amb 
diligència aquesta activitat temporal, com Auxiliar Administratiu de 
recolzament temporal dels serveis, 
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 Atès que hi ha consignació pressupostària per atendre l’esmentada 
contractació en el Capítol I del pressupost d’aquest Ajuntament, partida 
pressupostària 21 121A1 13100 de Personal laboral eventual / Org. I Rec. 
Humans. 
 
 Per tot això, en exercici de les competències que m’han sigut 
conferides en virtut de la delegació efectuada per l’Alcaldia d’aquest 
Ajuntament, mitjançant Decret núm. 3558/99 de data 15 de juliol, 
 

HE RESOLT 
 
Primer.- Declarar raons d’urgència per contractar a una auxiliar 

administrativa a temps parcial per poder atendre l’acumulació de tasques en 
els serveis administratius, donant el recolzament que es precisa durant el 
propers sis mesos. 

 
Segon.- Autoritzar la contractació laboral de caràcter no permanent 

i a temps parcial, per circumstàncies de la producció, de la senyora 
Purificación Suarez Ruiz, en qualitat de Auxiliar Administratiu I, amb efectes 
del 1 de setembre de 2000 i per un període màxim de sis mesos, i amb una 
dedicació setmanal de 25 hores, per atendre durant l’esmentat període de 
relació l’acumulació de tasques administratives que l’organització precisa 
atendre. 

 
Tercer.- Establir a l’esmentada empleada les retribucions que li 

corresponguin, d’acord amb les taules salarials vigents en aquest Ajuntament 
pel personal laboral. 

 
 Quart.- Comunicar la present resolució a la interessada, al seu 
Cap, al Representant del Comitè i al Departament d’Organització i Recursos 
Humans als efectes adients.  
 

Cinquè.- Donar compte de la present resolució al Ple, en la propera 
sessió que se celebri. 

 
Sisè.- Publicar la present contractació en el Butlletí Oficial de la 

Província i Diari Oficial de la Generalitat de conformitat al que preveu la 
normativa vigent.” 
 
 
 Després d'això els reunits manifesten quedar-ne assabentats. 
 
 
 
 2.3.- Decret núm. 4533/00 de data 22 de setembre 
 
 “Atès, que l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat és titular de les 
Escoles Bressol Municipals. 
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 Atès, que mitjançant escrit de la Direcció General de Centres 

Docents de la Generalitat de Catalunya, que va tenir entrada al Registre 
General de l’Ajuntament en data 31 de juliol d’enguany es va notificar a aquest 
Ajuntament que per resolució de 12 de juliol de 2000 s’atorgaven les 
subvencions a les Corporacions Locals titulars d’escoles d’educació infantil; i, 
així mateix, es requeria a aquest Ajuntament per a que, remetis a l’esmentat 
Organisme acord del Ple de l’Ajuntament pel qual s’accepta la subvenció 
atorgada. 

 
 Vist que la data límit de presentació es anterior a la data de 

celebració del proper Ple Municipal. 
 
 Per l’anterior exposat aquesta Presidència fent ús de les atribucions 
que li confereix l’article 21 de la Llei 7/1985 de 2 d’abril, 
 

HA RESOLT 
 
 Primer.- Acceptar la quantitat de 13.212.054.- pessetes en 

concepte de subvenció concedida pel Departament d’Ensenyament de la 
Generalitat de Catalunya pel sosteniment de les Escoles Bressol Municipals de 
l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat per l’any 2000. 
 

 Segon.- Donar compte del present Decret al Ple Municipal a la 
propera sessió que es celebri; a efectes de la seva ratificació. 
 

 Tercer.- Comunicar, mitjançant certificació emesa per la Secretària 
General de l’Ajuntament, el present acord al Departament d’Ensenyament de 
la Generalitat de Catalunya.” 
 
 
 Tot seguit se sotmet a votació el decret, i és ratificat per unanimitat 
dels assistents. 
 
 
 
 2.4.- Decret núm. 4534/00 de data 22 de setembre 
 
 “Aquest Alcaldia, mitjançant Decret dictat el dia 3 de desembre de 
1999, amb el número 5869/99, i com a conseqüència de la nova organització 
derivada de la Corporació sorgida  de les Eleccions Municipals que varen tenir 
lloc el dia 13 de juny anterior, va designar els membres integrants del Ple del 
Consell de la Dona de Cornellà de Llobregat, modificat posteriorment per 
Decret de l’Alcaldia número 2960/2000, de 8 de juny. 
 
 Atès que mitjançant escrit de la Secretària  del Consell Municipal de 
la Dona, de data 27 de juny d’enguany, es sol·licita el nomenament de 
representants, titular i suplents, de l’Associació Cornellà per les Dones, en el 
Consell de la Dona de Cornellà de Llobregat. 
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 Per tot això, aquesta Alcaldia, en ús de les atribucions que 
legalment té conferides,  
 

HA RESOLT 
 
 Primer.- Modificar el Decret de l’Alcaldia número 5869/99, de 3 de 
desembre, relatiu als membres del Ple del Consell de la Dona de Cornellà de 
Llobregat, en el sentit següent: 
 

- Nomenar Vocals titular i suplents del Ple del Consell de la Dona de 
Cornellà de Llobregat, en representació de l’Associació Cornellà per 
les Dones, a les persones següents: 

 
• Titular: senyora Nuria Serrano Sánchez 
• Suplent primera: senyora Lucía Folk Carmona 
• Suplent segona: senyora Purificación Suarez Ruiz 

 
 Segon.- Comunicar aquest Decret al Departament de Serveis 
Socials, Salut Pública i Dona d’aquest Ajuntament, així com al President, Vice-
presidenta i Secretaria del Consell de la Dona de Cornellà de Llobregat, i a les 
persones interessades, als efectes escaients.  
 
 Tercer.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament d’aquesta resolució, 
en la pròxima sessió que es convoqui, per a la seva ratificació.” 
 
 
 Tot seguit se sotmet a votació el decret, i és ratificat per unanimitat 
dels assistents. 
 
 
 
PROPOSTES DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA D’INTERIOR, COMERÇ I 
COMUNICACIÓ 
 
 
 3.- Ratificar l’acord adoptat el dia 29 de juny d’enguany pel 
Consell General del Consorci de Comunicació Local, de modificar els 
articles 10, 11, 12, 15, 16, 17 i 18 dels Estatuts reguladors de l’esmentat 
Consorci, d’acord amb el text estatutari que s’aprova de forma simultània 
i, en conseqüència, aprovar inicialment l’esmentada modificació. 
 
 DICTAMEN 
 
 
 “Vist l’escrit de 19 de juliol, tramés pel Gerent del Consorci de 
Comunicació Local, en virtut del qual es comunica a aquest Ajuntament 
l’acord adoptat el dia 29 de juny pel Consell General de l’esmentat Consorci, 
pel qual s’aprova inicialment la modificació de diversos preceptes dels seus 
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Estatuts reguladors, amb l’objecte fonamental de redefinir  les competències 
dels seus òrgans de govern en relació amb el nomenament i control de les 
activitats del Director General de l’Agència de Comunicació Local, S.A. 
 
 Atès que en conformitat amb el que disposen els articles 313.2 i 322 
del Reglament d’Obres, Activitats i Serveis dels Ens Locals de Catalunya, 
aprovat per Decret 179/95, de 13 de juny, en concordança amb l’article 10.g) 
dels Estatuts reguladors del Consorci, la modificació d’aquests requereix 
l’acord previ del seu Consell General, en la seva qualitat d’òrgan superior de 
govern, ratificat pels Ens, Administracions i Entitats consorciades, mitjançant 
acord adoptat amb el vot favorable de la majoria absoluta de membres de la 
Corporació i seguint per a això el procediment legalment previst per a la 
constitució del Consorci. 
 
 Atès que en ares del compliment dels Principis d’economia i celeritat 
que han de presidir les actuacions administratives, el Consell General del 
Consorci de Comunicació Local, en el seu acord de 29 de juny d’enguany, ha 
aprovat sol·licitar a les Entitats consorciades la delegació al seu favor, per a 
què, en nom de totes elles, porti a terme la publicació dels Anuncis exigits per 
la legislació vigent en relació amb l’aprovació inicial de la modificació i amb la 
publicació definitiva prèvia a la seva entrada en vigor. 
 
 Per tot això, el Regidor de l’Àrea d’Interior, Comerç i Comunicació, 
en ús de les atribucions que té delegades,  i vist l’informe número 29/2000, 
emès per la Secretària General en data 12 de setembre, proposa al Ple 
l’adopció dels següents 
 

ACORDS 
 

 Primer.- Ratificar l’acord adoptat el dia 29 de juny d’enguany pel 
Consell General del Consorci de Comunicació Local, de modificar els articles 
10, 11, 12, 15, 16, 17 i 18 dels Estatuts reguladors de l’esmentat Consorci, 
d’acord amb el text estatutari que figura com a document annex a aquest 
acord que s’aprova de forma simultània i, en conseqüència, aprovar 
inicialment l’esmentada modificació, que s’entendrà aprovada definitivament si 
durant el període d’informació pública no es formulen al·legacions ni 
suggeriments. 
 
 Segon.- Sotmetre a informació pública l’expedient instruït de 
modificació dels Estatuts del Consorci de Comunicació Local, per un termini 
de TRENTA dies, a efectes d’al·legacions i/o suggeriments, mitjançant la 
inserció del corresponent Edicte al Butlletí Oficial de la Província, al Diari 
Oficial de la Generalitat i al Tauler d’Anuncis de la Corporació. 
  
 Tercer.- Delegar a favor del Consorci de Comunicació Local, a 
l’empara del que disposa l’article 13.1 de la Llei 30/1992, de 26 de novembre, 
de Règim Jurídic de les Administracions Públiques i del procediment 
administratiu comú, en la seva nova redacció donada per la Llei 4/1999, de 13 
de gener, les competències d’aquest Ajuntament relatives a la publicació en els 
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Diaris Oficials dels Anuncis corresponents a l’aprovació inicial de l’esmentada 
modificació estatutària, i a la publicació final del text resultant, prèvia a 
l’entrada en vigor d’aquests. 
 
 Quart.- Comunicar aquest acord al Consorci de Comunicació Local, 
pel seu coneixement i efectes. 
 
 Cinquè.- Publicar la present delegació al Butlletí Oficial de la 
Província i al Butlletí d’Informació Municipal, en compliment del que disposa 
l’article 44.2 del Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de 
les Entitats Locals, aprovat per Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Antonio Balmón Arévalo, com a President- 
Delegat de la Comissió Informativa d’Interior, Comerç i Comunicació, es fa una 
explicació del dictamen, manifestant que l’Ajuntament, com tots sabeu, forma 
part del Consell General del Consorci de Comunicació Local, i 
fonamentalment, continua manifestant el Sr. Balmón, el que avui portem al 
Ple és la  ratificació d’un acord que ja es va adoptar pel Consell General del 
Consorci, que afecta a l’ampliació de la presència en els òrgans directius 
executius del mateix de tots els Grups Polítics, i, d’altra banda, proposa que 
l’elecció del director general es realitzi per consens o bé per majoria de dos 
terços dels membres del Consell. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 
 
 4.- Restar assabentats de la fermesa de la Sentència dictada el 
dia 7 de juliol de 1993, per la Secció Tercera de la Sala del Contenciós 
Administratiu del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, en el 
recurs contenciós administratiu número 228/91, interposat per Unidad 
Inmobiliaria, S.A., com a conseqüència de la desestimació del recurs de 
cassació interposat per aquest Ajuntament contra ella davant el Tribunal 
Suprem. 
 
 DICTAMEN 
 
 
 “Vista la Sentència dictada el dia 13 d’octubre de 1999 per la Secció 
Cinquena de la Sala del Contenciós Administratiu del Tribunal Suprem, en el 
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recurs de cassació número 6176/93, interposat per aquest Ajuntament contra 
la Sentència de 7 de juliol de 1993, dictada per la Secció Tercera de la Sala del 
Contenciós Administratiu del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya en el 
recurs contenciós administratiu número 228/91, interposat per Unidad 
Inmobiliaria, S.A. contra sengles acords plenaris d’aquest Ajuntament de 31 
d’octubre de 1990 i 27 de febrer de 1991, pels que aquesta Corporació 
manifestava a la recorrent la seva consideració de que a judici de 
l’Administració Municipal no s’havia consolidat el seu dret a edificar un 
equipament susceptible de titularitat privada en la finca de la seva propietat 
situada en la Carretera del Mig s/n a l’empara del que disposa l’article 216.3 
de les Normes Urbanístiques del Pla General Metropolità (PGM). 
 
 Atès que com a conseqüència de la Sentència dictada pel Tribunal 
Suprem es declara no haver lloc al recurs de cassació interposat per aquest 
Ajuntament i es confirma, en conseqüència, la Sentència dictada pel Tribunal 
Superior de Justícia de Catalunya per la qual es declaren nuls i sense cap 
efecte els acords municipals impugnats, així com la consolidació del dret de 
Unidad Inmobiliaria, S.A. a la construcció de qualsevol equipament 
susceptible de titularitat privada, en la porció de terreny de la seva propietat 
situat a la Carretera del Mig s/n d’aquesta ciutat, qualificada d’equipaments 
comunitaris. 
 
 Atès que amb posterioritat als actes impugnats, aquest Ajuntament, 
en exercici del ius variandi, va tramitar una modificació del PGM i un Pla 
Especial d’assignació d’usos que afectaven als esmentats terrenys, qualificant-
los d'equipaments d'interès metropolità (clau 7a), de caràcter docent 
universitari, que varen ser aprovades definitivament per acords del Govern de 
la Generalitat de 23 de març de 1993 i de la Comissió d’Urbanisme de 
Barcelona, de 28 d’abril de 1993, respectivament, i publicades als Diaris 
Oficials de la Generalitat números 1761, de 23 de juny de 1993 i 1774, de  23 
de juliol de 1993, i que, en conseqüència, es troben actualment vigents. 
 
 Atès que contra aquests instruments de planejament, Unidad 
Inmobiliaria, S.A. va interposar els recursos contenciosos administratius 
números 981/93 i 1056/93, que desprès d’instruir-se per la Secció Tercera  
del Contenciós Administratiu del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, 
varen ser declarats per aquesta acabats, com a conseqüència del desestiment 
presentat per Unidad Inmobiliaria, S.A amb posterioritat a la realització del 
tràmit de conclusions. 
 
 Atès que de tot això es desprèn que els esmentats terrenys estan 
qualificats actualment d’equipaments d’interès metropolità de caràcter docent 
universitari, com a conseqüència de la fermesa dels actes d’aprovació 
definitiva de les figures de planejament a que abans s’ha fet referència, amb el 
consentiment de Unidad Inmobiliaria, S.A., a l’haver desistit dels recursos 
contenciosos administratius inicialment interposats contra elles. 
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 Atès que tal i com recorda la Sentència dictada pel Tribunal 
Superior de Justícia de Catalunya, encara que aquest nou planejament no era 
objecte del recurs i estava mancat de rellevància pel fons de la litis, és clar que 
amb posterioritat ha afectat a drets i interessos urbanístics i patrimonials de 
Unidad Inmobiliaria, S.A. 
 
 Atès que en data 10 desembre de 1999, té entrada en aquest 
Ajuntament una instància presentada per BOANGUI, S.A., propietària de 
terrenys limítrofs, afectats per idèntic planejament urbanístic, en la que 
sol·licita se la tingui per interessada en el tràmit d’execució d’aquesta 
Sentència, als efectes legalment oportuns. 
 
 Per tot això, el Regidor d’Interior, Comerç i Comunicació, en ús de 
les atribucions que té delegades, proposa al Ple l’adopció dels següents 

 
ACORDS 

 
 Primer.- Restar assabentats de la fermesa de la Sentència dictada 
el dia 7 de juliol de 1993, per la Secció Tercera de la Sala del Contenciós 
Administratiu del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, en el recurs 
contenciós administratiu número 228/91, interposat per Unidad Inmobiliaria, 
S.A., com a conseqüència de la desestimació del recurs de cassació interposat 
per aquest Ajuntament contra ella davant el Tribunal Suprem, en virtut de la 
Sentència a que s’ha fet referència en la part expositiva d’aquest acord. 
 
 Segon.- Executar l’esmentada Sentència i, en conseqüència, deixar 
sense efecte els acords plenaris municipals de 31 d’octubre de 1990 i 27 de 
febrer de 1991, pels quals es manifestava al senyor Antonio Cutillas Magán, 
en representació, sense acreditar, de la mercantil Unidad Inmobiliaria, S.A. 
l’opinió de l’Ajuntament de que no s’havia consolidat el seu dret a edificar un 
equipament de titularitat privada a la finca s/n del Camí del Mig d’aquesta 
ciutat. 
 
 Tercer.- Entendre que Unidad Inmobiliaria, S.A., en el moment a 
que es contrauen els fets dimanants de la Sentència, havia consolidat el seu 
dret a edificar un equipament susceptible de titularitat privada en la porció de 
terreny de la seva propietat situat a la Carretera del Mig, s/n d’aquesta ciutat, 
que en aquells moments es trobava qualificat pel PGM de Barcelona, com a 
equipaments comunitaris de nova creació (clau 7b) 
 
 Quart.- Comunicar aquest acord a Unidad Inmobiliaria, S.A., així 
com a la Secció Tercera de la Sala del Contenciós Administratiu del Tribunal 
Superior de Justícia de Catalunya, als efectes legals oportuns. 
 
 Cinquè.- Comunicar aquest acord a BOANGUI, S.A., donant 
compliment així a la seva sol·licitud de 3 de desembre de 1999, ingressada en 
aquest Ajuntament el dia 10 de desembre següent.”  
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 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Antonio Balmón Arévalo, com a President- 
Delegat de la Comissió Informativa d’Interior, Comerç i Comunicació, es fa una 
explicació del dictamen, manifestant que l’acord té per objecte restar 
assabentats d’una sentència relativa a un acord aprovat pel Ple Municipal que 
afecta als terrenys on estava projectat fer la Universitat.  
 
 Fruit de tot el plantejament que es va fer al seu moment, es va 
interposar per part d’algun dels propietaris, entre ells, Unidad Inmobiliaria, un 
recurs contenciós-administratiu, i ara dictada la sentencia, que és favorable al 
privat, donem compte al Ple perquè es pugui iniciar l’execució d’aquesta 
sentència. 
 
 Com ja he explicat, continua manifestant el Sr. Balmón, en els 
últims anys hem estat intentant trobar solucions per als interessos públics i 
privats que hi ha en aquella zona, per cercar equipaments que puguin ser 
representatius per a la ciutat. 
 
 Aquesta és una qüestió que tractarem posteriorment perquè està 
pendent d’altra sentència però torno a repetir, que la voluntat nostra és 
intentar trobar un acord amb els interessats. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 
 
PROPOSTES DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE PLANIFICACIÓ, ECONO-
MIA I HISENDA 
 
 
 5.- Modificació de crèdit núm. 36/00 per suplement de crèdit i 
crèdit extraordinari finançats amb càrrec a romanent de tresoreria. 
 
 DICTAMEN 
 
 
 “Vist l’escrit del Consorci de Normalització Lingüística, comunicant 
l’aportació econòmica que li pertoca a l’Ajuntament l’any 2000, per un import 
de 9.570.285 Pessetes. 
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 Vista la sol·licitud de modificació de crèdit del Departament de 
Secretaria General per fer front a les despeses no previstes d’assessoria 
Jurídica per un import de 600.000 Pessetes. 
 
 Vista la proposta de creació de Partida Pressupostaria del 
Departament de Serveis Generals per atendre les despeses generals  per les 
reclamacions presentades por Responsabilitat Patrimonial de l’Ajuntament. 
  
 Vista la sol·licitud de modificació de crèdit del Departament de 
Cultura, mitjançant transferència entre partides, per tal de fer front a les 
despeses del Festival de Pallassos, per un import de 2.500.000,- pessetes. 
 
 Vist l’escrit del Departament de Relacions Ciutadanes, de 
modificació de crèdit per tal de crear tres noves partides nominatives a efectes 
de procedir a l’atorgament de subvencions, per import de 9.000.000,- de 
pessetes. 
 
 Atès el que estableix l’article 158, 160 i 161 de la Llei 39/1988, de 
28 de desembre, Reguladora de les Hisendes Locals i els articles 35, 36, 37, 
40, 41 i 42 del R.D. 500/90, de 20 d’abril. 
 
 Atès el que estableixen els articles 14, 12 i 16.1.a) i b) de les Bases 
d’Execució del Pressupost per al 2000. 
 
 Vist l’informe favorable de l’Interventor General,. 
 
 El ponent de l’Àrea de Planificació, Economia i Hisenda, vist el 
dictamen favorable de l’esmentada comissió, proposa al Ple de l’Ajuntament 
l’adopció dels següents. 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Aprovar l’expedient de modificació de crèdits número 
036/00 del Pressupost de l’Ajuntament de Cornellà, mitjançant suplement de 
crèdit i crèdit extraordinari, finançat amb càrrec al Romanent de Tresoreria, i 
transferències entre partides, segons el següent detall: 

 
ESTAT DE DESPESES 
 

                                                                                 Consignació                                                     Consignació 
Partida                      Descripció                                                inicial                   Altes             Baixes               final 
  
75.424.A0.46700 Consorci Normalització Lingüística         9.000.000           708.157     ---  9.708.157 
24.121.D0.2260301   Despeses Jurídiques/Secretaria               4.000.000               600.000                    ---        4.600.000 
23.121.C0.2260303    Indemnització Respons. Patrimoni                         0             1.000.000                 ---           1.000.000 
61.451D0.2260703 Festival Pallassos 25.000.000 2.500.000 --- 27.500.000 
61.451C0.2260504 Teatre 7.500.000 --- 1.500.000 6.000.000 
61.453G0.2260507 Exposicions Castell 1.000.000 --- 1.000.000 0 
64.465A0.49101 Projectes de Cooperació 12.250.000 --- 9.000.000 3.250.000 
64.465A0.49106 Subv. Ciutat Jinoteca (Nicaragua) 0 5.000.000 --- 5.000.000 
64.465A0.49107 Subv.transport sanitari La Havana 0 3.000.000 --- 3.000.000 
64.465A0.49108 Subv.dones palestines Betlem Green House 0 1.000.000 --- 1.000.000 
                                                      TOTAL ........................................................... 13.808.157 11.500.000 
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ESTAT D’INGRESSOS 
 
                                                                                                   Previsió                                                    Previsió 
Partida       Descripció                                                                   inicial            Altes         Baixes                    final 
  
71.87001    ROMANENT TRESORERIA SUPL. CRÈDIT                361.957.961       1.308.157            ---          363.266.118 
71 87000   ROMANENT TRESORERIA CRÈDIT EXTRAORD.      113.901.518        1.000.000            ---          114.901.518 
                                                                                                                    ________________________________ 
        TOTAL .................................................................           2.308.157             ---  

 
 
 Segon.- Exposar al públic el present acord en els termes establerts 
en l’article 150 de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, Reguladora de les 
Hisendes Locals. 
 
 Tercer.- El Present acord s’entendrà definitiu si en el termini 
d’exposició pública no hi ha reclamació contra el mateix. 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Pren la paraula el senyor Ramon Salabert Parramon, com a 
President-Delegat de la Comissió Informativa de Planificació, Economia i 
Hisenda, per manifestar que, abans de tot, que voldria demanar disculpes als 
membres de la Comissió Informativa de Planificació, Economia i Hisenda, 
perquè apareixen dos modificacions de les que no es va informar en la 
Comissió, perquè han aparegut posteriorment, si bé no tenen cap incidència 
en el finançament global amb càrrec al romanent de tresoreria.   
 
 Les modificacions que ja es van tractar a la Comissió Informativa 
que eren el suplement de crèdit en relació als temes de Consorci de 
Normalització Lingüística, les despeses jurídiques de Secretaria, i, 
indemnitzacions per responsabilitat patrimonial, que ascendeixen a un total 
de 2.308.000,- pessetes, són les que continuen a càrrec de romanent. Quant a 
les altres dos, una fa referència al Festival de Pallassos que s’ha hagut de 
suplementar amb 2.500.000,- pessetes, import que ve modificat per partides 
internes del propi Departament de Cultura, i, l’altra, és la disgregació de la 
partida genèrica “Projectes de Cooperació” que s’ha assignat de forma 
nominativa a qui li corresponia rebre aquestes subvencions amb 5.000.000,- 
de pessetes a la ciutat de Jinotega,  3.000.000,- de pessetes a  la subvenció de 
transport sanitari de l’Havana, i 1.000.000,- de pessetes a la subvenció de 
dones palestines de Betlem Green House. 
 
 A continuació intervé el senyor Ignacio Flórez Barrón, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’EUiA, per preguntar quina és la quantitat total 
de la modificació, ja que en principi eren al voltant de 2.000.000,- de pessetes, 
contestant el Sr. Salabert que la modificació de crèdit afecta al total però hi ha 
unes modificacions que s’autofinancen amb transferències internes del propi 
departament, i que s’informa perquè siguin conegudes pel plenari, com és el 
cas del Festival de Pallassos, i les subvencions de cooperació i les altres, van 
amb càrrec a romanent de tresoreria. Aquestes últimes per import de 
2.308.157,- pessetes no han variat.  
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 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 
 
PROPOSTES DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA D'OBRES, URBANISME, 
MANTENIMENT, SERVEIS I MEDI AMBIENT 
 
 
 6.- Rebutjar el full d’apreuament de la Societat TRONC S.A. 
relatiu a la finca núm. 9 del Vial Límit Urbà esquerre Riu Llobregat (Tram 
C-245 al P.P. eixample sector sud-oest), als municipis de Cornellà de 
Llobregat i Sant Joan Despí. 
 
 DICTAMEN 
 
 
 “Vist l’ expedient d’expropiació de les finques afectades pel Projecte 
de vial del límit urbà del marge esquerre riu Llobregat (tram C-245 al P.P. 
eixample Sector sud-oest), en els municipis de Cornellà de Llobregat i Sant 
Joan Despí. 
 
 Vist l’acord de la Junta de la Mancomunitat de Municipis de l’Àrea 
Metropolitana de Barcelona de data 2 de desembre de 1999 mitjançant el qual 
dona conformitat al full d’apreuament  formulat pel Cap de Patrimoni, com a 
perit de l’Administració relatiu a la finca de superfície 1.761 m2. de Cornellà 
de Llobregat, assenyalada amb el número 9 en la relació de béns i drets 
afectats d’expropiació pel projecte esmentat, per un import de tres milions 
quatre-centes vint mil set-centes quaranta-dues (3.420.742.- ptes.) pessetes 
inclòs el 5% d’afecció, i rebutja el full d’apreuament formulat pel senyor 
Roman Ribas Anfruns, actuant en nom i representació de Tronc, Societat 
Anònima , que valora els béns i drets afectats en la quantitat de trenta milions 
set-centes deu mil quatre-centes seixanta–cinc (30.710.465.- ptes) pessetes 
inclòs el 5% d’afecció.  
 
 Atès l’informe de la Cap del Departament Administratiu 
d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures, obrant a l’expedient. 
 
 Atès l’article 30, 30.2 i 31 de la Llei d’Expropiació Forçosa de 16 de 
desembre de 1994 i els articles 22 i 47 de la Llei Reguladora de les Bases del 
Règim Local, en la nova redacció donada als mateixos per la Llei 11/99, de 21 
d’abril, i els articles 50.2.c) i 112.3.k) de la Llei Municipal i de Règim Local 
8/87, de 15 d'abril, relatius a les competències atribuïdes al Ple de la 
Corporació Local, el President de la Comissió Informativa d’Obres, Urbanisme, 
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Manteniment, Serveis i Medi Ambient, a proposta del Regidor Delegat de l’Àrea 
d’Urbanisme, Habitatge i Infrastructures proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció 
dels següents 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Rebutjar el full d’apreuament formulat pel senyor Roman 
Ribas Anfruns, actuant en nom i representació de Tronc, Societat Anònima, 
relatiu a la finca de Cornellà de Llobregat, assenyalada amb el número 9 en la 
relació de béns i drets afectats d’expropiació pel “Projecte de vial del límit urbà 
del marge esquerra del riu Llobregat (tram c-245 al p.p. eixample sector sud-
oest), en els municipis de Cornellà de Llobregat i Sant Joan Despí” en que es 
valora la finca en la quantitat de trenta milions set-centes deu mil quatre-
centes seixanta–cinc (30.710.465.- ptes) pessetes inclòs el 5% d’afecció.  
 
 Segon.- Aprovar el full d’apreuament, formulat pel Cap de 
Patrimoni, com a perit de l’Administració per un import de tres milions quatre-
centes vint mil set-centes quaranta-dues (3.420.742.- ptes.) pessetes inclòs el 
5% d’afecció. 
 
 Tercer.- Notificar al senyor Roman Ribas Anfruns, actuant en nom i 
representació de Tronc, Societat Anònima, els anteriors acords, junt amb el 
full d’apreuament de l’Administració, per tal que dins dels 10 dies següents el 
pugui acceptar o rebutjar i, en aquest segon supòsit, pugui fer les al·legacions 
que estimi pertinents. 
 
 Quart.- Trametre l’expedient de preu just al Jurat d’Expropiació de 
Catalunya, pel cas que sigui rebutjat el full de valoració de l’Administració per 
la part expropiada.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i 
Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo, es fa una explicació del 
dictamen, manifestant que  l’acord té per objecte rebutjar el full d’apreuament 
presentat per la Societat Tronc, SA. que sol·licita al voltant de 17.000,- 
pessetes per metro, per l’expropiació d’un terreny que l’Ajuntament ha valorat 
una mica més de 1.800,- pessetes per metro i, en aquest sentit, tenim una 
resolució recent del Jurat d’Expropiació que valora un terreny del costat en 
2.000,- pessetes el metro i qualifica d’exagerades les peticions del privati per 
això es rebutja. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
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 7.- Aprovar inicialment la modificació puntual del Pla General 
Metropolità de 14 juliol 1976 a la carretera d’Esplugues, en el tram 
comprés entre el carrer Lluís Muntades i l’Avinguda Can Corts, de 
Cornellà de Llobregat, redactat per l’Empresa Municipal de 
Desenvolupament Urbà de Cornellà de Llobregat. 
 
 DICTAMEN 
 
 
 “Vist l’expedient incoat per a l’aprovació del projecte de Modificació 
Puntual del Planejament General Metropolità de 14 de juliol de 1976, a la 
carretera d’Esplugues en el tram comprés entre el carrer Lluís Muntades i 
l’avinguda de Can Cors, de Cornellà de Llobregat, redactat per l’Arquitecte 
José Antonio Marín Sánchez de l’Empresa Municipal Desenvolupament Urbà 
de Cornellà de Llobregat.  
 
 Vist l’acord Plenari de data 29 de juny de 2000 d’exposició pública 
dels criteris previs, en aplicació de l’article 125 del Reglament de Planejament 
Urbanístic, així com la seva publicació mitjançant inserció d’edicte en el 
Butlletí Oficial de la Província de Barcelona (data 28-7-2000) i en el Periodico 
de Catalunya (data 22-7-2000). 
 
 Vista l’al·legació formulada per la Societat General d’Aigües de 
Barcelona (de data 25-08-2000, R.G.E. número 25538) mitjançant la qual 
posa de manifest que “a l'àmbit de la Modificació tenen instal·lacions de 
subministrament, sense descriure-les i sense identificació en un plànol, que 
poden resultar afectades a l'hora d'executar el projecte de construcció del citat 
túnel i sol·licita que els seus Serveis tècnics participen en l'elaboració i 
redacció dels projectes urbanístics que puguin afectar les seves instal·lacions. 
 
 Vista l’al·legació formulada per Promociones Ruve, S.A. (de data 15-
9-2000, R.G.E. número 26996) posant de manifest que : "La modificació de 
planejament es recolza únicament en la necessitat d'obtenir els terrenys 
afectats pel traçat de l'anomenat TRAMBAIX, circumstància que hauria 
d'aprofitar-se per realitzar una proposta urbanística de més ampli abast". Es a 
dir, encara que no es qüestiona el traçat previst per l'ATM troben sorprenent 
que la modificació del PGM plantejada es limiti estrictament a qualificar com 
vial el sòl necessari sense aprofitar per emprendre una proposta urbanística 
d'abast més gran, com s'ha fet recentment amb la sortida sud del túnel, en el 
sector Destraleta. Formula diversos comentaris en el sentit que existeixen 
diverses raons urbanístiques que aconsellarien anar per aquest camí. 
 
 Existència d'un greuge comparatiu entre la solució urbanística 
adoptada en les sortides Nord i Sud del futur túnel del Trambaix". Assenyalant 
que el planejament de la boca nord del túnel (que és el que ens ocupa en 
aquest moment) comparteix amb la boca sud un mateix criteri i objectiu: 
reedificació del traçat del túnel, redefinició de la xarxa viària existent amb la 
finalitat d'aconseguir la ruptura ferroviària i la connectivitat entre barris. Però 
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mentre que a Destraleta el camí seguit ha estat el de la transformació del sòl 
industrial en aquest sector s'ha optat per mantenir-lo. No troben 
circumstàncies que justifiquin el tractament radicalment diferenciat. Es 
considera que el document ha d'explicar clarament la diferència de 
tractament, indicant que, en cas contrari, els particulars puguin entendre que 
la raó seria la presència de sòls de propietat municipal en un dels sectors. 
 
  Alternatives als criteris adoptats per l'Administració municipal": a) 
Tractament específic de l'edificació en els terrenys no afectats pel Trambaix, ja 
que no queda clar quines són les condicions edificatories de la zona industrial 
no afectada estrictament pel nou vial, i b) Creació d'una alternativa de sòl 
privat en l'entorn, que faci viable l'execució del projecte de construcció del 
Trambaix, advertint que l'adquisició dels terrenys necessaris per al nou vial, 
donat el seu caràcter urbà industrial, central i el nivell de consolidació amb 
edificacions i activitats, tindrà uns costos molt importants, per la qual cosa 
consideren imprescindible preveure en el voltant immediat aprofitaments 
privats que puguin compensar al màxim nombre d'afectats, proposant la 
requalificació d'alguns terrenys per a usos residencials. Formulen diverses 
consideracions, de tipus urbanístic, que justificarien aquests nous usos del 
sòl. 
 
 Vista l’al·legació formulada per Cristalerias Europeas (de data 22 de 
setembre de 2000, R.G.E. número 27563) posant de manifest que : no 
qüestiona en cap moment l'expedient urbanístic en tràmit. Es tracta d'una 
relació de totes les instal·lacions afectades per l'expedient en tràmit: "Cambio 
de nuestras oficinas administrativas, cambio de la línea de entrada de alta de 
la instalación eléctrica, cambio de la línea de baja para la distribución interna 
eléctrica, traslado de los silos de almacenamiento en materias primas, traslado 
de la planta de composición de la materia prima, cambio del departamento de 
servicio médico, cambio del taller de refractario, cambio de los vestuarios de 
personal, reacondicionamiento interno de las instalaciones i otras 
modificaciones obligadas por las obras de Plan". Demana una quantificació 
econòmica dels bens afectats. 
 
 Atès l’informe de data setembre de 2000, de la Cap del Departament 
Tècnic en relació a l’al·legació formulada per la Societat General d’Aigües de 
Barcelona, S.A., posant de manifest que : “el Document de Modificació del 
PGM-76 a la ctra. d'Esplugues, aprovat pel Ple de l'Ajuntament i que el 
recurrent està al·legant, es un Document de "Criteris Previs" i només conté 
indicacions relatives a les qualificacions urbanístiques del sector (ajustament 
de les qualificacions industrials de la zona i redifinició de la xarxa viària 
immediatament adjacent). Serà el projecte d'urbanització (execució del 
planejament aprovat) el que contindrà les determinacions relatives al serveis  
públics afectats i, conseqüentment, serà a la fase de redacció del projecte on 
s'haurà de produir una estreta col·laboració entre els redactors del projecte i 
els serveis tècnics de la Societat concessionària de la xarxa de 
subministrament d'aigua i de la seva explotació.” 
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 Atès l’informe de data setembre de 2000 de la Cap del Departament 
Tècnic en relació a l’al·legació de Promociones Ruve, S.A., posa de manifest 
que “Les problemàtiques existents en cadascun dels sectors esmentats en les 
al·legacions/suggeriments anteriors, contràriament a l'asseveració de 
l'al·legant, no són comparables,  ja que: “Els terrenys afectats per la sortida 
sud del túnel, en el sector Destraleta, eren sòls erms o ocupats per 
edificacions que havien deixat d'allotjar activitats industrials. O sigui, el nou 
planejament, ja aprovat definitivament, contemplava la transformació a 
residencial d'uns sòls que, tot i que tenien la qualificació d'urbà industrial, ja 
no complien aquesta funció. 
 
 En la boca nord ens troben davant de sòls, també urbans-
industrials, amb activitats industrials en funcionament, en els quals no 
estaria justificada l'aplicació dels mateixos criteris. 
   
 Ara bé, i en la mesura que la nova infrastructura, de gran interès 
per al desenvolupament urbanístic de la ciutat, pot provocar indirectament 
l'abandonament de les activitats industrials que es venen desenvolupant.” 
 
 Atès l’informe de la Cap del Departament Tècnic de data setembre 
de 2000 en relació a l’al·legació formulada per Cristalerias Europeas posa de 
manifest que : “el document de Modificació del PGM-76 a la ctra. d'Esplugues, 
aprovat pel Ple de l'Ajuntament i que el recurrent al·lega, es un document de 
"Criteris Previs" i només conté indicacions relatives a les qualificacions 
urbanístiques del sector (ajustament de les qualificacions industrials de la 
zona i redifinició de la xarxa viària immediatament adjacent). Serà l'expedient 
d'expropiació (execució del planejament aprovat) el que contindrà la relació de 
bens afectats i la valoració econòmica de l'afectació.” 
 
 Atès l’informe de la Cap del Departament Tècnic d’Urbanisme, 
Habitatge i Infraestructures de data setembre de 2000 obrant a l’expedient 
mitjançant el qual posa de manifest: que “El Pla general metropolità, de 14 de 
juliol de 1976, contemplava la construcció d’un túnel viari entre la “corba de 
Siemens” i la “ corba del Revolt Negre” per resoldre els problemes de barrera 
de la RENFE, amb un traçat molt similar al que es proposa en el document de 
modificació, però la construcció, a principis dels anys 80, de l’estació de 
Cornellà de la línia V del Metro ha convertit en inviable aquell traçat del 
PGM/76. El traçat proposat pel Pla general hauria de discórrer a bastant 
profunditat i per això es mantenien les activitats industrials existents a la 
zona, tant al Nord del traçat dels FCCC com al Sud i les qualificava  com a 
Zona Industrial (clau 22ª). 
 
 El traçat aprovat pel Trambaix, amb la construcció de l’estació 
d’interconnexió entre aquest, la línia V del Metro i l’estació dels FFCC-Renfe, 
defineix un nou túnel vista la impossibilitat de mantenir el traçat del proposat 
pel PGM-76. El túnel en qüestió ja disposa dels estudis de viabilitat necessaris 
i forma part de les obres que acompanyen a la proposta guanyadora del 
Concurs per a la construcció del Trambaix, recentment adjudicada.  
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 La Modificació del PGM que es proposa consisteix en la redifinició 
del traçat del túnel previst pel planejament i en conseqüència un reajustant de 
les qualificacions industrials de la zona i la redifinició de la xarxa viària 
adjacent, amb els objectius de ruptura de la barrera ferroviària i de la 
connectivitat entre barris. Això suposa una reducció del sòl actualment 
qualificat  com industrial i l’ampliació del qualificat com a viari. L'acceptació 
de la suggerència presentada por RUVE SA, implica definir un sector de 
remodelació mitjançant un planejament especial. Les modificacions puntuals 
de les qualificacions urbanístiques son les següents: 
 

L’illa industrial situada al Nord del traçat de RENFE té actualment 
32.800 m2 qualificats com a Zona 22 a. Amb la modificació  
proposada passaria a tenir 6300 m2 qualificats com vial, 650 m2 
qualificats  com Industrial amb afectació del subsòl per al traçat del 
túnel, 3.800 m2 s'inclouen en un sector de planejament especial i 
22.050 m2 mantenen la qualificació de sòl industrial sense 
limitacions. 
 
La zona situada al Sud de RENFE, ja va ser objecte de Modificació  
puntual del PGM-76 (sector Destraleta) i el present document recull 
íntegrament l’ordenació aprovada al sector amb dos ajustaments: a) 
s’amplia la qualificació de vial, a costa de la zona ferroviària, per tal 
d’acostar el futur carrer Destraleta a la sortida real del túnel i b) es 
redueix la zona ferroviària per ampliar la zona viària, necessària per 
a la ubicació dels accessos a la nova estació d’intercanvi. 
 
Es defineix un sector (33.770 m2) de remodelació mitjançant 
planejament especial, amb les determinacions següents: vials (6.798 
m2), Verd (7.900 m2), Equipaments (10.247 m2), sòl privat zonificat 
(8.825 m2) i una edificabilitat màxima de 17.650 m2  

 
 La modificació proposada no afecta al sistema viari bàsic establert  
pel PGM/76, sinó que el respecta en la seva totalitat, inclòs mantenint la 
previsió del túnel sota l’estació, el grafiat del qual en aquell, admet 
interpretacions variades sobre el seu caràcter normatiu. Tampoc afecta el 
sistema ferroviari, tant sols s’efectuen uns petits ajustaments dels seus límits 
per tal d’adequar-los a la realitat del territori. No afecta el sistema general 
d’equipaments comunitaris, ja que es mantenen les previsions generals, 
deixant per el Pla especial la fixació dels usos i la destinació a zones verdes, en 
el seu cas, d'aquells que no tinguin us assignat. Afecta només a la zona 
industrial, ja que una part d'aquest sòl es veu afectat pel pas del vial d'accés 
al túnel. La modificació, acceptant el suggeriment presentat per la propietat 
afectada, contempla la relocalització dels aprofitaments i defineix un sector de 
planejament especial. 
 
 La modificació proposada es completament coherent amb la decisió 
de l’ATM relativa a la implantació del Trambaix i amb la solució de traçat 
finalment acordat.” 
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 Atesos els articles 126, 127 i 128, en relació a l’article 161 del 
Reglament de Planejament de 23 de juny de 1978; i 55 en relació a l’article 75 
del Decret Legislatiu 1/90, de 12 de juliol, pel que fa a la tramitació de 
l’expedient. 
 
 Vistos els articles 22 i 47 de la Llei Reguladora de les Bases del 
Règim Local, en la nova redacció donada als mateixos per la Llei 11/99, de 21 
d’abril, i els articles 50.2.c) i 112.3.k) de la Llei Municipal i de Règim Local 
8/87, de 15 d'abril, relatius a les competències atribuïdes al Ple de la 
Corporació Local, el President de la Comissió Informativa d’Obres, Urbanisme, 
Manteniment, Serveis i Medi Ambient, a proposta del Regidor Delegat de l’Àrea 
d’Urbanisme, Habitatge i Infrastructures proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció 
dels següents 
 

ACORDS 
 
 Primer.- No prendre en consideració l’al·legació formulada per la 
Societat General d’Aigües de Barcelona, pels motius assenyalats a la part 
expositiva del present acord. 
 
 Segon.- Estimar parcialment l’escrit de suggerències presentat pel 
senyor Ruiz Vera, en representació de la societat Mercantil Promociones Ruve, 
S.A., en el sentit de definir un sector de remodelació que contempli la 
relocalització dels aprofitaments. Es a dir, l’expedient de la Modificació que es 
sotmès a l’aprovació inicial definirà un sector de planejament especial que 
ordeni els sòls alliberats, d’acord amb la importància estratègica que té el 
sector en la ciutat. 
 
 Tercer.- No prendre en consideració l’al·legació formulada per 
Cristalerias Europeas, pels motius assenyalats a la part expositiva del present 
acord. 
 
 Quart.- Aprovar inicialment el projecte de Modificació Puntual del 
Planejament General Metropolità de 14 de juliol de 1976, a la carretera 
d’Esplugues en el tram comprés entre el carrer Lluís Muntades i l’avinguda de 
Can Cors, de Cornellà de Llobregat, redactat per l’Arquitecte José Antonio 
Marín Sánchez de l’Empresa Municipal Desenvolupament Urbà de Cornellà de 
Llobregat.  
 
 Cinquè.- Sotmetre l'aprovació de l'esmentat expedient a informació 
pública mitjançant inserció d'edicte en el Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona, el Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya i en un dels diaris de 
major difusió de la província, pel període d’un mes, als efectes de què durant 
aquest termini puguin formular-se les al.legacions que s'estimin convenients. 
 
 Sisè.- Notificar el present acord els interessats, pel seu coneixement 
i efectes.” 
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 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i 
Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo, es fa una explicació del 
dictamen, manifestant que aquest projecte passa al Ple per segona vegada, ja 
que ja vàrem aprovar els criteris previs previstos a l’article 125 del reglament 
de Planejament, i ara procedeix l’aprovació inicial.  
 
 Es tracta d’adequar el planejament de la ciutat, al traçat del 
Trambaix, en definitiva, estem parlant fonamentalment del baipas entre el 
carrer Muntades i l’avinguda Can Cors.  
 
 S’han presentat dues al·legacions per les dues propietats privades 
que hi ha al sector l’empresa Jasala i l’empresa Cristalerias Europeas. 
Ambdues es manifesten favorables a la Modificació del Pla General, ja que 
entenen que és una qüestió molt positiva per a la Ciutat. En el cas de 
Cristaleries Europeas el que demanen és la compensació per tot allò que 
hauran de canviar, com les oficines. 
 
 I, per altra part, l’empresa Jasala, demana una ampliació de l’àmbit 
del Planejament per veure la possibilitat de què li sigui compensat en 
aprofitament, en concret, l’edifici i el sòl que quedarà afectat a l’edificació. 
 
 És evident que totes dues es valoren favorablement i per això 
s’aprova un àmbit que és el que demana Jasala, i en els propers mesos és 
valorarà la indemnització de Cristalerias Europeas per fer-la efectiva.   
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 
 
 8.- Aprovar inicialment la modificació puntual del Pla General 
Metropolità de 14 de juliol 1976, en l’àmbit corresponent a dues 
parcel·les situades al Polígon I del Pla Parcial Almeda, de Cornellà de 
Llobregat. 
 
 DICTAMEN 
 
 
 “Vist l’expedient incoat per a l’aprovació del projecte de Modificació 
Puntual del Planejament General Metropolità de 14 de juliol de 1976, per 
canvi de qualificació de dues parcel·les situades al Polígon I del Pla Parcial 
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Almeda, de Cornellà de Llobregat, redactat per l’Arquitecte José Antonio Marín 
Sánchez de l’Empresa Municipal Desenvolupament Urbà de Cornellà. 
 
 Vist l’acord Plenari de data 29 de juny de 2000 d’exposició pública 
dels criteris previs, en aplicació de l’article 125 del Reglament de Planejament 
Urbanístic, així com la seva publicació mitjançant inserció d’edicte en el 
Butlletí Oficial de la Província de Barcelona (data 28-7-2000) i en el Periodico 
de Catalunya (data 22-7-2000), sense que durant aquest termini s’hagin 
produït al.legacions. 
 
 Atès l’informe de la Cap del Departament Tècnic d’Urbanisme, 
Habitatge i Infraestructures de data setembre de 2000 obrant a l’expedient 
mitjançant el qual posa de manifest: 
 

“L’expedient de Modificació del PGM-76 proposa la permuta de les 
qualificacions urbanístiques de dues parcel·les de propietat pública, 
una qualificada pel PGM-76 com a industrial, subzona mitjana 
indústria, (finca de Can Manso) i l’altre d’equipaments de nova 
creació a nivell local  (illa delimitada pels carrers Progrés, Mig i 
Maresme) per la modificació puntual del PGM-76 de data 24/12/98 
(DOG de data 10/3/99). 
 
La finca de Can Manso està inclosa en l'àmbit del Pla Especial de 
Protecció del Patrimoni històric-artístic i arquitectònic  de Cornellà i 
la masia en el Catàleg d'Edificis d'interès arquitectònic i històric, 
amb la qualificació B-1 i, el seu jardí té la qualificació C-1, que  
implica una limitació de l'aprofitament urbanístic de sòl industrial 
de la finca i que es l'origen del seu continu deteriorament. 
 
L’objectiu de la modificació es, per un costat, la reutilització i 
rehabilitació de la masia denominada Can Manso: mantenint  
l'edificació com a sòl d'industrial  amb protecció i el seu entorn que 
passaria a ser sòl d'equipament, i per un altre, aprofitar el nou sòl 
industrial creat (en l'illa d'equipaments) per permetre la 
relocalització d’activitats industrials actualment situades en 
emplaçaments inadequats. 
 
Dels 7.837 m2 de superfície de Can Manso, 1355 m2 (edifici 
existent més ampliacions d’acord al PEPPA) es mantindran com a 
industrial i els 6483 m2 restants passaran a ser  sòl d’equipaments. 
Paral·lelament a l’illa delimitada pels carrers Progrés, carretera del 
Mig i Maresme, de superfície 21.500 m2, passarà a ser sòl 
industrial 6.000 m2, mantenint com a equipaments la resta. 

 
 La Modificació proposada no afecta al sistema viari bàsic establert 
en el PGM-76, el respecta en la seva totalitat regulatirzant el traçat d'acord a 
la realitat física existent a la ctra. del Mig (vial limítrofe amb el terme 
municipal d'Hospitalet), tampoc afecta al sistema  general d’equipaments, 
només es realitza una relocalització, per tant, es evident, que no té cap 
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incidència en l’ordenació general establerta pel PGM. Es tracta d'un intercanvi 
de qualificacions (m2 x m2) en defensa de l'interès municipal de garantir la 
preservació, restauració i reutilització de la masia de Can Manso i facilitar la 
relocalització d'activitats industrials molestes en els nous sòls creats. 
 
 Atès l’informe de la Cap del Departament Administratiu 
d'Urbanisme, Obres, Manteniment i Serveis. 
 
 Atesos els articles 126, 127 i 128, en relació a l’article 161 del 
Reglament de Planejament de 23 de juny de 1978; i 55 en relació a l’article 75 
del Decret Legislatiu 1/90, de 12 de juliol, pel que fa a la tramitació de 
l’expedient. 
 
 Vistos els articles 22 i 47 de la Llei Reguladora de les Bases del 
Règim Local, en la nova redacció donada als mateixos per la Llei 11/99, de 21 
d’abril, i els articles 50.2.c) i 112.3.k) de la Llei Municipal i de Règim Local 
8/87, de 15 d'abril, relatius a les competències atribuïdes al Ple de la 
Corporació Local, el President de la Comissió Informativa d’Obres, Urbanisme, 
Manteniment, Serveis i Medi Ambient, a proposta del Regidor Delegat de l’Àrea 
d’Urbanisme, Habitatge i Infrastructures proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció 
dels següents 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Aprovar inicialment Modificació Puntual del Planejament 
General Metropolità de 14 de juliol de 1976, per canvi de qualificació de dues 
parcel·les situades al Polígon I del Pla Parcial Almeda, de Cornellà de 
Llobregat, redactat per l’Arquitecte José Antonio Marín Sánchez de l’Empresa 
Municipal Desenvolupament Urbà de Cornellà. 
 
 Segon.- Sotmetre l'aprovació de l'esmentat expedient a informació 
pública mitjançant inserció d'edicte en el Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona, el Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya i en un dels diaris de 
major difusió de la província, pel període d’un mes, als efectes de què durant 
aquest termini puguin formular-se les al.legacions que s'estimin convenients. 
 
 Tercer.- Notificar el present acord els interessats, pel seu 
coneixement i efectes i a l’Ajuntament de l’Hospitalet de Llobregat.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i 
Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo, es manifesta que a 
l’igual que l’anterior expedient, aquest ja va passar pel Ple, en el tràmit de 
criteris previs amb el suport de tots els grups.  
 
 A continuació intervé el Sr. Nèstor Artís i Villena, com a Portaveu 
del Grup Municipal de CiU, per manifestar que el seu Grup si bé en principi va 
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votar a favor d’aquest Pla, una vegada han vist sobre el terreny allò que es 
pretén fer, no estan tan d’acord. 
 
 És a dir, estem d’acord en recuperar l’espai que ocupa l’empresa 
Arids, però no a costa d’hipotecar el futur de Cornatur. I encara menys quan 
ara s’ha publicat per part de l’Ajuntament, un full per a promocionar el 
triangle sostenible de Cornellà. I, en canvi, es pretén fer una nau amb una 
activitat que es contradiu amb allò que es diu de “l’illa ecològica”, perquè 
aquests empresa es dedica a fer formigó, i, encara que teòricament dieu que es 
pot fer en una nau tancada, el soroll i la pols segur que perjudicarà l’activitat 
de Cornatur. 
 
 A més a més, crec que allà s’està portant una activitat molt 
important d’ensenyar la natura als infants, a les escoles, i aquell espai encara 
és molt aprofitable per fer una escola de natura. Per això nosaltres estaríem en 
contra d’aquest projecte si perjudica l’espai de Cornatur. Crec que s’hauria de 
buscar un altre solar per ubicar l’empresa Arids. 
 
 Tot seguit intervé el Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, 
Habitatge i Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo, per 
manifestar que segons deia el Portaveu de Convergència “votarien a favor si no 
perjudica l’activitat de Cornatur”. Penso que aleshores ho tenen molt fàcil. 
Han de votar a favor perquè no perjudica l’activitat de Cornatur, i no ho fa per 
dos motius fonamentals: perquè la part de la que estem parlant no és la part 
en la que hi ha en aquest moment, el que podríem dir, “l’escola de la natura”. 
La part a la qual afecta és la  que hi ha un camp de futbol i una zona on hi ha 
un circuit i com pensem que allà hi ha un pàrquing excessiu, -us convido a fer 
un vol qualsevol dia i veureu una quantitat d’espai molt gran amb 6 o 8 
cotxes, que és de la gent que està treballant fonamentalment- hem pensat que 
aquest espai es pot reduir i portar el circuit aquí. Tot això mantenint la zona 
dels conills i dels animals que hi ha, que nosaltres considerem que és 
complementari i interessant. 
 
 Si nosaltres penséssim que això posa en perill Cornatur, no ho 
faríem. Però el que sí pensem és que tenim una oportunitat històrica perquè 
podríem tancar la gravera que suposa 70.000 metres quadrats, i estem 
parlant, en aquest cas, que no arriba a 6.000 metres, davant de 72.000 metres 
quadrats. 
  
 Aleshores, posat en la balança medi ambiental, penso que no hi ha 
color, perquè si hi ha quelcom que és contaminant, des d’un punt de vista 
medi ambiental i paisatgístic, és aquesta gravera terrible que patim des de fa 
molts anys en la nostra ciutat. 
 
 Mesurant tot això, continua manifestant el Sr. Morlanes, i pensant 
que no hi ha alternativa perquè allò positiu és que aquestes activitats estiguin 
el més a prop possible de les carreteres per a no tenir trànsit de camions per 
dins de la ciutat -que és poc sostenible-, nosaltres no hem estat capaços de 
trobar un emplaçament millor. 
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 Treballarem perquè l’impacte sigui absolutament mínim, i Cornatur 
que és un projecte del que tota la ciutat se sent molt orgullosa, continuarà 
sense cap problema i potser l’encarregaran arbres i demés per aquesta 
empresa del costat.  
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels 
assistents, amb el vot en contra del Portaveu del Grup Municipal de CiU, 
senyor Nèstor Artís i Villena.  
 
 
 
 
 9.- Segona aprovació inicial de la Modificació Puntual del Pla 
General Metropolità de 1976, per la modificació de l’aprofitament de 
diverses parcel·les d’equipaments, canvi de qualificació i creació d’una 
clau nova (10HP), de Cornellà de Llobregat, redactat pels serveis tècnics 
municipals. 
 
 DICTAMEN 
 
 
 “Vist l’expedient incoat per a la Modificació Puntual del Pla General 
Metropolità de 1976, per la Modificació de l’aprofitament de diverses parcel·les 
d’equipaments, canvi de qualificació i creació d’una clau nova (10 HP), de 
Cornellà de Llobregat, redactat pels serveis tècnics municipals. 
 
 Vist l’acord plenari de data 25 de maig de 2000 mitjançant el qual 
s’aprovava inicialment la mencionada modificació, així com la seva publicació 
mitjançant inserció d'edicte en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona 
(23-6-2000),  el Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya (29-6-2000) i el 
Periodico (17-6-2000), per un termini d’un mes. 
 
 Vista l’al·legació del senyor Jordi Armengol Vallés de data  9 de juny 
de 2000, Registre General d’Entrada a l’Ajuntament número 18989, posant de 
manifest que tot i que estant d’acord amb la necessitat de la creació de places 
geriàtriques, considera que l’emplaçament d’una d’elles a la plaça Puigcerdà 
no és el més adient, i per tant sol·licita la requalificació de la parcel·la  com a 
plaça Puigcerdà. 
 
 Atès l'informe emès per la Cap del Departament Tècnic 
d'Urbanisme, Habitatge i Infraestructures de setembre de 2000, i referent a 
l’al·legació formulada  pel senyor Jordi Armengol Vallès en data 17 de maig de 
2000, mitjançant el qual posa de manifest que “l'emplaçament d'una 
Residència per la tercera edat en la plaça Puigcerdà tenia com a fonamentació 
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que es tractava d'un emplaçament molt centralitzat, al costat de la zona 
residencial, de l'estació d'autobusos i, que pel seu tomant, permetia una 
construcció envoltada d'un jardí o plaça, i, que a més en l'exposició de Criteris 
Previs de l'expedient de Modificació no s'havia presentat cap alternativa a la 
mateixa. 
 
 Per mantenir la viabilitat de la construcció de la Residència per la 
tercera edat, en un emplaçament que no suposi una disminució zonal de les 
zones verdes, es considera que la parcel·la situada a la confluència dels 
carrers Mercè Rodoreda/Mª Aurèlia Capmany, tot i no disposar de la mateixa 
centralitzat que la plaça Puigcerdà  es troba en una zona residencial de nova 
creació, de baixa densitat, amb gran quantitat de sòl qualificat de sistemes i 
amb un increment de 14.833 m2 de zona verda pel canvi de qualificació que 
proposa l'expedient en tràmit. És, per tant, una localització molt adient per la 
construcció d'una Residència alternativa a la que l'expedient proposava a la 
plaça Puigcerdà.” 
 
 Atès l’Informe de la Cap del Departament Tècnic d’Urbanisme, 
Habitatge i Infraestructures de data setembre de 2000 referent a la  
Modificació Puntual del Pla General Metropolità de 1976, per la Modificació de 
l’aprofitament de diverses parcel·les d’equipaments, canvi de qualificació i 
creació d’una clau nova (10 HP), de Cornellà de Llobregat, posa de manifest: 
 
 “El manteniment de la plaça Puigcerdà amb la qualificació vigent 
implica la necessitat de recol·locar l'edificabilitat, que l'expedient de 
Modificació (aprovat inicialment) proposava en la mateixa, en un altre 
emplaçament per tal de mantenir la viabilitat de la construcció de la 
Residència per la tercera edat que constitueix un dels objectius de la 
Modificació.  Conjuntament amb la Direcció General d'Urbanisme, s'arriba a la 
conclusió de que la parcel·la més adient per l'emplaçament de la Residència es 
la situada a la confluència dels carrers Mercè Rodoreda/Mª Aurèlia Capmany, 
en la zona del Fatjó, per estar situades amb una zona residencial de nova 
creació, de baixa densitat, i amb una gran quantitat de sòl destinat a 
sistemes. 
 
 Aquestes modificacions, de l'expedient aprovat inicialment, són 
modificacions substancials, que impliquen que el Document s'ha de sotmetre 
novament a informació pública, i per tant es necessària la seva aprovació pel 
Ple, d'acord a l'article 130 del reglament de Planejament. Es tracta d’un 
expedient de Modificació que té per objecte lo següent: 
 

- Un traspàs d’edificabilitat entre solars qualificats com equipaments 
públics que ens permetrà, por una part, augmentar l’edificabilitat de les 
parcel·les d’equipaments E-3 i E-4 dels sector Alps que possibiliti la 
construcció dels jutjats i d’un edifici administratiu i, per altra, 
l’edificabilitat necessària per la construcció d’una residència per la 
tercera edat en la parcel·la situada al carrer Mercè Rodoreda/Mª Aurèlia 
Capmany. 
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- Creació d’una clau nova (10 HP) a la parcel·la d’equipaments situada a 
la cantonada del carrer Salvador Allende amb República Argentina que, 
sense variar els paràmetres edificatoris vigents a la parcel·la, 
possibilitarà la construcció d’habitatges públics  per a joves i altres 
col·lectius (apartaments en règim de lloguer). 

   
- Modificació de la qualificació urbanística de la parcel·la situada a la 
cantonada dels carrers Mercè Rodoreda/Mª Aurèlia Capmany, jardins 
urbans de nova creació (clau 6b) que passarà a tenir l’ús d’equipament 
comunitari de nova creació (clau 7b) per la construcció d’una residència 
assistida per la 3ª edat. 

 
 L’article 4 de les Normes Urbanístiques del PGM/76 contempla la 
possibilitat de la modificació sempre que “la variació d’alguna de les seves 
determinacions no alteri la coherència entre previsions i ordenació en forma 
que faci necessari una revisió global. La Modificació proposada no afecta al 
sistema viari bàsic, incrementa el d’espais lliures o jardins públics i 
disminueix l’edificabilitat total. El Pla especial de modificació/assignació 
d’usos que es tramita paral·lelament regularitzarà l’ús i les condiciones 
edificatories de les diferents parcel·les. Per altra part la definició d’una nova 
zona “d’equipament-habitatge públic per a joves i altres col·lectius” (clau 10 
HP) a la parcel·la d’equipaments, situada a Salvador Allende/República 
Argentina, inclou un procediment normatiu i de gestió per garantir que 
l’aprofitament del nou ús revertirà a la ciutat”.  
 
 Atès l’informe de la Cap del Departament Administratiu 
d'Urbanisme, Habitatge i Infraestructures. 
 
 Atesos els articles 126, 127 i 128 , en relació a l’article 161 del 
Reglament de Planejament de 23 de juny de 1978; i 55 en relació a l’article 75 
del Decret Legislatiu 1/90, de 12 de juliol, pel que fa a la tramitació de 
l’expedient. 
 
 Vistos els articles 22 i 47 de la Llei Reguladora de les Bases del 
Règim Local, en la nova redacció donada als mateixos per la Llei 11/99, de 
21 d’abril, i els articles 50.2.c) i 112.3.k) de la Llei Municipal i de Règim Local 
8/87, de 15 d'abril, relatius a les competències atribuïdes al Ple de la 
Corporació Local, el President de la Comissió Informativa d’Obres, 
Urbanisme, Manteniment, Serveis i Medi Ambient, a proposta del Regidor 
Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Infrastructures proposa a 
l’Ajuntament Ple l’adopció dels següents 
 

ACORDS 
 

 Primer.- Prendre en consideració l’al·legació formulada pel senyor 
Jordi Armengol Vallés en el sentit de mantenir la qualificació de la plaça 
Puigcerdà com a zona verda de nova creació a nivell local (clau 6b). 
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 Segon.- Aprovar novament de forma inicial la Modificació Puntual 
del Pla General Metropolità de 1976, per la Modificació de l’aprofitament de 
diverses parcel·les d’equipaments, canvi de qualificació i creació d’una clau 
nova (10 HP), de Cornellà de Llobregat, redactat pels serveis tècnics 
municipals. 
 
 Tercer.- Sotmetre l'aprovació de l'esmentat expedient a informació 
pública mitjançant inserció d'edicte en el Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona, el Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya i en un dels diaris de 
major difusió de la província, pel període d’un mes, als efectes de què durant 
aquest termini puguin formular-se les al.legacions que s'estimin convenients. 
 
 Quart.- Notificar el present acord els interessats pel seu 
coneixement i efectes.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i 
Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo es fa una explicació del 
dictamen manifestant que aquest tema ja s’havia aprovat inicialment però ara 
han introduït una modificació que pensem que dóna més sentit i més qualitat 
al projecte. Fonamentalment consisteix en canviar el solar que estava previst 
per fer una residència per a la gent gran a la plaça Puigcerdà, per un altre 
solar que hi ha al costat del Parc de la Infanta, entre el Parc de la Infanta i 
Nubiola Vilumara, o entre el Parc de la Infanta i el nou hotel. 
 
 Ha estat un suggeriment de la Direcció General d’Urbanisme de la 
Generalitat, i pensem que potser sigui un espai millor perquè està més centrat 
a la ciutat i la gent està al voltant. És a dir tindrem més ben situades les 
futures residències d’atenció a gent gran, i a més tenim el suport dels veïns i 
de l’autoritat que ha d’aprovar finalment el planejament,  per això sembla que 
estem davant d’un tema en què tothom guanya. Per aquests motius proposem 
la modificació respecte de l’aprovació inicial. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
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PROPOSTES DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE SERVEIS A LA 
PERSONA 
 
 
 10.- Donar ple suport a la Plataforma d’Acció de cimera de 
Beijing+5, i comprometre’s a la seva aplicació dins de les competències 
que li són pròpies. 
 
 DICTAMEN 
 
 
 “Ates la realització  els darrers dies 5-9 de juny de la 33ª sessió 
extraordinària de la Assemblea General de les Nacions Unides “Dones 2000, 
per la igualtat entre gèneres, el desenvolupament i la pau al segle XXI 
“Beijing+5”, 
 
 Atès la manca d’atenció a la presència i a les propostes de les ONG’s 
que les Nacions Unides han demostrat durant la celebració de l’esmentada 
sessió de la seva  Assemblea General. 
 
 Atès la manca d’atenció a les propostes dels ens locals, malgrat el 
reconeixement d’aquests  a l’hora d’aplicar les polítiques acordades a la cimera 
de Beijing+5 l’any 1995. 
 
 En virtut d’aquestes consideracions el President de la Comissió 
Informativa de l’Àrea del Servei a la Persona, proposa al Ple l’adopció dels 
següents 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Donar ple suport a la Plataforma d’Acció de cimera de 
Beijing, i comprometre’s a la seva aplicació dins de les competències que li són 
pròpies. 
 
 Segon.- Expressar la inquietud del Ple de l’Ajuntament de Cornellà 
de Llobregat pel fet que les associacions i grups de dones no hagin pogut 
participar en les dimensions que li correspondrien, en els treballs de revisió de 
la implementació de la Plataforma d’Acció realitzada per les Nacions Unides a 
través de la sessió extraordinària de la seva Assemblea General. 
 
 Tercer.- Manifestar la satisfacció pel fet que les Nacions Unides 
hagin reconegut en el redactat final del document sortint de la 33ª sessió 
extraordinària de l’assemblea General de les Nacions Unides el  paper dels ens 
locals en la implementació dels acords de Beijing. 
 
 Quart.- Exigir a la Comunitat Internacional que els governs locals 
per la seva importància en el desenvolupament de les polítiques més properes 
als ciutadans i ciutadanes tingui en el futur una participació ajustada al paper 
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que les Nacions Unides els han reconegut en les polítiques per a la igualtat 
d’oportunitats entre els homes i les dones.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del President-Delegat de la Comissió Informativa de Serveis 
a la Persona, senyor Vicenç Badenes i Teixidó, es fa una explicació del 
dictamen, manifestant que allò que es proposa al Ple és que aprovi un seguit 
d’acords que, en definitiva, el que persegueixen és defensar la postura de les 
dones que van participar activament, i que volen continuar fent-ho, com un 
compromís amb la seva condició amb un conjunt de valors. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 
 
MOCIONS DE L'ALCALDIA-PRESIDÈNCIA 
 
 Arribant a aquest punt, el Sr. Alcalde Accidental fa constar que els 
punts 11 i 12  es debatran conjuntament. 
 
 Es llegeixen les Mocions de l’Alcaldia-Presidència, que textualment 
diuen: 
 
 
 11.- Estimació de la renúncia del Regidor del Grup Municipal 
d’IC-V, Sr. Arnau Funes Romero, a la percepció de les retribucions pel seu 
càrrec. 
 
 DICTAMEN 
 
 “Vist l’escrit presentat pel regidor d’aquest Ajuntament Sr. Arnau 
Funes Romero, pel qual sol·licita que s’admeti la seva renúncia temporal al 
règim de dedicació parcial de l’exercici del seu càrrec de Regidor Delegat de 
Serveis Socials, que li va ser reconegut per acord del Ple d’aquest Ajuntament 
de 15 de juliol de 1999, i se suspengui, a partir del dia 1 de setembre de 2000, 
l’abonament de la retribució corresponent, així com la cotització a la seguretat 
social. 
 
 Atès que l’esmentada petició la realitza el regidor per la 
incompatibilitat d’aquesta percepció amb la seva relació laboral de caràcter 
temporal amb el Departament de Justícia de la Generalitat de Catalunya, 
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 Per tot això, aquesta Alcaldia - Presidència, en conformitat amb el 
que preveu l’article 33 del Reglament de Orgànic Municipal, proposa al Ple 
d’aquest Ajuntament, la adopció dels següents  
 

ACORDS 
 
 Primer.- Acceptar la renúncia temporal del regidor d’aquest 
Ajuntament Sr. Arnau Funes Romero, al dret a que ha fet referència en la part 
expositiva del present acord, i en conseqüència suspendre l’abonament de la 
retribució que té establerta per la seva dedicació parcial al càrrec de delegat de 
Serveis Socials a partir del dia 1 de setembre de 2000 i les corresponents 
cotitzacions a la Seguretat Social,  fins tant persisteixi la situació que provoca 
aquesta suspensió. 
 
 Segon.- Facultar a l’Alcaldia - Presidència per aixecar aquesta 
suspensió quan ho sol·liciti el regidor, per no donar-se les circumstàncies per 
les quals ha restat sense efecte la percepció; havent-se de donar compte de la 
decisió al Ple Municipal en la primera sessió que se celebri.” 
 
 
 
 
 12.- Modificació de l’acord del Ple Municipal de data 15 de juliol 
de 1999, referent a l’establiment de retribucions i indemnitzacions als 
càrrecs electes. 
 
 DICTAMEN 
 
 
 “Vist l’acord del Ple Municipal de data 15 de juliol de 1999, pel qual 
es va establir, entre altres, el règim d’indemnitzacions dels regidors i regidores 
d’aquest Ajuntament. 
 
 Atès que a l’esmentat acord municipal no es va incloure cap 
indemnització per l’assistència del Regidors de l’Àrea de Serveis Socials, Salut 
Pública i Dona a les sessions de la Comissió de Coordinació d’aquella Àrea, 
perquè els seus assistents se’ls va establir un règim de dedicació específica 
amb dret a retribució per la seva funció, el que en conformitat amb l’article 33 
del Reglament Orgànic Municipal els feia incompatibles per a percebre altre 
tipus d’indemnitzacions. 
 
 Atès que les circumstàncies actuals no són les mateixes i, per tant, 
cal adequar l’esmentat acord a la nova realitat. 
 
 Per tot això, aquesta Alcaldia-Presidència proposa al Ple de 
l’Ajuntament l’adopció del següent 
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ACORD 
 

 Únic.- Complementar l’apartat 8è de l’acord del Ple Municipal de 
data 15 de juliol de 1999, i donar nova redacció al seu paràgraf f) que quedarà 
redactat en els termes següents: 

 
“...f) Per assistència a la Comissió de Coordinació de Regidors de 
l’Àrea de Cultura, Relacions Ciutadanes, Esports, Cooperació i 
Solidaritat, i de l’Àrea de Serveis Socials, Salut Pública i Dona...” 

 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Antonio Balmón Arévalo, com a President- 
Delegat de la Comissió Informativa d’Interior, Comerç i Comunicació es fa una 
explicació de les mocions,  manifestant que són acords que afecten en matèria 
de retribucions i indemnitzacions a l’acord que va prendre el Ple, al seu 
moment, que s’ha de modificar per les condicions laborals actuals d’aquest 
Regidor. Per això s’estima la seva renúncia i, al mateix temps, s’aprova una 
ampliació de les retribucions i indemnitzacions a càrrecs electes, mantenint la 
mateixa quantitat que al seu moment va aprovar el Ple. 
 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesos a votació els dictàmens són aprovats per unanimitat 
dels assistents. 
 
 
 
 
 13.- Moció de suport a l’acció de la Coordinadora  Contra la 
Marginació de Cornellà de Llobregat, en el programa d’atenció a presos. 
 
 DICTAMEN 
 
 
 “Vist que en data 20 de setembre d’enguany la Comissió de Govern 
d’aquest Ajuntament va adoptar un acord mitjançant el qual es manifestava el 
desacord amb la resolució del Jutjat de Vigilància Penitenciària núm. 2 de 
Barcelona de data 31 de juliol d’enguany, relativa al Sr. Francisco Delgado 
Pérez. 
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 Vist que de conformitat amb la resolució judicial esmentada 
s’acorda retornar al 3er. grau de classificació penitenciària  al Sr. Francisco 
Delgado Pérez, el qual havia participat de manera positiva en un programa 
d’inserció social i laboral així com en el Pla d’Ocupació 99/00 d’aquest 
Ajuntament. 
 
 Vist el comunicat de la Coordinadora contra la Marginació de data 
12 de setembre de 2000 referent al Sr. Francisco Delgado Pérez, en el qual 
s’assenyala el següent: 
 

“Atès que la CCM i l’Ajuntament de Cornellà varen iniciar amb data 
19 de març de 1997, el PAP (Programa d’Atenció a Presos) per a 
dinamitzar els recursos socials i jurídics a favor de la reinserció 
laboral i social de les persones de Cornellà empresonades. 
 
Atès que la CCM, seguint aquesta línia, ha creat l’Empresa 
d’Inserció RECIBAIX, relacionada amb el medi ambient i 
contractada per l’àrea metropolitana per a gestionar entre altres 
serveis la Deixalleria Municipal de Cornellà. 
 
Atès que el vigent Codi Penal i el Reglament Penitenciari 
(especialment, art. 114 i 117 d’aquest Reglament) preveuen diversos 
instruments legals i mides alternatives a la presó a fi de que la pena 
del delicte permeti la sortida a l’exterior per tal tenir-hi contacte i 
també permeten diferents modalitats de compliment del 3er. grau 
(tractament terapèutic, unitats depenents, etc.).   
 
Atès que amb l’aprovació de la Direcció General de Serveis 
penitenciaris, Francisco Delgado Pérez, ha treballat de manera molt 
positiva en els Plans d’Ocupació, de novembre de 1999 a març de 
2000, en 2on. grau de classificació penitenciària i des d’abril fins a 
l’agost en 3er. grau, en un programa d’atenció especialitzada per a 
la reinserció socio-laboral vinculat a RECIBAIX, sortint cada dia de 
la presó i tornant-hi també cada dia, seguint tractament de 
drogodependències al CAS Fontsanta. 
 
Atès que de resultes d’un recurs interposat pel Ministeri Fiscal amb 
data de 28 d’abril de 2000, oposant-se al 3er. grau de Francisco 
Delgado, el Jutge de Vigilància Penitenciària núm. 2 de Barcelona, 
tres mesos després, el 31 de juliol, decideix regressar Francisco 
Delgado al 2on. grau, sense considerar l’evolució i la consolidació de 
la seva reinserció socio laboral. 
 
Atès que l’Ajuntament ha manifestat en altres casos i a través del 
PAP la convicció de l’única línia de prevenir el delicte i la marginació 
social derivades de les toxicomanies és la promoció d’instruments 
legals i socials per obtenir la inserció laboral.” 
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 Per l’anteriorment exposat, aquesta Alcaldia, recollint la iniciativa 
de la Coordinadora contra la Marginació de Cornellà, en virtut de les 
competències assignades per l’article 21 de la Llei de Bases de Règim Local, 
proposa al Ple l’adopció dels següents 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Recolzar l’acord adoptat per la Comissió de Govern 
d’aquest Ajuntament en data 20 de setembre d’enguany, mitjançant el qual es 
manifestava el desacord amb la resolució del Jutge de Vigilància Penitenciària 
núm. 2 de Barcelona, de data 31 de juliol de 2000, referent al Sr. Francisco 
Delgado Pérez i es donava suport a les accions legals posades en marxa per a 
la restitució al mateix del règim de 3er. grau. 
 
 Segon.- Consolidar i reforçar la tasca que porta a terme la CCM a 
través del PAP i RECIBAIX, per tal de seguir promovent la reinserció laboral i 
social dels ciutadans de Cornellà amb problemes penals i de 
drogodependències. 
 
 Tercer.- Reclamar de les Institucions competents (Direcció General 
de Serveis Penitenciaris, Fiscalia de Catalunya i Tribunal Superior de Justícia 
de Catalunya) que en la seva línia d’actuació jurídica, impulsin i dinamitzin 
l’aplicació d’instruments previstos en el Codi Penal i en el Reglament 
Penitenciari, dirigits a la reinserció social i laboral dels penats. 
 
 Quart.- Sol·licitar a la Direcció General de Serveis penitenciaris i a 
l’Audiència, secció 9ª de l’Audiència Provincial de Barcelona que en el cas de 
Francisco Delgado Pérez, s’acordi la restitució del règim de 3er. grau per tal de 
no interrompre el procés positiu de reinserció laboral i social. 
 
 Cinquè.- Comunicar el present acord a la Direcció General de 
Serveis Penitenciaris, al President de la Secció 9ª de la Audiència Provincial de 
Barcelona, al Cap de la Fiscalia de Catalunya i a la Coordinadora contra la 
Marginació.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part de la senyora Judith Ibáñez Vives, com a Regidora-
Delegada de l'Àrea de Salut Pública, Serveis Socials i Dona, es fa una 
explicació de la Moció, assenyalant que té per objecte donar suport a un pres 
que de fet, tenia el tercer grau de classificació penitenciària i tenint en compte 
que ja estava fent treballs de reinserció, és demanar al jutge que se li concedís 
aquest tercer grau perquè pogués continuar amb el seu procés de reinserció. 
D’aquesta manera donaríem suport a la Coordinadora contra la marginació en 
aquest tema. 
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 A continuació intervé el Sr. Ignacio Flórez Barrón,  com a Portaveu 
del Grup Municipal d’EUiA, per manifestar que amb la moció, no es refereix 
única i exclusivament,  proposa també el reconeixement i la consolidació de la 
tasca de la Coordinadora i que també és important reforçar aquesta tasca que 
porta a terme en sentit ampli. 
 
 En aquest moment s’incorpora a la sessió el Regidor del Grup 
Municipal Socialista, senyor Llorenç Luna Rodríguez.  
 
 Seguidament pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que el 
seu Grup està d’acord totalment en donar suport incondicional a aquesta 
Associació que està realitzant un treball fabulós a Cornellà, i no només són 
paraules sinó que estem amb ells també amb fets. 
 
 Pel que fa al primer punt, continua manifestant la Sra. Espinosa, 
està totalment d’acord. Pel que fa al segon i tercer punt, ens abstindrem 
perquè tots sabem que la pròpia Constitució recull la separació de poders, per 
tant, un ajuntament, institució o poder polític, no pot ni ha d’interferir en el 
poder judicial, no podem dir-los el que han de fer. El propi Ordenament 
Jurídic obliga a complir la Llei, i aquest Sr. Francisco Delgado, al seu moment, 
suposo, si no ho ha fet ho farà, o el seu advocat, ha tingut un termini per a 
oposar-se al dictat del fiscal, i justificar-lo. 
 
 Nosaltres, donem suport total, però tenim per costum no interferir 
en competències judicials, perquè entenc que ja contempla el propi 
ordenament que han de complir la Llei. Crec que tant el jutge com el fiscal 
sinó la compleixen estan incorrent en delicte, i per això penso que des d’un 
ajuntament no se li pot dir a un jutge què ha de fer. 
 
 Aquesta és la nostra actitud, ens abstenim, però simplement per la 
qüestió legal, amb el pensament i el cor estem amb ells, seguirem treballant 
amb ells en tot allò en què ens necessitin. 
 
 A continuació intervé el Sr. Alcalde Accidental, Antonio Martínez 
Flor, per manifestar a la Sra. Espinosa que vol entendre que dóna suport a la 
Coordinadora, però s’absté en la Moció, perquè la Moció no es pot votar a 
trossos.  
 
 Exacte diu la Sra. Espinosa. 
 
 Tot seguit pren la paraula la senyora Carmen Romero López, com a 
Portaveu del Grup Municipal d'IC-V, per manifestar que volia dir que, tot i que 
a la Junta de Portaveus es va presentar aquesta Moció, que era, en principi, la 
que havia presentat la Coordinadora contra la Marginació, com s’havia afegit 
per part de l’Equip de Govern, la decisió de la Comissió de Govern, pensa que 
fóra bo llegir-lo, com a mínim, perquè tothom sabés de què estem parlant, 
perquè no passin aquestes coses que, de vegades, no sabem de què estem 
parlant. 
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 Ho dic una mica, continua manifestant la Sra. Romero, per 
contestar també a la Portaveu del Grup Municipal del PP, quan diu que un 
ajuntament no pot dir a una Direcció General, o a una altra administració el 
que ha de fer. Nosaltres el que diem aquí és: “reclamar de les institucions 
competents que facin determinades coses i sol·licitar a la Direcció General ...”, 
per tant, crec que valdria la pena aclarir aquests termes perquè, de fet, poden 
generar confusió per desconeixement, i també, perquè crec que és important 
que la resta dels membres del Consistori, que no són Portaveus, puguin saber 
de què estem parlant en aquest cas.  
  
 A continuació pren la paraula la senyora Judith Ibáñez Vives, com a 
Regidora-Delegada de l'Àrea de Salut Pública, Serveis Socials i Dona, per 
contestant a la Sra. Espinosa, dir que des de Serveis Socials el segueix un 
programa de presos i aquesta persona està dins d’aquest programa. Ha hagut, 
afegeix, una descoordinació entre la Fiscalia i el Jutge, i per tant, elevem 
aquesta petició a la Direcció General, amb la qual aquest Ajuntament té un 
conveni. 
 
 Penso, indica la Sra. Ibáñez, que l’Ajuntament pot sol·licitar a la 
Direcció General que es coordini molt millor amb els jutjats i també que a 
aquesta persona se li torni el tercer grau que és el que estava ja fent i estava 
en plena reinserció, ja que al no poder ara gaudir del tercer grau, d’alguna 
manera, es retorna, una altra vegada, a una situació marginal. 
 
 Seguidament intervé la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, com 
a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que, si s’ajusta al text, 
sobretot del tercer punt, en el qual s’acorda sol·licitar la restitució del règim de 
tercer grau, considera que “sol·licitar” és una clara manifestació, en allò que 
decideixen. Hi ha altres maneres de fer-lo, però sol·licitar que es canviï un 
dictamen judicial, crec que sí és intervenir, aquesta és la meva opinió. De totes 
maneres, li continuo dient que Isabel Espinosa està a favor totalment. Com a 
partit, haig de dir que hi ha altres vies que es poden esgotar i que són els 
advocats els que ho han de fer, i, en aquest cas,  ja he dit a les persones de la 
Coordinadora que estem a disposició totalment d’ells. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels 
assistents, amb el l’abstenció de la Portaveu del Grup Municipal del PP 
senyora Mª Isabel Espinosa Fernández. 
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II 
 

PART DE CONTROL 
 
MOCIONS DELS GRUPS POLÍTICS MUNICIPALS 
 
 
 1.- Moció dels Grups Municipals d’EUiA, ERC, CiU, IC-V i PSC, 
d’homenatge a Lluís Companys. 
 
 MOCIÓ 
 
 
 “El passat 29 d’agost va fer seixanta anys que els nazis van lliurar el 
president de la Generalitat a la policia franquista, a través del pont d'Hendaia. 
El president dels catalans va ser un home compromès i lluitador. I va tenir 
una mort coherent amb aquesta vida. Fill d'una família rural benestant, va 
escollir la causa dels més febles, al costat de Marcel·lí Domingo, Francesc 
Layret i el Noi del Sucre. Advocat dels treballadors de la ciutat i del camp, 
promotor del sindicalisme agrari, director de La Terra, va ser també un 
periodista combatiu, des de La Barricada i La Lucha. El detingueren fins a 
vint-i-tres vegades, des de la coherència a mantenir les seves idees: Esquerra, 
República, Catalunya. Va ser regidor i diputat a Barcelona, diputat i ministre 
a Madrid, primer president del Parlament de Catalunya i president de la 
Generalitat després de Macià. Proclamà l'Estat Català contra el centralisme 
reaccionari. Defensà lleis, decrets i posicions cada cop més sobiranistes.  
 
 Símbol de la Catalunya democràtica, màxima representació nacional 
d'un país, per això el van afusellar els enemics de la llibertat, de la cultura i 
dels pobles. Els responsables de la seva mort no van aconseguir el seu 
objectiu. Avui, el president Companys és viu en el nostre record. La nació 
catalana és viva en la nostra consciència. A Lluís Companys el va matar el 
franquisme, és a dir, el nacionalisme espanyol feixista, totalitari i excloent.  
 
 El president català va ser víctima d'una concepció militar, no 
democràtica, de la unitat territorial de l'Estat espanyol. El franquisme va ser 
per a nosaltres, un intent de mort col·lectiva, un projecte de genocidi que 
fracassà, perquè la nostra resistència demostrà que la nostra voluntat 
democràtica de ser era superior i, alhora, un al·legat a favor de la vida de les 
persones i dels pobles, a més és l'únic cas d'afusellament d'un president 
democràtic, en el context de la II Guerra Mundial. 
 
 La memòria de Companys és una memòria incòmoda per a molts. 
Però és la nostra memòria, forma part irrenunciable de la nostra història. La 
història de plenitud nacional de la Generalitat republicana, el record 
apassionat de la ciutat d'ideals que volíem bastir, el reconeixement a l'home 
que fa el gest de sobirania de tornar a aprovar la llei de contractes de conreu, 
malgrat haver estat duta al tribunal de garanties constitucionals, al president 
que sufoca la revolta de l'exèrcit feixista a Catalunya, una victòria popular que 



42 

la “militarada” mai no va pair i que li va fer pagar amb la mort, ara fa 60 anys. 
Companys va ser un home valent i digne, a més de ser un exemple viu per tots 
els catalans de progrés, essent un símbol pels demòcrates i els lluitadors 
d’arreu. Només algú com ell podia assumir tantes responsabilitats, en la 
duresa de la guerra i en la de l'exili. Per això, en el simulacre de consell de 
guerra, en ser presentat com a expresident, va rectificar el tribunal dient el 
que era: president! I, davant el pilot d'execució que va afusellar-lo, a trenc 
d'alba, va rebutjar que li cobrissin els ulls amb un mocador, mentre 
pronunciava les seves darreres paraules: "Mateu un home honrat. Per 
Catalunya!". Aquest és el Companys que el passat 29 d’agost homenatjàvem al 
pont d'Hendaia.  
 
 En realitat, al llarg de la història, "Per Catalunya!" sempre ha volgut 
dir, també, de manera indestriable, per la llibertat. I els defensors i opositors a 
l'una n'han estat també de l'altra. 
 
 La seva catalanitat cosmopolita i insubornable ha fet que 
destacables personalitats com el President de l’Índia, Nerhu, (el 1961), el 
President de la República Francesa (el 1990) i el President de la República 
Federal Alemanya (el 1992) ja hagin rehabilitat públicament la seva figura 
fent-la, a més, un referent prou útil per a les noves generacions que 
s’incorporen, com a joves ciutadans, a l’exercici quotidià de la democràcia. 
 
 El proper dia 15 d’octubre farà 60 anys del seu afusellament, 
Cornellà i Catalunya haurem de demostrar que no oblidem la nostra història, i 
fer evident el nostre homenatge al president de la Generalitat republicana, 
Lluís Companys. 
 
 Per tot això, els grups municipals d’EUiA, ERC, CiU, IC-V i PSC, a 
instàncies de la Comissió d’Actes Lluís Companys, amb seu a La Vajol (Alt 
Empordà), proposem al Ple de l’Ajuntament prengui els següents  
 

ACORDS 
 
 Primer.- Refermar l’arbitrarietat de les acusacions, la injustícia del 
procediment i la manca de legitimitat del consell de guerra que va condemnar 
Lluís Companys, rera el qual, només hi havia el desig polític de proporcionar 
un càstig exemplar a Catalunya, 
 
 Segon.- Instar el Parlament de Catalunya a demanar al govern de 
l’Estat Espanyol la rehabilitació jurídica i històrica de la figura del president 
Lluís Companys i, amb ell, de tots els afusellats i represaliats per la dictadura 
franquista,  
 
 Tercer.- Instar als diputats catalans al Parlament Europeu per tal 
que, amb la finalitat que els estats del continent que ho desitgin puguin 
expressar el seu reconeixement a Companys, estenguin encara més el 
coneixement de les circumstancies històriques que van envoltar el seu 
afusellament, 
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 Quart.- Instar el Parlament de Catalunya a declarar el dia 15 
d’octubre de cada any “Dia del President Companys” i que aquest evoqui el 
missatge del President màrtir com a home d’estat, humanista, patriota i 
lluitador exemplar per al progrés social, la llibertat nacional i la renaixença 
política de Catalunya, 
 
 Cinquè.- Fer arribar a la direcció de TV3 i al Consell Àudio-visual 
de Catalunya (CAC) la nostra decepció de la retransmissió dels actes celebrats 
en memòria de Lluís Companys l’agost d’enguany, i reclamar la retransmissió 
de l’acte d’homenatge realitzat al pont d'Hendaia, tal i com ja va fer en directe i 
en diferit la televisió d’Euskadi, 
 
 Sisè.- Realitzar un acte d’homenatge institucional consistent en una 
ofrena floral al monument a Lluís Companys de la nostra ciutat, el proper 15 
d’octubre amb motiu del 60è aniversari del seu afusellament, 
 
 Setè.- Dedicar una pàgina de la revista Cornellà Informa del mes 
d’octubre a donar a conèixer la present moció, així com la vida i obra de Lluís 
Companys a la ciutadania, i remarcar l’actualitat dels seus valors cívics i 
democràtics, 
 
 Vuitè.- Fer arribar aquest acord al president del Parlament de 
Catalunya, als diferents grups parlamentaris, a les associacions 
municipalistes de Catalunya, al govern de l’Estat Espanyol, a la direcció de 
TV3, al CAC i a la Comissió d’Actes Lluís Companys.” 
 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Joan Tardà i Coma, com a Portaveu del Grup 
Municipal d’ERC, es fa una explicació de la Moció, manifestant que, com ha 
dit l’Alcalde, és una Moció que presentem conjuntament, EUiA, CiU, IC-V,  
PSC, i ERC, i està directament relacionada amb el 60è aniversari de 
l’afusellament del President Lluís Companys. 
 
 La Moció té una part introductora en la qual es fa una referència a 
la trajectòria política i personal del President abans que fos President, com a 
sindicalista, com a advocat laboralista, com a persona que sempre s’havia 
compromès  amb la causa dels obrers. Posteriorment es remet a la seva 
activitat política com a President de la Generalitat, el seu comportament 
d’home d’acció i també de gestió de govern durant els anys en què va ser 
President del país, i, la part final diu: “Per això, en el simulacre de consell de 
guerra, en ser presentat com a expresident, va rectificar el tribunal dient el 
que era: president! I, davant el pilot d'execució que va afusellar-lo, a trenc 
d'alba, va rebutjar que li cobrissin els ulls amb un mocador, mentre 
pronunciava les seves darreres paraules: "Mateu un home honrat. Per 
Catalunya!". 
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 Al marge d’aquest redactat més o menys èpic, però que a més 
s’ajusta a la realitat, en realitat, al llarg de la història, “Per Catalunya” sempre 
ha volgut dir també de manera indestriable “per la llibertat”, i els defensors i 
opositors  a l’una han estat també de l’altra. 
 
 El proper dia 15 d’octubre farà 60 anys del seu afusellament, i 
Cornellà i Catalunya haurem de demostrar que no oblidem la nostra història, i 
fer evident el nostre homenatge al president de la Generalitat republicana, 
Lluís Companys. 
 
 A continuació intervé la Sra. Mª Isabel Espinosa Fernández, com a 
Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que com ja s’ha dit aquí, 
s’ha constituït una Comissió institucional en la que estem representats tots 
els partits polítics que estem aquí, amb l’objecte d’homenatjar a Lluís 
Companys. És a aquesta Comissió, a qui correspondrà adoptar els acords 
pertinents per aquest homenatge i reconeixement. Per tant, atès que tots els 
Grups estem allí representats, penso que proposar aquesta iniciativa des d’un 
ajuntament no té sentit perquè ja s’està debatent, i hi ha persones que estan 
portant aquestes decisions des del Parlament, per això, demanaria que es 
retirés la Moció i, sinó, m’abstindré.  
 
 Finalment pren la paraula l’Alcalde Accidental, senyor Antonio 
Martínez Flor, per manifestar que la petició de què es retiri s’havia d’haver 
demanat a la Junta de Portaveus, de totes maneres, em sembla que no hi ha 
intenció per part de cap Grup de retirar-la.     
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació la Moció és aprovada per majoria absoluta dels 
assistents, amb l’abstenció de la Portaveu del Grup Municipal del PP, senyora 
Mª Isabel Espinosa Fernández, i, dels Regidors del Grup Municipal Mixt, 
senyors Alberto García Llorente i Antonio Naranjo Hijos. 
 
 
 
 
 Seguidament pren la paraula l’Alcalde-Accidental, senyor Antonio 
Martínez Flor, per proposar que, en la mesura que els punts de l’Ordre del Dia 
2 i 5 que se sotmeten a votació, fan referència al mateix tema, sigui alterat 
l’Ordre del Dia i es tractin conjuntament, proposta que és acceptada per 
unanimitat dels presents. 
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 2.- Moció del Grup Municipal Socialista, en relació a les noves 
matrícules dels vehicles. 
 
 MOCIÓ 
 
 
 “El Govern de l’Estat espanyol, a través de l’Ordre Ministerial de 
data 15 de setembre de 2000, per la qual es modifica el Reglament General de 
Vehicles, aprovat pel Reial Decret 2822/1998, ha reformat el sistema i el 
disseny de les plaques de les matrícules dels vehicles, per adaptar-se al 
reglament comunitari que recomana la incorporació de l’escut de la Unió 
Europea i la inicial en blanc de l’estat corresponent sobre la característica 
banda blava distintiva de la Unió Europea, sense que obligui a escollir cap 
sistema en concret. 
 
 Atès que l’ordre esmentada exclou qualsevol indicatiu autonòmic, 
així com el provincial que figurava fins ara a les plaques. 
 
 Tenint en compte que considerem a Espanya, com a un territori 
plural, divers, amb identitat autonòmica, consolidada després de vint anys 
d’una Constitució que consagra l’estructura autonòmica de l’Estat. L’aplicació 
d’aquesta mesura no sembla que hagi tingut en compte aquest pluralisme, 
sinó que més aviat recolza un plantejament centralista unificador amb 
l’objectiu de marcar el territori, amb una clara intencionalitat política, i amb 
una falta de sensibilitat cap a la majoria de la població. 
 
 Per aquests motius el Grup Municipal Socialista proposa al Ple de la 
Corporació, l’adopció dels següents  
 

ACORDS 
 
 Primer.- Fer palès el nostre interès de defensar els sentiments 
d’una gran majoria de la ciutadania, així com la pluralitat i identitat dels 
pobles. 
 
 Segon.- Manifestar el nostre desacord de que a les matrícules noves 
només aparegui la inicial del país, la “E” d’Espanya i l’instintiu de la Unió 
Europea. 
 
 Tercer.- Demanar al Govern de l’Estat espanyol que substitueixi el 
sistema de plaques de matrícula dels automòbils, aprovat per l’Ordre de 15 de 
setembre de 2000, per la qual es modifica el Reglament General de Vehicles, 
aprovat per Reial Decret 2822/1998, per un altre on es visualitzin els 
distintius o símbols de les Comunitats Autònomes, homologant-se al model ja 
utilitzat per altres estats de la Unió Europea. 
 
 Quart.- Comunicar aquest acord al Ministeri de l’Interior de l’Estat 
espanyol i als grups parlamentaris del Congrés dels Diputats.” 
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 5.- Moció del Grup Municipal de CiU, per manifestar el rebuig al 
sistema de plaques de matrícula imposat per l’Ordre del Ministeri de la 
Presidència de 15 de setembre d’enguany. 
 
 MOCIÓ 
 
 
 “Atès que el Govern de l’Estat espanyol, amb l’Ordre de 15 de 
setembre de 2000 per la qual es modifica el Reglament General de Vehicles 
aprovat per Reial Decret 2822/1998, ha reformat el sistema i disseny de la 
placa de la matricula dels vehicles imposant de forma uniformitzadora, la “E” 
de l’Estat espanyol, amb l’excusa d’adaptar-les al reglament de la Unió 
Europea que recomana l’harmonització a nivell Europeu, però que en cap cas 
obliga a escollir cap sistema en concret. I que aquest nou disseny és una falta 
de respecte a la plurinacionalitat de l’Estat espanyol. 
 
 Atès que creiem que les noves plaques han de reflectir la realitat 
nacional de Catalunya de manera que a les noves plaques es visualitzessin els 
distintius o símbols de les Comunitats Autònomes i concretament el “CAT”. 
 
 Atès que considerem que un model de plaques de matrícules que no 
reconeix el fet nacional de Catalunya i que tendeix a l’espanyolització de 
l’Estat, vulnera clarament els drets dels habitants del nostre municipi i de 
Catalunya, i que aquests drets estan per sobre de qualsevol altre interès. 
 
 Atès que a altres països de la Unió Europea han optat per incloure 
el distintiu provincial, com és el cas d’Itàlia, o bé que les regions, de forma 
opcional hi puguin incloure el seu distintiu, com és el cas d’Alemanya. 
 
 El Grup Municipal de Convergència i Unió, proposa a l’Ajuntament 
Ple l’adopció dels següents 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Manifestar el nostre rebuig al sistema de plaques de 
matricula imposat per l’Ordre de 15 de setembre de 2000 per la qual es 
modifica el Reglament General de Vehicles, aprovat per Reial Decret 
2822/1998 perquè no respecta la plurinacionalitat de l’Estat espanyol. 
 
 Segon.- Reclamar que es canviï el sistema de plaques de matricula 
dels automòbils aprovat per l’Ordre de 15 de setembre de 2000 per la qual es 
modifica el Reglament General de Vehicles, aprovat per Reial Decret 
2822/1998, per un altre, on es visualitzin els distintius o símbols de les 
Comunitats Autònomes. 
 
 Tercer.- Incorporar el distintiu “CAT” a la dreta de les plaques de 
matricula de tots els vehicles d’aquest Ajuntament. 
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 Quart.- Notificar aquesta moció al Govern de l’Estat Espanyol, a 
l’Associació Catalana de Municipis i Comarques i a la Federació de Municipis 
de Catalunya.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Antonio Balmón Arévalo, com a Portaveu del 
Grup Municipal Socialista,  es fa una explicació de la Moció, manifestant que 
té relació amb l’Ordre Ministerial adoptada pel Govern de l’Estat espanyol que 
fa referència a la reforma del sistema i el disseny de les plaques de les 
matrícules. 
 
 Tots hem vist aquests dies, continua manifestant el Sr. Balmón, que 
ha hagut i que encara hi ha una controvèrsia seriosa, sobre tot, en un país 
que és plural, divers i que té una entitat autonòmica i en què, després de vint 
anys de desenvolupament institucional i autonòmic de moltes d’aqueixes 
zones territorials, s’havia intentat arribar a un consens amb el govern de 
l’Estat perquè recollís aqueixa pluralitat en les plaques de matriculació arran 
de la normativa de la Unió Europea. Inicialment, sembla ser, que això seria 
així. 
 
 Nosaltres creiem que no ha estat una decisió gratuïta la que ha 
adoptat el Govern espanyol, sinó que és una decisió meditada, que va més 
enllà de l’acudit que va fer el President del Govern quan va dir que ell no 
parlava de xapes. Crec que, possiblement després del dinar, algunes vegades, 
es diuen coses que opino que se les haurien de pensar. 
 
 Sobretot perquè, torno a repetir, que és una reflexió seriosa, 
premeditada i podríem aprofitar per a parlar en aquests moments d’altres 
situacions semblants que estan relacionades amb la intenció de crear un 
fenomen de nacionalisme que creiem que està passat de moda. Però, sense 
entrar en profunditat en aquest tema, creiem que el que ara es demana és 
simplement que per part del Govern de l’Estat espanyol es reconsideri una 
cosa que és possible, per tant, no es demana que cometi cap tipus d’il·legalitat, 
perquè hi ha altres països que així ho fan i que ho han fet, de manera que on 
apareix la “E” de Espanya, -faltaria més, no passa res-, aparegui també a 
l’altre costat el distintiu de la comunitat autònoma. 
 
 Hi ha en la nostra Moció una diferència amb la Moció del Grup de 
CiU, -ja he manifestat al seu Portaveu que nosaltres, en principi, no donaríem 
suport-, que és la de què als cotxes oficials de l’Ajuntament, es posi el distintiu 
CAT. Nosaltres, -ja ho vaig comentar al seu moment, que hi ha un dictamen 
jurídic de la Generalitat sobre aquesta qüestió-, no serem els primers en donar 
aqueix pas, també vull deixar clar en el Ple que tampoc serem els últims. Sí 
que volem que aquestes coses, si es posen en marxa per diferents comunitats 
autònomes i per altres municipis, estarem, en aqueix sentit, fent el que 
pertoqui per demostrar la nostra resposta i el nostre desacord amb un tema 
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que considerem que no és menor, sobretot, perquè creiem que obeeix a raons 
més profundes del que s’ha volgut explicar. 
 
 A continuació intervé el Sr. Nèstor Artís i Villena, com a Portaveu 
del Grup Municipal de CiU, per manifestar que bàsicament les dues mocions 
demanaven el mateix, solament  discrepaven en el punt tercer de la Moció que 
vaig presentar, que era la proposta d’incorporar el distintiu “CAT” a la dreta de 
les plaques de matrícula de tots el vehicles d’aquest Ajuntament. 
 
 Estava  per confirmar si això era legal o no d’un informe jurídic que 
ja s’ha fet i que és favorable, no és il·legal posar fora de les matrícules el 
distintiu, i molts ajuntaments ja han aprovat posar-ho, com és el cas de 
Tarragona, de l’Hospitalet, d’Albí, Molins de Rei, Girona, i cada vegada es van 
afegint més ajuntaments. No demanem que l’Ajuntament de Cornellà faci cap 
il·legalitat sinó que s’afegeixi als altres ajuntaments que ja ho estan aplicant. 
 
 A continuació pren la paraula el senyor Ignacio Flórez Barrón, com 
a Portaveu del Grup Municipal d’EUiA, per manifestar que, en principi, 
pensava que havia hagut un acord, al respecte però ara veig que no. Crec que 
el camí que es porta és que això acabi fent-se, sé que hi ha oposicions perquè 
això no es faci. Estic d’acord amb les dues mocions, perquè en la del Partit 
Socialista diu el mateix que la de CiU, i també crec que és bo que s’accepti 
aquell tercer punt que proposa incorporar el “CAT” al marge de la placa de 
matrícula, per tant, m’agradaria que això quedés com una única Moció. Jo, 
sens dubte, estic a favor de totes dues, perquè una és complement d’altra. 
 
 Tot seguit intervé el senyor Joan Tardà i Coma, com a Portaveu del 
Grup Municipal d’ERC, per manifestar que a ell li agradaria intervenir una 
vegada es respongués a aquest desig que ha expressat el Sr. Flórez, de manera 
que, assenyala, crec que la manera d’avançar en el debat és que el Grup 
Socialista i el Grup de CiU prenguessin la paraula després del que ha dit el Sr. 
Flórez. És a dir, ¿és possible que el Grup Socialista accepti la incorporació del 
tercer punt del Grup de CiU?. 
 
 Acte seguit pren la paraula el Portaveu del Grup Municipal 
Socialista, senyor Antonio Balmón Arévalo, per manifestar que la intenció del 
seu Grup està molt clara en la Moció. És una Moció que contempla totes 
aquelles qüestions que fan referència al Reglament i creiem que s’ha de 
substituir aquesta Ordre Ministerial per una altra que reculli la identitat que 
representa la defensa dels sentiments i de la pluralitat d’aquest país. Si una 
institució ha de recollir i decidir si en els seus cotxes oficials, s’incorpora el 
distintiu o si s’han d’adoptar per part de la Guàrdia Urbana determinades 
actituds en relació amb les persones que portin l’adhesiu a la dreta de les 
plaques, crec que abans d’aqueix tema el que s’ha de fer és que des de 
l’Ajuntament es demani als parlaments que se substitueixi aquesta ordre 
Ministerial. 
 
 Per tant, continua manifestant el Sr. Balmón, el Grup Municipal 
Socialista, intentant guardar una certa prudència,  i coherència no serem els 



49 

primers, -crec que això serà també un clamor ciutadà- però tampoc serem els 
últims, per tant, l’única diferència que hi ha amb la Moció de CiU, la seguim 
mantenint i mantenim el text íntegre de la nostra Moció. 
 
 A continuació pren la paraula el senyor Alcalde Accidental, Antonio 
Martínez Flor, per aclarir que, una vegada el Portaveu del Grup  Socialista ha 
dit això, ES votaran les dues mocions, primer la del Grup Socialista i després 
la de CiU. 
 
 Intervé el Sr. Tardà, manifestant que és tan irracional que, de fet, 
durarà el temps que durin els que manen, que tampoc serà gaire, o se suposa, 
o intentarem que no sigui gaire temps. Després tot tornarà a la racionalitat. 
De fet, aquí no demanem cap il·legalitat, assenyala, la política del nostre 
partit, Esquerra Republicana, és tapar la “E”, i seria per part meva gratuït ara 
voler aquí entrar en debat sobre si hem de posar la “CAT” damunt la “E” o no. 
Jo la posaré i la gent del nostre partit impulsarà la campanya perquè els 
ciutadans de Catalunya posin el “CAT” damunt de la “E”. Però això, aquí ara 
no m’interessa parlar-ho, perquè no té sentit.  
 
 Aquí no demanem cometre cap il·legalitat, demanem fer pedagogia, i 
si aquest moviment no surt de Catalunya, d’on ha de sortir?. I si no surt dels 
ajuntaments d’esquerra, d’on ha de sortir?. Si no surt dels ajuntaments de 
l’Àrea Metropolitana, d’on sortirà?. 
 
 Nosaltres demanem que l’Ajuntament de Cornellà, sense cometre 
cap il·legalitat, perquè els diaris han anat plens que l’informe jurídic de la 
Generalitat ha conclòs que posar l’enganxina “CAT” a la dreta de les plaques 
de matrícula,  fins i tot fora de la matrícula, just a ran de la matrícula, té un 
valor estrictament didàctic/polític, que l’Ajuntament faci un pas endavant, em 
sembla que esperar, -amb tota l’educació diria- és una mica això de veure-les 
venir és com a mínim anar a la defensiva. És a dir ser capdavanters des de 
Catalunya, des dels ajuntaments d’Esquerra d’aquesta bestiesa de la gent que 
governa a Madrid. 
 
 De què se us pot acusar, si poseu l’adhesiu com a referent de què 
estem donant mostres disconformitat davant d’una bestiesa?. És a dir, que no 
accepten ni el seu estat autonòmic, -són realment molt retrògrads aquesta 
gent-, i jo crec que us hauríeu de repensar això, perquè si l’Ajuntament de 
Cornellà ho fa, molts altres Ajuntaments de Catalunya cauran, perquè, a més 
a més, és l’Ajuntament del qual és Alcalde el Secretari General del Partit 
Socialista, i penso que això, és importantíssim. La política avui dia és tan 
mediàtica que és molt important que l’Alcalde de Cornellà, que és el Secretari 
General del Partit Socialista, ho faci, i no em digueu que no és veritat això. 
 
 Seguidament pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que 
portava la intenció de tenir un debat moderat, però vist el fragror del Sr. 
Tardà, m’hi costa. Estem parlant d’un problema tècnic però si es vol donar un 
caire polític, vosaltres mateixos. Estem parlant d’un problema tècnic, ja que 
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una matrícula d’un vehicle es limita simplement a identificar el propietari del 
vehicle i el vehicle, i que se li vulgui donar un caire polític a això quan 
manquen idees per a solucionar altres problemes forts que tenim a Catalunya, 
com és la sanitat i moltes coses més, doncs em sembla molt bé.  
 
 Dit això, continua manifestant la Sra. Espinosa, crec que quan 
falten recursos per a solucionar els problemes, potser s’aprofiten aquestes 
coses per distreure a la gent, però al mateix temps, i atès que vostè és molt 
expressiu, pot donat la sensació a la gent, i sobretot a la gent jove, de coses 
que no resulten molt bones en els nostres dies, aleshores li demanaria 
moderació en aquestes idees.  
 
 Des del Partit Popular de Catalunya, li asseguro que considerem 
que l’exclusió del distintiu autonòmic en les noves plaques de matrícula és 
una decisió respectable i que nosaltres ho valorem en la mesura del possible. 
Malgrat del que s’ha dit, respecto la decisió del Govern de l’Estat que ha 
recollit les principals reivindicacions, no ho ha pres a la lleugera, ni amb la 
finalitat de fer la guitxa, ni de ser retrògrad, ni molt menys. El Govern central, 
li haig de dir Sr. Tardà, que a pesar de les “bestieses” que fa, acaben l’any amb 
dèficit zero, i això és el que l’importa a la ciutadania. 
 
 Però, malgrat el que s’ha dit, ja li dic que respectem la decisió de 
l’Estat perquè ha recollit la reivindicació del sector dels principals fabricants 
de cotxes, i, fins i tot, el propi Secretari de la Fundació RACC que representa 
als usuaris, Sr. Alfonso Perona, en les seves declaracions ens ha dit que la 
inclusió del distintiu en les matrícules podria provocar problemes en el mercat 
de cotxes usats o d’ocasió. 
 
 I sobretot, no podem oblidar-nos del que opina la ciutadania, 
m’agradaria que vostè confrontés l’opinió dels ciutadans especialment 
d’aquells que viatgen per tot l’estat espanyol. Suposo que sap perquè li dic que 
no volen portar distintius en les matrícules. Per aquest motiu, i en base a tot 
el que he dit, el Grup del Partit Popular de Cornellà s’absté, perquè entén que 
les raons que han portat al Govern a prendre aquesta decisió són tècniques i 
econòmiques, i, en base a això, crec que per aquest Govern que “tan mal ho 
fa” -segons vostè- la prioritat és l’economia i en això hi ha uns èxits que no 
crec que ni Esquerra Republicana pugui negar. 
 
 Seguidament intervé el senyor Alberto García Llorente, com a  
Portaveu del Grup Municipal Mixt,  per manifestar que no vol entrar en el 
debat,  i simplement manifestar que una cosa està ben clara i és que es va 
prendre una mesura de modificació de les plaques de matrícula,  i s’ha decidit 
que portin la lletra “E”, i, en principi, crec que totes les comunitats tenen el 
dret, si més no, per expressar els seus sentiments, de voler que en aqueixes 
matrícules consti allò que és el distintiu de Catalunya, de Navarra, o qualsevol 
altra autonomia. En aquest sentit, nosaltres estem d’acord amb la Moció del 
Grup Municipal Socialista, perquè no diu res de l’altre món, va dins del que és 
la lògica de la gent, perquè tothom té dret a donar la seva opinió. 
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 En canvi, continua manifestant el Sr. García, nosaltres no estaríem 
d’acord amb la Moció que ha presentat CiU, perquè en el moment que 
l’Ajuntament incorpori un element a un vehicle oficial que no està homologat, 
estaríem incorrent, en certa manera, en un delicte, per dir-lo d’aquesta 
manera. Per tant, nosaltres donaríem suport a la Moció del Grup Socialista, i 
votaríem en contra de la Moció de CiU,  però només pel punt tercer, perquè en 
els altres pràcticament és igual que l’altra. 
 
 Tot seguit pren la paraula la senyora Carmen Romero López, com a 
Portaveu del Grup Municipal d'IC-V, per manifestar que el Grup Parlamentari 
d’IC-V, el 19 de setembre d’enguany, juntament amb el Grup del PSC- 
Ciutadans pel Canvi, i amb el Grup de CiU, vam proposar a la Mesa del 
Parlament una Proposta no de Llei que deia: “El Parlament de Catalunya 
manifesta la importància que el Govern de l’Estat revisi el model adoptat en 
les noves plaques de matrícula, en el sentit d’incloure, juntament amb els 
distintius estatals europeus, els símbols o distintius de les comunitats 
autònomes, per tal de visualitzar la realitat autonòmica i territorial de l’estat 
espanyol, en el marc de la reglamentació que sobre la matèria té establerta la 
Unió Europea, tot reflectint l’estructura territorial de l’estat que estableix la 
Constitució”. Nosaltres, evidentment, si vam arribar a un acord amb aquests 
tres grups polítics al Parlament de Catalunya per presentar aquesta proposició 
no de Llei, creiem que ara, aquí, a l’Ajuntament de Cornellà també podem 
arribar a un acord entre les dues propostes que se’ns proposen per part del 
PSC, i per part de CiU. 
 
 En tot cas, continua manifestant la Sra. Romero, crec que la Moció 
de CiU complementa a l’altra, i crec també, pel que hem parlat abans amb el 
Portaveu de CiU, que estaria disposat a acceptar les explicacions que ha donat 
el Portaveu del PSC, en el sentit de dir que no serem els primers en posar-ho 
en marxa però que, evidentment, estem disposats a posar-lo en el moment que 
es cregui convenient, a lo millor dins d’un mes o de deu dies. 
 
 Si finalment s’ha de fer per separat la votació, nosaltres votaríem a 
favor de la del PSC-Ciutadans pel Canvi, perquè penso que és la que reflecteix 
exactament allò que es va dir en la Mesa del Parlament. I crec que, en tot cas, 
CiU, està fent un pas més endavant del que es va proposar a la Mesa del 
Parlament. 
 
 Acte seguit intervé el Portaveu del Grup Municipal Socialista, senyor 
Antonio Balmón Arévalo, per manifestar que en primer lloc vol fer una 
consideració, a banda de la Moció: l’Alcalde sigui el  que sigui dins del partit o 
en altres llocs vull  que quedi clar que l’Alcalde representa a tots els ciutadans 
i ciutadanes d’aquesta Ciutat, i que qualsevol acord que prengui en 
l’Ajuntament o el Ple, ho fa en qualitat d’Alcalde i, en cap moment, com altra 
consideració que pugui tenir internes dins del Partit Socialista. Dic això, 
afegeix, una mica perquè quedi clar en aquest debat o per a futurs debats. 
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 Crec que l’únic que fa la Moció, d’una forma respectable, és recollir 
les sensibilitats i abordar un tema que no és menor, tractar una decisió que 
no és pas tècnica, sinó política, i que està lligada íntimament amb altres 
decisions polítiques que ha anat adoptant el Govern espanyol durant els 
últims mesos. Creiem que amb s’ataca totes aquestes sensibilitats de persones 
que consideren, -no només a Catalunya, s’han pres acords a Castella-Lleó, a 
Galícia, al País Basc, a Andalusia, a les Illes Balears-, que hi ha una voluntat 
de què quedi reflectit com està estructurat l’estat i que quedi reflectit també en 
un element quotidià. 
 
 Acte seguit pren novament la paraula el senyor Nèstor Artís i 
Villena, com a Portaveu del Grup Municipal de CiU, per manifestar que 
respecte del punt tercer, que és el de la discòrdia, de fet, tampoc no diu que 
demà al matí sortim tots a l’Ajuntament en ple a posar el distintiu “CAT”. No 
demana precisament això, es pot esperar un temps prudencial i incorporar-lo, 
no veig que això generi més problemes. Sí diré que votaré a favor de les dues 
mocions. Crec que allò que és important és que es pogués retirar l’Ordre 
Ministerial que ha dictat el Govern espanyol i espero que amb el temps el 
Grup del PSC, incorpori els distintius als cotxes municipals. 
 
 A continuació intervé de nou la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per contestant al Sr. 
Balmón dir que el Partit Popular va dir des del principi, i, jo com la seva 
representant a l’Ajuntament, que el Partit Popular de Catalunya considera la 
inclusió del distintiu autonòmic com una reivindicació respectable. Això és 
així, allò que m’ha portat a expressar-me com m’he expressat, és la manera 
com ho ha plantejat el Sr. Tardà, aquesta vegada ens hem anat una mica. 
 
 Sí és una qüestió tècnica o política?. Depèn de qui ho miri, jo ho 
veig com una qüestió tècnica, per a mi la matrícula és simplement uns 
números i res més. Hi ha persones, òbviament, que voldran portar el “CAT”, 
ho veig perfectament, per això li dic que respecto la voluntat del Govern 
perquè ha fet un estudi i ha valorat la qüestió econòmica, però amb això no 
vull dir que estigui en contra, ni molt menys, per això m’abstindré. 
 
 Tot seguit pren la paraula el senyor Ignacio Flórez Barrón, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’EUiA, per manifestar que vol dir que com es 
van a votar les Mocions, encara que juntes, però per separat, està d’acord amb 
les dues. I, assenyala, dir que aquesta discussió que estem tenint aquí, que és 
la mateixa que podem portar al carrer no és conseqüència d’haver acceptat 
des d’un principi una cosa que no hagués creat, cap problema. Des del 
moment que això s’introdueix pel Govern Central, és quan es crea un 
problema que, fins i tot, pot general i genera en determinades persones, al 
carrer, una discussió per qüestions que no haurien de ser i que són polítiques, 
per tant vull deixar constància d’això.  
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 VOTACIÓ 
 

 A) Sotmesa a votació la Moció del Grup Municipal Socialista és 
aprovada per majoria absoluta dels assistents, amb l’abstenció de la 
Portaveu del Grup Municipal del PP, senyora Mª Isabel Espinosa Fernández; i, 
del Portaveu del Grup Municipal d’ERC, senyor Joan Tardà i Coma. 
 
 B) Sotmesa a votació la Moció del Grup Municipal de CiU, és 
rebutjada per majoria absoluta dels assistents, amb el vot en contra dels 
Regidors/es del Grup Municipal del PSC, senyors/es Vicenç Badenes Teixidó, 
Antonio Balmón Arévalo, Susana Cordero Rojas, Sergi Fernández Mesa, Juan 
Antonio García Díaz, Cristina Gasull Martínez, Judith Ibáñez Vives, Llorenç 
Luna Rodríguez, Manuel Luque del Rio, Perfecto Madrid Olmos, Antonio 
Martínez Flor, Aurora Mendo Sánchez, José Luis Morlanes Galindo, Gloria 
Récio Díaz i Ramon Salabert Parramón; i dels Regidors del Grup Municipal 
Mixt, senyors Alberto García Llorente i Antonio Naranjo Hijos; i, amb 
l’abstenció dels Regidors/es del Grup Municipal d'IC-V, senyora Carmen 
Romero López i senyors Arnau Funes Romero i Miguel López Sánchez; i, de la 
Portaveu del Grup Municipal del PP, senyora Mª Isabel Espinosa Fernández.  
 
 
 
 3.- Moció del Grup Municipal d’IC-V, referida a la gratuïtat dels 
llibres de text i del material escolar. 
 
 MOCIÓ 
 
 “Atès que la Constitució de 1978, en el seu article 27-4, estableix 
literalment que “L’ensenyament bàsic és obligatori i gratuït”, i la Llei Orgànica 
d’Ordenació del Sistema Educatiu (LOGSE) en el seu article 5 disposa que 
“...l’educació primària i l’educació secundària obligatòria constitueixen 
l’ensenyament bàsic”. 
 
 Atesa l’existència a l’Estat espanyol de l’ensenyament escolar 
obligatori que garanteix a tots els nois i noies l’accés gratuït a l’ensenyament 
en les seves etapes primària i secundària obligatòria, la qual cosa ha significat 
un progrés extraordinari en el camí de la igualtat d’oportunitats per a tots els 
ciutadans i ciutadanes. 
 
 Atès, però, que, si bé l’accés és gratuït a l’escola pública no ho són 
els llibres de text i d’altre material didàctic o pedagògic, i que això crea 
diferències en les possibilitats de ple accés a la cultura, generant greus 
dificultats per a les famílies amb menys possibilitats econòmiques. 
 
 Atès que aquest Ajuntament s’ha mostrat sempre partidari i 
defensor de la màxima igualtat d’oportunitats en l’accés a l’ensenyament, la 
cultura, les ciències i la tecnologia per a evitar la consolidació de sectors 
socials amb més possibilitats i de sectors socials amb menys oportunitats. 
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 Atès que les competències en l’ensenyament ho són de la 
Generalitat de Catalunya. 
 
 Atesa la campanya impulsada l’any passat per la Federació 
d’Associacions de Pares d’Alumnes de Catalunya (FAPAC) a favor d’una 
legislació que faci possible la gratuïtat dels llibres de text a l’ensenyament 
bàsic i obligatori. 
 
 Per tot això, el Grup Municipal d’IC-V proposa a l’Ajuntament en Ple 
l’adopció dels següents  
 

ACORDS 
 
 Primer.- Manifestar que garantir la igualtat d’oportunitats en 
l’accés al coneixement i molt especialment en allò que fa referència a 
l’ensenyament considerat obligatori cal que sigui un esforç permanent de 
l’Administració competent, i de tots els sectors implicats en l’educació dels 
infants i dels joves. 
 
 Segon.- Demanar a l’Administració responsable de l’ensenyament 
obligatori (Generalitat de Catalunya) que faci tots els esforços necessaris per 
garantir l’accés de tots els nois i noies a tots els àmbits de l’ensenyament, 
especialment a les noves tecnologies, per tal d’evitar discriminacions culturals 
greus en el més immediat futur. 
 
 Tercer.- Sol·licitar, tal com ho han demanat diferents sectors, molt 
especialment la FAPAC, que el material didàctic i els llibres de text d’ús 
corrent siguin gratuïts per a l’alumnat i siguin propietat del centre educatiu i 
estiguin a disposició del conjunt de l’alumnat i, per tant, que s’estableixi com 
a dotació bàsica necessària per al funcionament dels centres educatius de 
l’ensenyament bàsic (primària i secundària obligatòria) de manera progressiva 
al llarg del període 2000-2003. 
 
 Quart.- Manifestar que fins que això no s’aconsegueixi, 
l’Ajuntament seguirà ajudant les famílies a les quals els seus recursos 
econòmics no permetin fer front a la despesa d’adquisició particular dels 
llibres a tramitar i accedir als programes de beques i ajuts puntuals que 
actualment existeixen, o línies d’ajut futures que es puguin establir. 
 
 Cinquè.- Traslladar aquests acords al Departament d’Ensenyament 
de la Generalitat de Catalunya, a la Federació d’Associacions de Pares 
d’Alumnes de Catalunya, a la Federació de Municipis de Catalunya, a 
l’Associació Catalana de Municipis, al Consell Escolar Municipal, a la 
Federació d’Associacions de Pares d’Alumnes de Cornellà i a totes les AMPAs 
dels Centres d’Educació Infantil i Primària i els Instituts d’Ensenyament 
Secundari públics i concertats de Cornellà.” 
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 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part de la senyora Carmen Romero López, com a Portaveu del 
Grup Municipal d’IC-V, es fa una explicació de la Moció, manifestant que 
aquesta Moció la presenten ara perquè es té l’interès d’incidir a l’hora 
d’elaborar els pressupostos generals de l’Estat, i també els pressupostos de la 
Generalitat de Catalunya. Amb la Moció ens fem ressò d’un sentit popular i, 
sobretot, de les associacions de pares i mares i dels moviments de renovació 
pedagògica que  ja des de fa anys estan demanant la gratuïtat dels llibres de 
text.  
 
 Nosaltres, continua manifestant la Sra. Romero, el que volem dir és 
que entenem que la Constitució diu que l’educació primària i l’educació 
secundària obligatòria constitueixen l’ensenyament bàsic i que aquest és 
obligatori i gratuït, i, per tant,  el que volem és que el Govern reconegui que la 
gratuïtat no és només el dret a anar a escola sinó també el dret a rebre-la de la 
millor manera possible, i això significa així mateix tot el material, llibres de 
text i material que sigui necessari. 
 
 Allò que proposem és que siguin les mateixes escoles les que facin 
la compra dels llibres, les que tinguin un banc de llibres en cada aula i facin el 
préstec d’ús a l’alumnat, com en moltes escoles ja es feia tradicionalment,-
aquí mateix a Cornellà en escoles antigues del CP-. Nosaltres volem, en primer 
lloc, dir que es reconegui la resolució d’una comissió interna del Parlament 
que ja ho ha reconegut així, i, per altra banda, que es contempli en els 
pressupostos, tant de la Generalitat, com del Govern de l’Estat espanyol. 
 
 El Grup de Convergència i Unió, manifesta la Sra. Romero, abans 
de començar el Ple m’ha fet arribar unes propostes per incloure en aquesta 
Moció, i, en principi, van en el sentit de dir que la Generalitat de Catalunya té 
totes les competències de l’ensenyament obligatori, però que també inclogui 
les beques, que és un recurs econòmic del que en aquest moment disposa 
l’Estat. Nosaltres no tenim cap problema en reconèixer que això es pot 
incloure dins de la Moció, i que també s’ha d’adreçar al Govern de l’Estat 
espanyol. Per tant, inclouríem -ja li diré a la Secretària-, en alguns punts que  
l’Estat espanyol que també té competències les traspassi totes a la Generalitat 
de Catalunya, tot i que, el sistema de beques, ni molt menys, té la solució o té 
a veure amb el problema que estem plantejant de la gratuïtat. 
 
 L’any passat hi va haver quatre milions i mig d’alumnes 
d’ensenyament obligatori, i només es van donar 373.000 beques, per tant, 
evidentment, no arriben a tothom i això no és gratuïtat, i per imports de fins a 
12.000,- pessetes, però crec que podem recollir que la Generalitat tingui totes 
les competències, també les econòmiques, al seu Departament.   
 
 A continuació intervé el Sr. Alcalde Accidental, Antonio Martínez 
Flor, per manifestar que la Moció del Grup Municipal d’IC-V, quedaria amb els 
afegits que ha posat el Grup Municipal de CiU. 
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 A continuació intervé el Portaveu del Grup Municipal Socialista, Sr. 
Antonio Balmón Arévalo, per manifestar que el seu Grup presentaria una 
esmena oral. En relació amb el que s’estava comentant sobre el tema plantejat 
amb l’esmena de CiU, a nosaltres ens sembla interessant. Però això ens 
motiva a una reflexió, i és que si el sentit d’aquesta Moció és demanar que les 
administracions competents facin el que han de fer, potser s’hauria de 
suprimir el paràgraf quart. I això perquè sinó sembla que quan les 
administracions competents no fan les coses que els corresponen, els 
ajuntaments -que tenim uns recursos per destinar a altres coses-, finalment, 
els hem de destinar a coses que haurien de pagar altres. Jo proposo per a 
donar força a això, i si al Grup d’IC-V li sembla bé aquesta esmena, que se 
suprimeixi el punt quart. 
 
 Acte seguit pren la paraula la Portaveu del Grup Municipal d'IC-V 
senyora Carmen Romero López, per preguntar si amb això el senyor Balmón 
vol dir que s’elimini la manifestació de què  l’Ajuntament continuarà fent les 
seves coses. De fet, indica, no ho assumim perquè això no són competències 
però sí que assumim els dèficits, com sempre.  
 
 Pel que fa a l’afegitó que proposa CiU, és a dir, que cadascú té unes 
competències i per tant a cadascú el seu, realment l’Ajuntament no té 
competències en aquest sentit, per tant, el podríem treure. 
 
 A continuació intervé el Portaveu del Grup Municipal de CiU, senyor 
Nèstor Artís i Villena, per manifestar que ells, bàsicament estan d’acord amb 
la Moció, tot i que podrien discrepar una mica en quant a  si els llibres han de 
ser propietat del centre o dels alumnes, perquè creiem que hi ha molts 
alumnes que els únics llibres que entren a casa seva són els llibres escolars, i, 
potser és important que els puguin tenir, que a casa seva vegin que tenen 
llibres, i que treballin amb ells, però això tampoc crearà polèmica. 
 
 De fet, afegeix, fins ara, els llibres no són gratuïts perquè el Govern 
Central tampoc ha traspassat els recursos perquè ho siguin, i s’ha tingut que 
anar -gràcies a l’Ajuntament de Cornellà i altres vegades de la Generalitat- 
mirant de pal·liar a les famílies més necessitades el poder accedir als llibres. 
Estem d’acord amb la Moció. 
 
 Seguidament pren la paraula la Portaveu del Grup Municipal del 
PP, senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, per manifestar que no està d’acord 
amb la Moció, ja que “aquí per demanar que no quedi”, és com aquell conte de 
“donem tot menys la gallina que no és nostra”. Això dels llibres, i jo també vull 
ser molt moderada, Sra. Romero,  ha tingut molts anys  per demanar-lo quan 
hi havia un altre govern, i, en el cas de la Generalitat, també podríem parlar 
molt del que manca per complir. 
 
 Entenem que la finalitat de la gratuïtat dels llibres de text és que 
garanteixi la igualtat d’oportunitats, però, si jo no entenc malament, quan se li 
dóna al que té, crec que acabem en una desigualtat comparativa. No 
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s’aconsegueix eliminar desigualtats donant a tots el mateix, perquè, és obvi, 
que hi ha gent que pot comprar els llibres i si aquí els hi donem a tots, 
resultarà que els que no van a poder comprar els llibres són els que de veritat 
no tenen 
 
 Amb el Decret aprovat el passat mes de juny pel Govern estatal, 
alliberant el descompte dels llibres, crec que s’ha aconseguit un estalvi mínim, 
que podia ser més, però, que representa unes 6.000,- pessetes per família. 
 
 La gratuïtat total que se sol·licita, continua manifestant la Sra. 
Espinosa, com he dit abans, és un greuge comparatiu i, per tant, nosaltres 
votarem en contra perquè afavoreix, -i lamento dir-ho a la Sra. Romero que 
defensa molt això- l’ajuda als que més tenen, i crec que aquesta no és la 
solució. La solució seria ampliar les beques per a les persones que no tenen, 
ajudar al màxim a les persones que no tenen, que hi ha moltes, i deixar de 
demanar gratis coses perquè hi ha gent que poden comprar-les, i avui 
demanem llibres i, potser, demà demanarem una moto per anar al col·legi. 
 
 Tot seguit pren la paraula el Portaveu del Grup Municipal d’ERC, 
senyor Joan Tardà i Coma, per manifestar que no veu clar que s’hagi de 
retirar, aquest punt fins que això no s’aconsegueixi. És a dir, jo crec que, fins 
que no s’aconsegueixi tot el que es demana, -també el que demana CiU-, els 
ajuntaments han de seguir fent el que fan, -que és molt- i, justament, perquè 
és la instància més propera al ciutadà es veu obligada a assumir 
problemàtiques que, en principi, no li pertocarien. No obstant això, si els 
ajuntaments ho fan no és per generositat dels governats, és perquè la 
ciutadania ho ha anat aconseguint, de manera que, el que no podem fer és 
una declaració de principis de deixar de fer allò que fem. En tot cas, aquesta 
situació ens ha d’obligar a pressionar instàncies de l’administració superior 
per tal que l’administració local participi de la riquesa i dels pressupostos, tal 
com pertocaria. 
  
 Per altra banda, crec que la Moció té alguna fallida teòrica. Per 
exemple: això dels llibres està molt relacionat amb la sostenibilitat, s’ha 
d’educar a la gent a reciclar, no es tracta de regalar, no es tracta de repartir 
res, sigui un govern d’esquerres o un govern de dretes, i, a més a més, això té 
molt a veure amb els nivells de renda. Trobo pecaminós que la Generalitat de 
Catalunya hagués de subvencionar els llibres de l’escola THAU, és a dir, que 
els pares d’aqueixa escola, tinguessin els llibres gratuïts com un treballador de 
la Pirelli o de la Siemens o de les Aigües de Barcelona. No dic pas que els de la 
THAU els hagin de pagar el cent per cent, però és evident que això no es pot 
resoldre així.  
 
 Crec que la Moció, continua manifestant el Sr. Tardà, hauria 
d’haver incorporat altres variables teòriques, entre les quals estava aquesta: 
com s’educa en la sostenibilitat. Hi ha d’haver un compromís entre les famílies 
de què els llibres públics han de tenir una caducitat que no ha de ser la que 
ara imposa el mercat, sinó que ha de ser un compromís del ciutadà amb 
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l’Estat de tenir aquests llibres durant ics anys, i si un alumne té tres germans 
que els pares de família es comprometin a fer-los mantenir al dia.  
 
 Aquesta concepció de l’Estat repartidor és una mentalitat 
absolutament reaccionària i no té res a veure amb la Carmen Romero, perquè 
ens coneixem fa molts anys i treballem a l’ensenyament. És a dir, votem a 
favor, però crec que s’hagués hagut d’introduir alguna altra variable en la 
Moció. 
 
 A continuació pren la paraula el Portaveu del Grup Municipal 
d’EUiA, senyor Ignacio Flórez Barrón, per manifestar que, en principi, ha de 
dir que votarà a favor però considera que si es fes que els llibres es poguessin 
aprofitar d’un any per l’altre i d’un fill per a un altre, no faria falta que els 
ajuntaments fessin aquestos esforços, o serien menors.  
 
 Seguidament intervé la Portaveu del Grup Municipal d'IC-V, senyora 
Carmen Romero López, per manifestar que, per al·lusions, vol dir que ja ha 
explicat quin és el principi a que estem apel·lant. Estem apel·lant al principi 
d’igualtat social i crec que, realment, el que es pretén no és regalar els llibres a 
ningú ni donar-los a determinades escoles o a determinades famílies que 
tenen capacitat de comprar això, perquè aquestes famílies continuaran 
comprant el que vulguin. El que volem fer és que tothom tingui les mateixes 
possibilitats d’aprendre sobre les mateixes coses, com a mínim, les mateixes 
possibilitats, i, això ho diu l’apartat tercer de la Moció.   
 
 És a dir, que es comenci dotant a cada escola, amb un suficient 
banc de llibres i progressivament es vagi aplicant als diferents cursos. Això, la 
gent que com Joan Tardà ha dit -ho hem comprovat, sabem que els llibres es 
queden al centre, són propietat del centre i es respecten. No cal canviar-los 
cada dia, ni cada any, queden allà i només es van reposant aquells que s’han 
fet malbé, i, si es descobreix qui ho ha fet malbé, ho paga aquella persona que 
ha fet un ús inadequat d’aquest material que és de propietat col·lectiva, i 
també s’educa en la solidaritat i en el compartir les coses. Això és un recurs 
educatiu més. 
 
 Tot seguit per part de la Presidència i la Secretària General, una 
vegada presentades les diferents esmenes, s’indica quin serà el torn de 
votació, procedint-se, en primer lloc, a la votació de les esmenes presentades 
pel Grup de CiU, a continuació pel Grup Socialista i, finalment, la Moció 
resultant. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació l’esmena del Grup Municipal de CiU, és aprovada 
per majoria absoluta dels assistents, amb el vot en contra de la Portaveu del 
Grup Municipal del PP, senyora Mª Isabel Espinosa Fernández. 
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 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació l’esmena de Grup Municipal Socialista, és 
aprovada per majoria absoluta dels assistents, amb el vot en contra de la 
Portaveu del Grup Municipal del PP, senyora Mª Isabel Espinosa Fernández; 
del Portaveu del Grup Municipal de CiU, senyor Nèstor Artís i Villena; del 
Portaveu del Grup Municipal d’ERC, senyor Joan Tardà i Coma; i, amb 
l’abstenció del Portaveu del Grup Municipal d’EUiA, senyor Ignacio Flórez 
Barrón. 
 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació la Moció és aprovada per majoria absoluta dels 
assistents, amb el vot en contra de la Portaveu del Grup Municipal del PP, 
senyora Mª Isabel Espinosa Fernández; i, amb l’abstenció del Portaveu del 
Grup Municipal d’ERC, senyor Joan Tardà i Coma.  
 
 
 
 Després d’això la Moció queda redactada en el termes següents: 
 
 “Atès que la Constitució de 1978, en el seu article 27-4, estableix 
literalment que “L’ensenyament bàsic és obligatori i gratuït”, i la Llei Orgànica 
d’Ordenació del Sistema Educatiu (LOGSE) en el seu article 5 disposa que 
“...l’educació primària i l’educació secundària obligatòria constitueixen 
l’ensenyament bàsic”. 
 
 Atesa l’existència a l’Estat espanyol de l’ensenyament escolar 
obligatori que garanteix a tots els nois i noies l’accés gratuït a l’ensenyament 
en les seves etapes primària i secundària obligatòria, la qual cosa ha significat 
un progrés extraordinari en el camí de la igualtat d’oportunitats per a tots els 
ciutadans i ciutadanes. 
 
 Atès, però, que, si bé l’accés és gratuït a l’escola pública no ho són 
els llibres de text i d’altre material didàctic o pedagògic, i que això crea 
diferències en les possibilitats de ple accés a la cultura, generant greus 
dificultats per a les famílies amb menys possibilitats econòmiques. 
 
 Atès que aquest Ajuntament s’ha mostrat sempre partidari i 
defensor de la màxima igualtat d’oportunitats en l’accés a l’ensenyament, la 
cultura, les ciències i la tecnologia per a evitar la consolidació de sectors 
socials amb més possibilitats i de sectors socials amb menys oportunitats. 
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 Atès que les competències en l’ensenyament ho són de la 
Generalitat de Catalunya, tot i que cal manifestar que la Generalitat de 
Catalunya és l’administració competent de l’ensenyament obligatori, i que això 
inclou les beques, recurs econòmic que en aquest moments exerceix l’Estat. 
Per tant, reclamen al Govern de L’Estat espanyol la corresponent transferència 
a les Comunitats Autònomes dels recursos econòmics necessaris, primer per 
gestionar aquestes beques i segon per poder garantir la gratuïtat dels llibres 
de text.  
 
 Atesa la campanya impulsada l’any passat per la Federació 
d’Associacions de Pares d’Alumnes de Catalunya (FAPAC) a favor d’una 
legislació que faci possible la gratuïtat dels llibres de text a l’ensenyament 
bàsic i obligatori. 
 
 Per tot això, el Grup Municipal d’IC-V proposa a l’Ajuntament en Ple 
l’adopció dels següents  
 

ACORDS 
 
 Primer.- Manifestar que garantir la igualtat d’oportunitats en 
l’accés al coneixement i molt especialment en allò que fa referència a 
l’ensenyament considerat obligatori cal que sigui un esforç permanent de 
l’Administració competent, i de tots els sectors implicats en l’educació dels 
infants i dels joves. 
 
 Segon.- Demanar a l’Administració responsable de l’ensenyament 
obligatori (Generalitat de Catalunya) que faci tots els esforços necessaris per 
garantir l’accés de tots els nois i noies a tots els àmbits de l’ensenyament, 
especialment a les noves tecnologies, per tal d’evitar discriminacions culturals 
greus en el més immediat futur. 
 
 Tercer.- Sol·licitar, tal com ho han demanat diferents sectors, molt 
especialment la FAPAC, que el material didàctic i els llibres de text d’ús 
corrent siguin gratuïts per a l’alumnat i siguin propietat del centre educatiu i 
estiguin a disposició del conjunt de l’alumnat i, per tant, que s’estableixi com 
a dotació bàsica necessària per al funcionament dels centres educatius de 
l’ensenyament bàsic (primària i secundària obligatòria) de manera progressiva 
al llarg del període 2000-2003. 
 
 Quart.- Traslladar aquests acords al Departament d’Ensenyament 
de la Generalitat de Catalunya, a la Federació d’Associacions de Pares 
d’Alumnes de Catalunya, a la Federació de Municipis de Catalunya, a 
l’Associació Catalana de Municipis, al Consell Escolar Municipal, a la 
Federació d’Associacions de Pares d’Alumnes de Cornellà i a totes les AMPAs 
dels Centres d’Educació Infantil i Primària i els Instituts d’Ensenyament 
Secundari públics i concertats de Cornellà. 
 
 Cinquè.- Traslladar aquests acords al Govern de l’Estat Espanyol.” 
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 4.- Moció del Grup Municipal del PP, perquè s’insti al Consell 
Executiu de la Generalitat a atorgar la Medalla d’Or de Protecció Civil de 
Catalunya a títol pòstum, als membres del  Grup Especial d’Activitats 
Subaquàtiques (GEAS), senyors Manuel Sánchez Fernández Garzón, i 
Cristobal Moreno Farfán. 
 
 MOCIÓ 
 
 “Les fortes pluges que van caure el dissabte dia 10 de juny sobre la 
zona central de Catalunya, va deixar un balanç desolador: cinc morts i milers 
de milions de pèrdues materials. A la mort d’una dona de 83 anys a Sant 
Vicenç de Castellet, s’ha d’afegir la de dos germans d’Esparreguera i dos 
agents del Grup Especial d’Activitats Subaquàtiques (GEAS) de la Guàrdia 
Civil que participaven en les tasques de rescat d’aquestes persones. 
 
 A banda de les lamentables morts d’aquestes cinc persones, un dels 
fets que ha provocat una major alarma social ha estat l’enfonsament d’una 
part del pont de la carretera N-II sobre la riera Magarola i la desaparició d’una 
altre pont al Vendrell. En aquest sentit, l’eficaç actuació de l’exercit ha permès 
l’immediat restabliment de les comunicacions bàsiques de la xarxa viària 
catalana. 
 
 D’acord amb aquests antecedents, el Grup Municipal del Partit 
Popular proposa al Ple l’aprovació del següent 
 

ACORD 
 
 Primer.- L’Ajuntament de Cornellà insti al Consell Executiu de la 
Generalitat a atorgar la Medalla d’Or de protecció civil de Catalunya a títol 
pòstum als membres als membres del  Grup Especial d’Activitats 
Subaquàtiques (GEAS), senyors Manuel Sánchez Fernández Garzón, i 
Cristobal Moreno Farfán, que van morir mentre participaven en les tasques de 
recerca de dos joves d’Esparreguera que van caure com a conseqüència de 
l’enfonsament del pont de la N-II, sobre la riera de Magarola.”  
  
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part de la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, com a 
Portaveu del Grup Municipal del PP,  es fa una explicació de la Moció,  
manifestant que fa referència a les dues persones que van morir en el 
compliment del seu deure, i en l’auxili a ciutadans, i, per tant, creiem que són 
mereixedors de la medalla, i per això demanem que es doni suport a aquesta 
iniciativa que s’està portant des de diferents ajuntaments. 
 
 A continuació intervé el Sr. Ignacio Flórez Barrón, com a Portaveu 
del Grup Municipal d’EUiA, per manifestar que sap que és molt difícil votar en 
contra d’una cosa com aquesta, que i efectivament són persones que en un 
treball com és el seu,  estan per això, però no per perdre la vida. 
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 El que sí passa és que, desgraciadament, no són dos casos únics, hi 
ha bombers que moren apagant un incendi, hi ha gent de protecció civil que 
també moren d’aqueixa manera, i a ningú li passa pel cap aquest 
reconeixement. Per tant, no vull votar en contra, m’abstindré, i vull deixar clar 
que, en tot cas, s’hauria de fer tant per a aquest com per a d’altres, però no 
única i exclusivament per a aquest. 
 
 Seguidament pren la paraula el Portaveu del Grup Municipal d’ERC. 
senyor Joan Tardà i Coma, per manifestar que coincideix, amb l’anterior. A 
més, trobem una mica incoherent la introducció, d’una banda, es parla de la 
Guàrdia Civil, per altra banda, es parla de l’exercit, i, certament lamentar que 
dues persones van morir acomplint la seva feina. Nosaltres tampoc votarem a 
favor, i, penso que potser, els serveis generosos i altruistes els fa tothom. 
 
 Si bé quan, a més a més, porten gorra de plat i uniforme, sembla 
que estiguéssim obligats, -per aquesta submissió que tenim històrica dels 
Estats-, a buscar rescabalaments especials en aquest sentit. Lamentar la mort 
d’aquestes persones, uns grans professionals, i som solidaris en aquest sentit, 
però hi ha obrers a Cornellà, arreglant les façanes que treballen en unes 
condicions de seguretat vergonyoses, i suposo que cada dia hi ha molts obrers 
que moren i ningú se’n recorda d’ells. Nosaltres no votem en contra, però no 
volem col·laborar a votar a favor d’aquesta Moció. 
 
 A continuació pren la paraula el senyor Nèstor Artís i Villena, com a 
Portaveu del Grup Municipal de CiU, per manifestar que li sorprèn que el 
Grup del PP presenti aquesta Moció, tenint en compte el criteri que el seu 
Grup té de les xapes, però, indica, es veu que fa distinció si les xapes són d’or 
o són  d’alumini i segons la forma, també fa alguna distinció. 
 
 Nosaltres lamentem aquest accident que alguns treballadors del 
Grup Especial d’Activitats Subaquàtiques van patir, però de la mateixa 
manera que ho lamentem quan qualsevol treballador, miners o paletes tenen 
un accident de treball. Tenim en compte que aquesta gent no eren voluntaris, 
són treballadors del Grup Especial d’Activitats Subaquàtiques que van patir 
un accident -que lamentem molt-, però votarem en contra de la Moció. 
 
 Tot seguit intervé la senyora Carmen Romero López, com a Portaveu 
del Grup Municipal d'IC-V, per manifestar que el seu Grup coincideix bastant 
en totes les consideracions que han fet els Grups anteriors. Realment el nostre 
desig és que aquestes coses no hagin de succeir, sabem que a Espanya, 
malauradament, estem en un índex de sinistrabilitat laboral alt i de salut, 
molt precari, és una situació de les pitjors d’Europa. Però a més a més, 
aquestes persones no van complir amb les normes de seguretat mínimes que 
haurien d’haver complert. 
 
 Tampoc crec que aquesta sigui una tasca que hagi de fer 
l’Ajuntament de Cornellà perquè ni els fets han passat en el territori de 
Cornellà, era a Esparreguera, ni aquestes persones són de Cornellà, i, per 
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tant, no veig massa sentit en què nosaltres ens haguem de pronunciar, per 
tant, nosaltres ens abstindrem. 
 
 A continuació pren la paraula el Portaveu del Grup Municipal 
Socialista, senyor Antonio Balmón Arévalo, per manifestar que el seu Grup 
donarà suport a aquesta Moció. L’exposició de motius crec que no està 
relacionada amb el tema que es proposa i algunes de les consideracions que 
s’han fet, nosaltres no les compartim. No sé quina és la finalitat de la Moció, 
però, en tot cas, sí que entenem que aquesta gent ha fet un treball, i en funció 
d’aquest treball o d’aquesta responsabilitat, lamentablement, van perdre la 
vida, i la van perdre a prop d’aquí, en una comarca on està inclosa aquesta 
població, i en uns actes que, evidentment, tots lamentem. 
 
 Crec que no se l’ha de donar més pes ni més raons a aquesta Moció. 
És el reconeixement a la feina d’unes persones, uns treballadors, siguin 
membres de la Guàrdia Civil o siguin d’altres professions, i crec que tampoc 
s’ha d’incidir en la seva condició. Simplement, estaven realitzant el seu treball 
i aquest estava relacionat amb una situació benefici per a la societat. Per tant, 
nosaltres creiem que no hi ha cap inconvenient per a donar suport a la Moció. 
 
 Seguidament pren de nou la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que 
entén totes les posicions i només vol dir al Portaveu del Grup Municipal de 
CiU que -tan moderat que és-, li estranya la seva exposició, i que comparar 
una xapa de matrícula amb dos persones que han mort, simplement, li sembla 
indigne. El Grup de la Guàrdia Civil, en aquest cas, no sé si estava complint 
amb la seva obligació, però haig de dir que en aquest Grup hi ha voluntaris 
que perden la vida per defensar, a vegades, a gent que va a passar l’estona a 
les muntanyes o fer hobbys perillosos, i ells, voluntàriament, arrisquen la vida 
per nosaltres. S’ha de reconèixer que hi ha persones que encara que portin 
uniforme són tan solidaris com ONGs,  
 
 No es tracta més que de reconèixer la dedicació emprada per 
aquestes persones que no estaven salvant a ningú, sinó buscant cadàvers, i en 
l’interès de trobar-los, van perdre la vida. 
 
 Acte seguit pren la paraula el Sr. Alcalde Accidental, Antonio 
Martínez, per manifestar que l’al·lusió al Portaveu de CiU, aquesta Presidència 
no l’ha entès, ni molt menys, de la mateixa manera que la Portaveu del Grup 
Municipal del PP. 
 
 A continuació intervé el senyor Nèstor Artís i Villena, com a 
Portaveu del Grup Municipal de CiU, per aclarir que volia fer entendre que 
quan nosaltres defenem una xapa de matrícula, és quelcom més que una 
xapa. El mateix que quan una persona que porta una medalla al coll de la 
Mare de Déu o del Carme, la porta perquè creu que comporta quelcom més 
que portar una medalla al coll, i per això li feia la comparació -no comparava 
la xapa amb el mort sinó amb els que ells demanaven que és una medalla-. 
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Una medalla té el significat que se li vulgui donar com una xapa d'un cotxe el 
té, tot depèn del sentiment de les persones. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació la Moció és aprovada per majoria absoluta dels 
assistents, amb l’abstenció dels els Regidors/es del Grup Municipal d'IC-V, 
senyora Carmen Romero López i senyors Arnau Funes Romero i Miguel López 
Sánchez; del Portaveu del Grup Municipal de CiU, senyor Nèstor Artís i 
Villena; del Portaveu del Grup Municipal d’EUiA, senyor Ignacio Flórez Barrón; 
i, del Portaveu del Grup Municipal d’ERC, senyor Joan Tardà i Coma,  
 
 
 
 
 6.- Moció del Grup Municipal d’EUiA, sobre la necessitat de 
donar una solució als problemes de la mobilitat. 
 
 MOCIÓ 
 
 “Acabem de celebrar el “Dia sense cotxe” i, com tantes altres 
vegades, tot seguirà igual si no s’hi posen els mitjans perquè, de veritat, les 
coses es facin de forma diferent. Seria lamentable que amb aquesta celebració, 
amb la que ens identifiquen, perquè és un acte que té per objectiu la 
conscienciació de els/les ciutadans/nes, ens donéssim per satisfets o 
volguéssim rentar les nostres consciències, deixant en mans de la voluntat 
ciutadana la solució al greu problema que suposa l’ús irracional i 
indiscriminat del cotxe. 
 
 No hi ha cap dubte de què el vehicle privat és un instrument que ha 
adquirit una influència preeminent en les nostres vides, moltes vegades, més 
que com una necessitat, com un signe extern d’ostentació, que ben utilitzat i 
només en els casos imprescindibles, ens pot proporcionar un bon servei, però 
no podem ignorar que les costos econòmiques, ecològics i de salut són molt 
superiors als beneficis: l’ocupació del sòl, dins i fora de la ciutat, els accidents, 
amb morts i minusvalies incloses; la influència econòmica, pels preus dels 
combustibles i altres despeses, en el pressupost familiar i la carestia de la 
vida; la contaminació atmosfèrica, com primer factor del canvi climàtic, les 
proves de les quals més evidents les tenim en la recent aparició d’un gran llac 
al Pol Nord perquè s’estan fonent gels de milions d’anys, desaparició de 
glacials permanents o l’aparició d’un forat en la capa d’ozó d’una extensió el 
triple que els EE.UU; la contaminació acústica, etc. Coses totes que és 
necessari conèixer i valorar en la seva justa mesura, per sospesar les 
conseqüències. 
 
 A la passada legislatura es va discutir i es va aprovar un Pla de 
Vialitat, que va haver de costar una bona quantitat de diners, que, encara que 
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era insuficient, pretenia posar un cert fre a l’actual caos circulatori i a la 
primacia del cotxe en la ciutat i, amb això, afavorir la mobilitat i la comoditat 
de les persones, però, incomprensiblement, això ha quedat a l’oblit, sense que 
s’hagi donat ni un pas per aplicar-ho. 
 
 Per tot això, proposem: 
 
 1r. Que es recuperi l’esmentat Pla, s’actualitzi i millori per fer-lo 
eficient, donat que són necessàries mesures precises i concretes per millorar 
la situació. 
 
 2n. Que es posin dates, tant a l’estudi com a l’aplicació de 
l’esmentat Pla. 
 
 3r. Que les mesures que es van acordar i que no requereixen més 
que posar-les en pràctica com: la velocitat i la prioritat en determinats carrers, 
es comencin a aplicar d’immediat. 
 
 4t. Que es promogui una campanya permanent per a la 
conscienciació ciutadana, en la que es donin recomanacions objectives i 
factibles per induir a una mobilitat alternativa, menys consumidora 
d’energies, menys contaminat, més respectuosa amb els vianants i més 
convenient per a la salut.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Ignacio Flórez Barrón, com a Portaveu del Grup 
Municipal d’EUiA es fa una explicació de la Moció, manifestant que s’hauria de 
pensar en la importància d’anar moderant l’ús del cotxe i de les conseqüències 
que això està tenint a tot arreu. Assenyala en relació amb això dos temes 
centrals, un és el gran llac que s’ha trobat al Pol Nord de la fusió de gels de 
milers de milions d’anys, i que ara, com a conseqüència del canvi climàtic, i 
l’escalfament de la terra s’estan fonent i s’ha trobat un llac impressionant, o, 
més recentment, com la NASA ha descobert un forat a la capa d’ozó, de 
superfície el triple que els Estats Units, i això, a part d’altres qüestions, és la 
conseqüència de l’ús irracional i indiscriminat del cotxe. 
 
 Aquest Ajuntament, ha fet varis estudis, i ha encarregat a alguna 
empresa que facin un estudi de la possibilitat o de la viabilitat de la circulació 
i de la mobilitat a la nostra ciutat. Però en aquest moment, estem igual que 
estàvem abans d’iniciar qualsevol estudi, per tant, el que demanem en concret 
és que allò que s’assenyala  als apartats de la Moció. 
 
 A continuació intervé la Sra. Mª Isabel Espinosa Fernández, com a 
Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que el seu Grup 
comparteix tots els punts de la Moció d’EUiA,  llevat una frase que no entenc 
de l’exposició de motius, per això li demanaré que m’ho expliqui. Em refereixo 
a la frase que diu que: “ens donéssim per satisfets o volguéssim rentar les 
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nostres consciències, deixant en mans de la voluntat ciutadana la solució al 
greu problema que suposa l’ús irracional i indiscriminat del cotxe”. 
M’agradaria preguntar-li què vol dir amb això. Potser pensa que la ciutadania 
no és suficientment responsable per a comprendre el greu problema ecològic, 
que vostè ens explica cada dia insistentment, i que ens afecta a tots? 
 
 Considero que s’ha de donar, com vostè molt bé ha dit, més 
informació i conscienciació, però crec que som tots suficients grans per 
entendre el problema i penso que d’una manera impositiva no s’aconsegueixen 
les coses, més aviat, tot el contrari. 
 
 Tallar carrers per imposar un dia sense cotxes, per a mi, és un 
fracàs anticipat. Si no som capaços de convèncer que s’ha de fer 
voluntàriament, i més d’un dia, crec que és una pèrdua de temps, perquè 
segons les meves dades va haver molt poca participació en aquest acte i molt 
emprenyament del ciutadà. Crec que tallar els carrers és atemptar contra els 
drets del ciutadà/nes dels pobles on s’ha fet. 
 
 Seguidament pren la paraula el Portaveu del Grup Municipal 
Socialista, senyor Antonio Balmón Arévalo, per manifestar que al seu Grup li 
agradaria donar suport a aquesta Moció, però hi ha una sèrie de reflexions 
que volem fer. En primer lloc, per fer tot això, s’ha de fer pedagogia, i el dia 
sense cotxes és pedagogia. 
  
 L’exposició de motius no justifica allò que és preveu a la part 
d’acords, però podríem fer un altre redactat. Nosaltres plantejarem algunes 
supressions al text perquè són coses que no s’ajusten a la veritat. En aquest 
sentit, el Pla de circulació i aparcaments que va aprovar aquest Ple no va 
costar diners, ho va fer la Guàrdia Urbana. Aquest Pla es va discutit a la 
Comissió Informativa bastant i vull recordar que fa poc va haver una sessió 
monogràfica de la Comissió Informativa de Via Pública on es va tornar a parlar 
de l’actualització del document que va aprovar aquest Ple i que va ser redactat 
en el seu conjunt per la Guàrdia Urbana. Sí es clar que va costar diners el 
treball de les persones que es van dedicar a fer això, i que van dedicar bastant 
temps a elaborar-lo. 
 
 Nosaltres, proposem que on diu: “que va haver de costar una bona 
quantitat de diners”, se suprimeixi. Hi ha altre apartat que diu: “però, 
incomprensiblement, això ha quedat a l’oblit, sense que s’hagi donat ni un pas 
per aplicar-ho”, això tampoc és cert. L’altre dia, quan vam assistir a la 
Comissió Informativa, es va explicar el grau d’aplicació d’aquell Pla i, a més, es 
va explicar una actualització del Pla amb les noves mesures que es posaven en 
marxa. Per tant, crec que no va caure a l’oblit, va ser un element d’actuació, 
en temes d’aparcament, i d’actuacions urbanístiques que regulaven temes de 
trànsit de vianants. Si recordeu, era la primera vegada que en un Pla de 
circulació i aparcament es parlava de vies de vianants i d’actuacions 
urbanístiques que es van fer per fomentar la protecció d’aqueixes vies de 
vianants, i, per tant, nosaltres tampoc compartiríem aqueixa frase. 
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 Pel que respecta als acords, continua manifestant el Sr. Balmón, 
quan diu “que es recuperi l’esmentat Pla”, intentaríem no ser rígids en tot el 
redactat, per trobar una graduació perquè l’aplicació “d’immediat”, entenem 
que hi ha coses que s’aplicaran i altres que poden ser o no possibles així ho 
vam estar comentant a la Comissió Informativa. Posteriorment proposa que 
“es promogui una campanya permanent”, però depèn de l’objectiu, del motiu. 
Si s’entén que el suport del Govern Municipal a aquesta Moció és un suport on 
compartim el fons i entenem que ha de ser amb una graduació, nosaltres no 
tenim cap inconvenient en donar suport, amb les supressions que abans he 
comentat a la Moció presentada pel Grup d’EUiA. 
  
 Pren novament la paraula el Sr. Ignacio Flórez, per dir que pel que 
fa a la intervenció de la Portaveu del PP sobre la conscienciació, i sobre la 
explicació d’aquest apartat, vol dir que hem d’anar més enllà de la voluntat 
ciutadana perquè no n’hi ha prou amb això. Quant a la seva opinió de què la 
gent és suficientment conscient, no obstant això, ens diu que el dia sense 
cotxes, va haver molt poca actuació, i que la gent no va fer en aqueix sentit res 
més que emprenyar-se. Per tant, no és una prova de conscienciació si bé, a 
vegades, és degut altres qüestions més enllà de la pròpia voluntat, per la 
dinàmica en la que estem imbuïts, i per una política en què el cotxe és “el 
Déu” en molts comportaments que tenim, i si això no fos així, segurament que 
la gent seria d’una altra manera. 
 
 Pel que fa a allò que el Sr. Balmón plantejava, en relació a aqueix 
Pla que ell diu que no va costar diners, crec que va haver tres estudis 
anteriors. L’últim, va venir l’empresa aquí i ens va  explicar el de tota la zona 
sud, i s’ha fet alguna cosa d’allò?. Allò no va costar diners?, és clar que va 
costar.  
 
 Jo, fins i tot, m’he quedat curt, perquè havia d’haver demanat que 
es posessin en marxa els carrils o carrers amb prioritat, qüestió que ja es 
plantejava en el Pla, que efectivament va elaborar la Policia Municipal. 
Separem, Sr. Balmón, una cosa de l’altra, però el que sí és cert és que jo 
demanava que es facilités l’ús de la bicicleta, que pel que fa als carrers, hi 
havia tres nivells: un, els carrers que connectaven amb la sortida i l’entrada de 
la ciutat que tenien un límits de velocitat, unes preferències. Hi havia uns 
altres, d’un segon grau, on la preferència era compartida, i, un tercer nivell. 
On s’ha posat això en marxa?. No sé quant temps hem d’esperar a què es 
posin plaques i es facin acomplir aqueixos acords que no costen més que 
posar-los en marxa, com ara el tema de prohibir o de limitar velocitat, 
potenciar el transport públic, facilitar l’ús de la bicicleta, posar pàrquings en 
llocs de afluència de gent jove sobretot, pàrquings de bicicletes, etc. Hi ha 
molts elements que no ajuden, en absolut, a què la gent pugui actuar d’una 
altra manera. 
 
 El dia que va haver els blocatges per part dels col·lectius que 
estaven en contra pel tema del preu de la gasolina, va augmentar el transport 
públic en un 40%, segons les dades de la Policia Urbana de Barcelona, per 
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tant, es va quedar la gent sense anar a treballar?, es va quedar la gent sense 
moure’s d’una altra manera?. Crec que no, aquestes són qüestions que s’han 
de veure, i estic disposat a modificar el que calgui, si demà, de veritat, 
comencem a aplicar coses, però no a aprovar coses que queden a l’oblit o no 
queden, però no s’han posat en pràctica. 
 
 Tot seguit intervé novament el Portaveu del Grup Municipal 
Socialista, Sr. Antonio Balmón Arévalo, per manifestar que, allò que és obvi és 
que, -i alguna vegada ja t’ho he intentat aclarir- estudis s’han fet molts, però 
pagats per aquest Ajuntament només un. Ara, per exemple, hi ha un estudi 
pendent que està financiat per la Diputació, però són estudis que no han estat 
relacionats, amb el Pla de Circulació i Aparcament, sinó a qüestions que van 
tenir lloc en moments puntuals com al seu moment va ser el Centre Comercial 
o l’actuació que es va fer a la Rambla l’estudi que va pagar l’Ajuntament 
estava relacionat amb tot el tema d’estacionament perquè volíem saber quant 
estacionament irregular teníem a la ciutat i què significava ordenar tot 
l’estacionament irregular, i a la vegada, si recordeu, els vam demanar a ells 
que ens tornessin a fer un anàlisi de com podíem resoldre el tema del caos del 
centre. 
 
 Per tant, continua manifestant el Sr. Balmón, el Pla de Circulació i 
Aparcament, que és el que hem aprovat aquí, i és l’únic Pla que hi ha, s’ha 
anat aplicant gradualment.  
 
 Vista la intervenció del Sr. Flórez, el que significa i el rerafons 
d’això, hem de dir que nosaltres creiem que hem fet coses, podíem haver fet 
moltes més, però també hi ha molts impediments que sovint no obeeixen a 
raons municipals, i, per tant, el Grup Municipal Socialista no donarà suport a 
aquesta Moció, però seguirem treballant sobre aquests temes que el Sr. Flórez 
planteja. 
 
 Tot seguit intervé la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, com a  
Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que presenta dues 
esmenes. La primera és que es retirin aqueixes paraules que considera que 
són despreciatives envers la ciutadania i la segona que s’inclogui que es facin 
campanyes informatives i de conscienciació. Si s’inclou això, no té cap 
inconvenient envers la Moció perquè creu que hi ha un problema greu en 
aquesta matèria, i comparteix amb el Sr. Flórez tota la seva tesi, però 
considera que si els ciutadans i ciutadanes de Cornellà no es consciencien 
d’això i no arriben a pensar que si ells no aporten alguna cosa, no se 
solucionarà, per això proposa que s’afegeixi al text que: es facin campanyes 
intensives d’informació i conscienciació i també  que es retiri aquella frase que 
diu que “no es pot deixar en mans de la voluntat ciutadana”, encara que no 
més fos per una qüestió d’ètica i de respecte. 
 
 A continuació pren la paraula la senyora Carmen Romero López, 
com a Portaveu del Grup Municipal d'IC-V, per manifestar que, quan ens 
trobem amb una qüestió d’aquest tipus que presenta el Grup d’EUiA, com 
d’altres vegades, en principi, estem en un problema, a vegades, de consciència. 
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I això perquè entenem la preocupació que el porta personalment  a fer aquest 
tipus de mocions, però a la vegada, en ocasions no entenem exactament quina 
és finalitat explícita, ja que tant el Portaveu d’EUiA com la resta de Portaveus 
anem a la Comissió d’Obres, Urbanisme, Manteniment, Serveis i Medi 
Ambient, en la qual ens van explicar àmpliament les darreres actuacions del 
Pla elaborat per la Guàrdia Urbana i quina era la progressió, més o menys 
gradual, d’aplicació de les mesures previstes a la Ciutat. Més, en aquest cas, 
quan realment  ens trobem que tindrem més elements en el moment que 
comencen l’auditoria municipal també haurà un dictamen o uns punts que 
tindran relació amb la mobilitat, amb la connectivitat, amb la proposició o no 
del carril bici, etc, etc. Quan comencem les obres del trambaix, evidentment 
tornarem a tenir una situació d’un conflicte afegit en el sistema circulatori, 
etc.  
 
 Per tant, continua manifestant la Sra. Romero, crec que queda clar 
la idea de què creiem que hem de millorar les condicions d’accessibilitat i de 
mobilitat interna i externa del nostre municipi, de les persones que hi estem 
en contra de l’ús indiscriminat del cotxe -com ho hem volgut demostrar fa 
molts pocs dies-. No obstant això, pel que fa a les propostes del Grup d’EUiA, 
a vegades, no s’hi poden posar dates a on no pot ser ni fer una previsió 
d’actuacions concretes encara que hi hagi voluntat, coneixement i un anàlisi 
del problema, i, evidentment, el que es pretén és arribar a solucionar-lo quan 
totes les variables siguin possibles i quan es conjumini la situació per a poder-
lo fer. Per tant, nosaltres haurem de votar en contra, sentint-lo doblement. 
 
 Finalment intervé el Portaveu del Grup Municipal d’EUiA, senyor 
Ignacio Flórez Barrón, per manifestar que en principi vol dir a la Sra. 
Espinosa, que indubtablement no traurà ni una paraula d’allà on diu “que no 
podem deixar en mans de la voluntat dels ciutadans”, perquè a més de la 
voluntat, fa falta posar mitjans. Per tant, això és una condició “sine qua non”, 
i, a més, no és subjectiva, sinó que és objectiva. D’altra banda, pel que 
respecta a la informació a l’últim punt, es diu que es promogui una campanya 
permanent per a la conscienciació ciutadana, en la que es donin 
recomanacions objectives i factibles per induir a una mobilitat alternativa..., 
això, per tant,  crec que ja és el que s’està demanant. 
 
 Estic disposat fins i tot a retirar la Moció si prenem el compromís de 
seure’ns en breu temps a discutir aquest Pla i a millorar-lo. Entenc això de 
l’auditoria, però hi ha coses que estan tan a la vista que, què volem que ens 
digui l’auditoria? ¿que hi ha tants cotxes més, o que es mouen els cotxes 
d’una manera o d’una altra, o que la gent aparca en les voreres?, jo penso que 
això ho estem veient tots els dies. 
 
 Però a l’hora de la veritat, perquè determinats carrers tinguin una 
velocitat determinada, què temps fa falta per a posar-ho en pràctica? No tinc 
cap inconvenient en retirar la Moció, si recollim aqueix compromís  de veure 
com immediatament comencem a posar en pràctica, no en discursos, sinó en 
realitats concretes, perquè la situació, desgraciadament, com a conseqüència 
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de l’augment del parc automobilístic, i d’altres coses, va sent cada dia més 
greu. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 A) Sotmesa a votació l’esmena a la Moció del Grup Municipal del PP, 
és rebutjada per majoria absoluta dels assistents, amb el vot en contra dels 
Regidors/es del Grup Municipal del PSC, senyors/es Vicenç Badenes Teixidó, 
Antonio Balmón Arévalo, Susana Cordero Rojas, Sergi Fernández Mesa, Juan 
Antonio García Díaz, Cristina Gasull Martínez, Judith Ibáñez Vives, Llorenç 
Luna Rodríguez, Manuel Luque del Rio, Perfecto Madrid Olmos, Antonio 
Martínez Flor, Aurora Mendo Sánchez, José Luis Morlanes Galindo, Gloria 
Récio Díaz i Ramon Salabert Parramón; dels Regidors/es del Grup Municipal 
d'IC-V, senyora Carmen Romero López i senyors Arnau Funes Romero i Miguel 
López Sánchez; del Portaveu del Grup Municipal de CiU, senyor Nèstor Artís i 
Villena; del Portaveu del Grup Municipal d’EUiA, senyor Ignacio Flórez Barrón; 
del Portaveu del Grup Municipal d’ERC, senyor Joan Tardà i Coma; i, dels 
Regidors del Grup Municipal Mixt, senyors Alberto García Llorente i Antonio 
Naranjo Hijos. 
 
 B) Sotmesa a votació la Moció del Grup Municipal d’EUiA, és 
rebutjada per majoria absoluta dels assistents, amb el vot en contra dels 
Regidors/es del Grup Municipal del PSC, senyors/es Vicenç Badenes Teixidó, 
Antonio Balmón Arévalo, Susana Cordero Rojas, Sergi Fernández Mesa, Juan 
Antonio García Díaz, Cristina Gasull Martínez, Judith Ibáñez Vives, Llorenç 
Luna Rodríguez, Manuel Luque del Rio, Perfecto Madrid Olmos, Antonio 
Martínez Flor, Aurora Mendo Sánchez, José Luis Morlanes Galindo, Gloria 
Récio Díaz i Ramon Salabert Parramón; dels Regidors/es del Grup Municipal 
d'IC-V, senyora Carmen Romero López i senyors Arnau Funes Romero i Miguel 
López Sánchez;  de la Portaveu del Grup Municipal del PP, senyora Mª Isabel 
Espinosa Fernández; i, dels Regidors del Grup Municipal Mixt, senyors Alberto 
García Llorente i Antonio Naranjo Hijos. 
 
 
 
 
 7.- Moció del Grup Municipal d’ERC, referida a la necessitat 
d’aconseguir una major inversió a la ciutat per part de l’Obra Social de les 
caixes d’estalvi presents a Cornellà. 
 
 MOCIÓ 
 
 “El Grup Municipal d’ERC considera que l’aportació de l’Obra Social 
del conjunt de caixes d’estalvi presents a la ciutat és deficitària, tant pel que fa 
a les activitats i projectes endegats  per elles mateixes com  a les vehiculades a  
través de l’administració municipal. En una anterior moció presentada el mes 
de desembre de l’any 1999, el nostre Grup Municipal havia sol·licitat la 
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intervenció i el compromís de l’alcaldia en favor de resoldre aquest dèficit 
mitjançant l’establiment d’un diàleg públic amb les entitats financeres que 
permetés conèixer l’abast del dèficit així com llurs compromisos de millora. Si 
bé aquesta demanda no fou acceptada pel govern de la ciutat, sí se’ns lliurà, 
tal com també es demanà, el llistat de les donacions econòmiques de les caixes 
d’estalvi al municipi (així com les quantitats) a través del Pressupost Ordinari, 
la qual cosa ens permeté ratificar fins a quin punt no anàvem desencaminats. 
Es per això que arribats al mes de setembre, moment en què tots els Grups 
Municipals intensifiquem els treballs encaminats a preparar el debat del 
pressupost de l’any vinent, el Grup Municipal d’ERC presenta a la resta de 
forces polítiques presents al Plenari Municipal l’adopció dels següents  
 

ACORDS 
 

 Primer.- Instar a l’alcaldia a sol·licitar a les direccions de totes les 
caixes d’estalvi presents a la ciutat que facin  pública l’aportació econòmica 
que tenen prevista de fer a la ciutat durant l’any 2001, 
 

 Segon.- Establir un diàleg permanent amb les direccions de les 
caixes d’estalvi presents a la ciutat per tal d’oferir-los el marc de l’actuació 
municipal per fer efectiva llur contribució en concepte d’Obra Social, 
 

 Tercer.- Procedir a executar allò contingut en els  apartats anteriors 
en el període de temps situat entre l’actual mes i la data en què siguin 
aprovats els pressupostos de l’any 2001, 
 

 Quart.- Fer pública aquesta demanda per tal d’aconseguir el major 
nombre possible d’adhesions ciutadanes.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Joan Tardà i Coma, com a Portaveu del Grup 
Municipal d’ERC, es fa una explicació de la Moció manifestant que la Moció 
pretén fer un pas endavant en l’intent d’aconseguir el que nosaltres 
considerem, tot i que acceptem una mica a les palpentes, o partim de la tesi 
que l’obra social de les diferents caixes d’estalvi que operen a Cornellà, està 
per sota del que hauria d’estar, tot i que si aconseguim tirar endavant i 
aconseguim tenir dades, ho haurem de rectificar. Nosaltres sempre hem 
declarat –ja una altra vegada vam introduir el tema-, que partíem d’aquesta 
tesi. 
 
 Temps enrera ja vam presentar una Moció en la qual demanàvem 
que l’Alcaldia, el Govern de la Ciutat, fes un pas endavant, i del que vam  
demanar únicament es va acceptar que se’ns donarien unes dades  les quals 
el Tinent d’Alcalde, Sr. Salabert, ens les va donar. Vam saber així exactament, 
-no pas el que preteníem saber, perquè és evident que l’Ajuntament no podia 
oferir-lo tot, però sí vam conèixer quina part de la inversió en obra social, 
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algunes caixes havien vehiculat a través de donacions de l’Ajuntament i que 
havien quedat reflectides en el pressupost municipal. 
 
 Arribat a aquest punt dins aquesta voluntat de fer un pas endavant, 
nosaltres plantejem el següent: Ara tots comencem, -i el govern de la ciutat 
segur que té els deures mig fets-, a pensar en el pressupost de l’any vinent 
perquè  l’haurem d’aprovar al desembre.  
 
 I, a nosaltres ens semblava que era el moment adient perquè ens 
adrecéssim a les caixes d’estalvi de Cornellà -crec que són 14, amb 48 
agències-, algunes amb molts anys de treballar a Cornellà, de manera que 
tenen guanyada una cartera de clients, perquè, a més, les caixes juguen amb 
l’avantatge de què van néixer amb el gran suport de la classe obrera. Fins i tot 
per tradició, moltes famílies han anat mantenint aquesta fidelitat a les caixes, 
i, nosaltres considerem que elles, cada vegada, han esdevingut més bancs i 
bàsicament han traït els principis fundacionals. 
 
 Per això demanem a l’Ajuntament que s’adreci a les caixes, a través 
del nostre Alcalde, i que els hi pregunti el següent: Què penseu invertir l’any 
vinent a Cornellà?. Que ens ho diguin, que facin pública l’aportació econòmica 
que tenen previst fer a la ciutat durant l’any 2001. 
 
 Feta aquesta pregunta, justament perquè això significa obrir un 
diàleg, allò que hauríem de pretendre és que aquest diàleg esdevingués 
permanent, i se’ls hi hauria d’oferir ajut i col·laboració. Quina col·laboració?, 
de tota mena, des d’oferir-los el pressupost municipal per tal que puguin 
vehicular les aportacions. És a dir, que puguin fer aportacions com obra 
social, per exemple, recordo que la Caixa de Catalunya havia fet una aportació 
de cinc milions al Festival de Pallassos, o d’altres aportacions que estaven 
configurades i relacionades en aquell treball que ens va oferir el Tinent 
d’Alcalde, Sr. Salabert. 
 
 Així ells poden vehicular l’aportació en obra social a través de 
subvencions, col·laborar, amb projectes municipals, o bé, evidentment, 
projectes autònoms si una caixa té interès en tirar endavant algun projecte de 
manera autònoma, doncs que ho manifesti. És evident que aquí no podríem 
entrar, o potser no seria el moment d’entrar-hi. 
 
 Aquest diàleg permanent, afegeix el Sr. Tardà, hauria de començar 
ara durant l’elaboració del pressupost, és a dir, que nosaltres aquí el mes de 
desembre hauríem d’intentar saber quines caixes han contestat, i què han 
contestat, entre d’altres coses, perquè si algunes caixes contestessin que estan 
disposades a oferir l’ajut en algun projecte municipal, és possible que això 
crees alguna distorsió o alguna variable nova en la discussió del pressupost de 
l’any vinent. 
 
 Tot això si no es fa amb l’ajut de la gent no serveix de res, per això, 
nosaltres proposem que aquest diàleg es faci públic, perquè hem d’aconseguir 
el màxim nombre de complicitats, concretament es diu: “fer pública aquesta 
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demanda per tal d’aconseguir el major nombre possible d’adhesions 
ciutadanes”. 
 
 Considerem que si s’estableix la reivindicació d’aquesta manera tan 
normal, les caixes no es poden tirar enrera, haurien de passar el tràngol de 
què els caigués la cara de vergonya. Nosaltres, ERC, com a Partit, considerem 
que és una feina de l’Ajuntament i es tracta d’aconseguir que la ciutadania 
entengui la contradicció flagrant que existeix entre tenir una tradició, i tenir a 
més a més, un règim fiscal diferent als bancs, i, en canvi, al menys a Cornellà 
ser deficitaris. Ja sé que això no passa a Mataró, perquè hi ha la Caixa 
Laietana, no passa a Vilafranca ni a Sant Sadurní, perquè hi ha la Caixa del 
Penedès, no passa a Barcelona, evidentment, i no passa a Terrassa, ni a 
Sabadell, però sí passa a Cornellà i al Baix Llobregat.  
 
 Això és el que demanem i esperem que ens doneu suport, de fet no 
és cap proposta d’ERC, la nostra màxima il·lusió, en aquest sentit, és que això 
esdevingués una reivindicació de la Ciutat, i ens agradaria, a més a més, que 
fos una reivindicació ciutadana i que hauria d’estar encapçalada per l’Alcalde. 
L’altre dia, la Tinent d’Alcalde Sra. Judith Ibáñez, al menys nosaltres, ena va 
alarma amb què la Residència de malalts d’Alzheimer, no únicament per 
problemes de la Caixa de Catalunya, potser, fins i tot per omissió o per manca 
d’intervenció d’altres instàncies polítiques del país, però sembla que no està 
tan coll avall com ens pensàvem. I seria bo que altres caixes d’estalvi es 
mullessin, aquesta és la filosofia de la Moció. 
 
 Seguidament pren la paraula el senyor Antonio Balmón Arévalo, 
com a Portaveu del Grup Municipal Socialista per manifestar que el seu Grup 
comparteix que les diferents fundacions, obres socials i altres instruments que 
tinguin les caixes d’estalvi que estan a Cornellà, puguin intervenir o que se’ls 
suggereixi que intervinguin en projectes municipals. No solament estem 
d’acord sinó que durant els darrers anys, i com et consta, s’han anat 
aconseguint aportacions d’entitats per a projectes municipals i per a projectes 
de la ciutat bastant interessants. 
 
 Per altra banda, considerem que quants més diners ingressi 
l’Ajuntament per poder finançar projectes millor, però creiem que és més 
oportú continuar amb la nostra forma de treball que no amb el que es planteja 
en aquesta Moció, i, per tant, no li donaríem suport. En aquests moments el 
Tinent d’Alcalde d’Economia, Planificació i Hisenda, està encarregat de 
negociar un conveni amb una de les fundacions, i anirem en aquesta línia, és 
a dir, no fa falta que estigui recollit l’u de gener en el pressupost,  sinó que pot 
ser mitjançant subvencions directes a projectes concrets de la ciutat, i que no 
estan reflectides en el pressupost perquè són col·laboracions que l’Ajuntament 
pot gestionar perquè donen suport a les entitats i això també es fa. 
 
 Per tant, continua manifestant el Sr. Balmón, nosaltres creiem que 
aqueixa labor s’ha de continuar compartint que algú ha d’invertir diners en la 
ciutat, i, en aquest sentit, en la forma que està plantejada tant l’exposició de 
motius com els acords que proposa el Grup d’ERC, nosaltres no els 
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compartiríem i continuaríem fent el treball que considerem, que està resultant 
bastant positiu. 
 
 A continuació intervé el Sr. Ignacio Flórez Barrón, com a Portaveu 
del Grup Municipal d’EUiA, per manifestar que el seu Grup dóna suport a la 
Moció, està d’acord amb tot el que ha plantejat. 
 
 Tot seguit  pren la paraula el senyor Nèstor Artís i Villena, com a 
Portaveu del Grup Municipal de CiU, per manifestar que a ell li consta que, al 
menys a la Caixa, quan alguna entitat ha anat a demanar subvencions per a 
alguna activitat, els han dit que no tenien masses recursos, perquè el gruix de 
les subvencions ho donaven al Departament de Benestar Social de la 
Generalitat, per repartir-lo per tot Catalunya. En tot cas, afegeix, segons la 
intervenció del Sr. Balmón, també és evident que en programes concrets de 
Cornellà també estan disposats a col·laborar, per tant, sembla que tampoc és 
tan dolenta la col·laboració de les caixes, i nosaltres ens abstindríem degut a 
això. 
 
 A continuació intervé la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, com 
a Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que el seu Grup votarà a 
favor, -encara que sé que al company Tardà no li fa molta gràcia que el Partit 
Popular doni suport a les seves mocions, però ho sento molt-. Jo donaré 
suport, però vaig a fer un incís i diré que al Ple passat se’m va retirar la 
paraula vàries vegades, per intervencions bastants més curtes que les que fan 
alguns Portaveus, i crec que això, sí que és una discriminació. 
 
 Tot seguit pren la paraula el Sr. Alcalde Accidental, Sr. Martínez 
Flor, per manifestar que en aquest Ple no se ha retirat la paraula a ningú, i en 
els anterior plens s’ha complert  escrupolosament i amb força generositat, per 
part de l’Alcalde, allò que marca el ROM, per tant, discriminació no ha hagut 
perquè, em sembla que en aquest Ple sempre ha pogut expressar, Sra. 
Espinosa, la seva opinió. 
 
 A continuació intervé el Portaveu del Grup Municipal Mixt, senyor 
Alberto García Llorente, per manifestar que el seu Grup dóna suport total a la 
Moció presentada. 
 
 Seguidament pren la paraula la senyora Carmen Romero López, 
com a Portaveu del Grup Municipal d'IC-V, per manifestar que el seu Grup ha 
buscat informació sobre aquest tema, i, hem aconseguit la Llei que parla de 
les caixes d’estalvi de Catalunya, que és una Llei d’abril de 1994, en la qual 
queda clar qui té competències per obligar a les caixes d’estalvi a què 
inverteixin els seus beneficis en obres socials que és el Govern de la 
Generalitat. És un protectorat del govern de la Generalitat, qui valora, 
conjuntament amb les caixes, l’ús que es fa de l’obra social, per tant, 
evidentment que quants més diners reverteixin a Cornellà, millor. Pel que 
respecta a allò que diu el Sr. Artís que han donat com resposta a alguna 
entitat de què han decidit aplicar-lo en altres conceptes i no a alguna entitat 
concreta, possiblement sigui veritat, perquè realment tenen la llibertat de 
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decidir com poden fer ús de les inversions d’obra social, i, per tant, no veig de 
quina manera l’Alcalde ni ningú, pugui obligar a les caixes d’estalvi a què 
vagin en contra d’una Llei que els empara i que només ha de supervisar el 
Govern de la Generalitat. 
 
 Per tant, continua manifestant la Sra. Romero, ens haurem 
d’abstenir perquè, si hi ha bona relació amb les caixes d’estalvi molt millor, si 
a partir d’això, es beneficia el municipi de Cornellà i la ciutadania amb ells i 
les associacions, etc. etc, doncs molt millor, però crec que amb la Llei a la mà 
no se’ls pot obligar a fer res més. 
 
 Acte seguit intervé el senyor Ramon Salabert Parramon, com a 
President-Delegat de la Comissió Informativa de Planificació, Economia i 
Hisenda, per manifestar que volia fer dues precisions perquè li sembla un 
tema suficientment seriós com perquè no es tracti amb alegria. He sentit dues 
coses que m’han preocupat molt. Comparteixo la preocupació de fons, en 
quant a buscar més recursos per aplicar a la ciutat, però no puc estar d’acord 
amb el mètode. 
 
 En primer lloc, cal diferenciar de forma molt rigorosa allò que és 
l’obra social de les caixes del que són les caixes -entitats financeres-, i, en 
segon lloc, i és el que més em preocupa, aquest camí de buscar o de fomentar 
que hi hagi aplicacions de recursos a Cornellà, ja sigui a través de 
l’Ajuntament o ja sigui directament. Per exemple, l’altre dia vam signar un 
conveni per un contravalor de cinc-cents milions de pessetes  per fomentar 
l’activitat empresarial en el Centre d’Empreses i finançar a empresaris que 
estan començant, d’una manera que no figurarà mai en el pressupost nostre, 
però, en canvi, és una forma de forçar que hi hagi sensibilitat amb segons 
quins temes en els que, segurament, altres entitats del sistema financer no ho 
farien. 
 
 El que sí em preocupa molt, continua manifestant el Sr. Salabert, i 
això és una precisió que vull fer especialment al Sr. Tardà perquè ho ha 
mencionat, és que, en cap cas, es pot barrejar el que és una valoració de 
finançament d’obra social política o d’impuls en temes polítics, amb el que és 
el sistema d’ús dels fons dels ingressos municipals. En primer lloc, perquè hi 
ha una llibertat de funcionament del mercat bancari i nosaltres no el podem 
distorsionar, i, en segon lloc, perquè òbviament hem de seguir uns criteris de 
pura autonomia en la forma de gestionar els nostres recursos. En aquest tema 
vull que es tingui molta cura amb aquest cas en particular de què les 
transaccions en aquest sentit són molt difícils si es vol mantenir la 
transparència. 
 
 Per això dic, continua manifestant el Sr. Salabert, no barregem el 
circuit financer que tenim entre les entitats financeres i l’Ajuntament, amb el 
que és obra social de les caixes que tenen uns canals diferents i que, per aquí, 
tant les entitats de la ciutat, -no necessàriament l’Ajuntament- com qualsevol 
que tingui un projecte que cregui que encaixa en les polítiques que estan fent 
les obres socials. 
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 Finalment pren la paraula el Portaveu del Grup Municipal d’ERC, 
senyor Joan Tardà, per manifestar que això ja ho ha dit i, a més a més, que 
nosaltres entenem que la nostra tasca és estovar a les caixes, i per això, hem 
plantejat aquesta Moció i també aquesta campanya que seguirem. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació la Moció és rebutjada per majoria absoluta dels 
assistents, amb el vot en contra dels Regidors/es del Grup Municipal del PSC, 
senyors/es Vicenç Badenes Teixidó, Antonio Balmón Arévalo, Susana Cordero 
Rojas, Sergi Fernández Mesa, Juan Antonio García Díaz, Cristina Gasull 
Martínez, Judith Ibáñez Vives, Llorenç Luna Rodríguez, Manuel Luque del Rio, 
Perfecto Madrid Olmos, Antonio Martínez Flor, Aurora Mendo Sánchez, José 
Luis Morlanes Galindo, Gloria Récio Díaz i Ramon Salabert Parramón; dels 
Regidors/es del Grup Municipal d'IC-V, senyora Carmen Romero López i 
senyors Arnau Funes Romero i Miguel López Sánchez; i, amb l’abstenció del 
Portaveu del Grup Municipal de CiU senyor Nèstor Artís i Villena.  
 
 
 
 
 
 8.- Precs i preguntes. 
 
 
 En primer lloc pren la paraula el Portaveu del Grup Municipal 
d’EUiA, senyor Ignacio Flórez Barrón, per efectuar els precs i preguntes 
següents: 
 
 
 El Sr. Flórez manifesta que pel que fa a la pregunta, quan ha entrat 
el Sr. Martínez Flor, li ha donat una resposta per escrit, no obstant això, hi ha 
alguna cosa que li agradaria comentar, però no ara.  
 
 Intervé el Sr. Martínez Flor dient que, com allò que vol comentar, 
són temes tècnics, li pregaria que ho  parlessin amb els tècnics i podem posar 
a la seva disposició la documentació de la concessió i és aquesta la que 
aclarirà absolutament tot, contestant el Sr. Flórez que, per això, s’atindrà als 
dos precs. 
 
 Són temes que en diferents ocasions ja he plantejat. Un es refereix a 
l’ús de l’aigua i a la necessitat d’estalviar-la perquè és un bé que cada dia serà 
més escàs i d’això no ens podrem lliurar nosaltres, i a més, ho faig, malgrat 
que ho he fet fins i tot en les Comissions, ho faig perquè ho veig cada dia: 
aquest matí després que ca ploure abans d’ahir, i ahir a Can Mercader, i avui 
a la plaça Galícia, en aquella part que ha quedat davant la plaça Europa, entre 
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els blocs on s’està fent el pàrquing d’Empordà, allí s’havia regat, i això passa 
perquè no hi ha control no és només el reg automàtic, fins i tot amb la 
mànega, hi ha vegades que s’està regant quan ha plogut la nit abans. 
 
 “En diferents ocasions he plantejat la necessitat de tenir un 
comportament coherent per al estalvi de l’aigua, bé a partir d’un tipus de 
plantes xerófiles i autòctones (que requereixen poca aigua), que poden ser més 
belles i ornamentals que la gespa; bé amb un sistema de rec i horaris més 
eficients i ajustats al nostre clima. 
 
 Sempre he rebut, més que respostes concretes, justificacions per 
continuar amb els mateixos sistemes. 
 
 Durant aquest estiu he pogut comprovar que, en alguns llocs, com 
per exemple: Can Mercader, es rega cada dia, donant-se el cas que hi ha punts 
a on es fan tolls que romanen d’un dia a l’altre, a més hi ha zones en les que 
cau tanta aigua fora com a dins de la gespa que es vol regar. Quant he 
comentat que s’ha regat després de haver plogut, se m’ha dit, no sense raó, 
que on el rec es automàtic, si la pluja s’ha produït unes hores abans, no dona 
temps a canviar els reguladors, però, no sempre es així, el dilluns 18 de 
setembre, a les 9,30 del matí, en el espai que hi ha entre els pisos de 
Lindavista i el Col·legi Verdaguer, un senyor ho regava manualment, amb una 
mànega, quant aquella nit havia caigut una bona quantitat d’aigua. 
 
 Per això PREGO: 
 
 Primer.- Que es prenguin les mesures oportunes per tallar el 
malbaratament d’un bé de tanta vàlua i escàs com aquest, encara que sigui, 
sinó per coherència i solidaritat, per egoisme propi, donat que l’escassetat, 
més o menys tard, també ens arribarà a nosaltres. Recordeu la frase “Actuar 
localment, pensant globalment”. 
 
 Per favor us demano que us prengueu això com una obsessió meva, 
sinó com una responsabilitat de tots, amb la que hem de donar exemple, com 
obligació moral i ètica ineludible.” 
 
 Hi ha un altre prec, continua manifestant el Sr. Flórez, que fa 
referència a l’ús de l’energia o de la necessitat també de l’estalvi i de l’eficiència 
energètica en tots els sentits.  
 
“Antecedents: 
 
 El problemes relacionats amb les energies (preu dels combustibles, 
contaminació i escalfament de la Terra, etc.), per les que el nostre país, amb el 
sistema actual, té una gran dependència exterior, requereix de solucions 
radicals i coherents, per canviar els ritmes de consum, les fonts de 
procedència i les conseqüències econòmiques que, de les mateixes es deriven. 
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 L’Ajuntament de Barcelona ha aprovat i posat en pràctica unes 
ordenances municipals, amb les que s’obliga a ell mateix i als constructors a 
instal·lar plaques solars i aplicar mesures eficients de consum, tant en les 
noves edificacions com en les rehabilitades, que per lògica, han de contemplar 
unes mínimes recomanacions d’arquitectura bioclimàtica. 
 
 Aquestes son peticions que jo he fet en més d’una ocasió, i sempre 
se m’ha dit que l’Ajuntament no podia obligar a ningú a introduir aquest tipus 
de sistemes. Com ara tenim un exemple que diu que sí que es pot, os  
 

PREGO 
 
 Primer.- Que es demani a l’Ajuntament de Barcelona una còpia de 
les esmentades ordenances. 
 
 Segon.- Que una vegada les tinguem, es fixi un calendari d’estudi i 
adaptació al nostre municipi. 
 
 Tercer.- Que per començar donant exemple, abans d’iniciar nous 
projectes i construccions d’iniciativa municipal, s’estudiïn les possibilitats, 
demanant informació sobre experiències en marxa o ja realitzades i 
contemplant les possibilitats i conveniències d’aplicar-les aquí. 
 
 Quart.- Que en el moment que es coneguin les possibilitats legals, 
es comencin a incorporar en el permisos d’obres, com una condició per 
concedir-los.” 
 
 Seguidament intervé el Sr. Alcalde Accidental, Antonio Martínez 
Flor, per manifestar que com que són precs, el Govern pren nota i ja 
contestarà el que considerin respecte d’ells. 
 
 
 A continuació pren la paraula el senyor Joan Tardà i Coma, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’ERC, per fer dos precs i dues preguntes. 
 
 Pel que fa al primer prec és demanar a l’Ajuntament si considera 
que està en condicions d’iniciar obres al carrer Doctor Carulla, perquè -com 
que hi passo sovint per anar a la Guarderia La Trepa-, avui, he quedat 
esborronat perquè hi ha dos forats, un de gairebé un pam i mig. És un carrer 
de llambordes i hi ha dues escoles, una al capdamunt del carrer, i a l’altra 
punta del carrer, el col·legi Anselm Clavé, gent gran que passa i cotxes, tot 
plegat. Per això demano si es pot considerar aquesta qüestió -és possible que 
ja ho tingueu previst, perquè és molt evident,- i crec que valdria la pena si 
s’han de fer obres, mantenir les llambordes perquè també està bé que hi hagi 
alguns carrers de la ciutat que mantinguin el record del que eren les calçades 
d’abans de l’asfalt industrial. 
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 També voldríem demanar una mica més de racionalitat amb la 
qüestió de les pintades i l’acció de l’Ajuntament esborrant-les. D’entrada, vull 
dir que la cosa més lamentable és que hi hagi ciutadans tan incultes i tan 
estúpids per llançar pintures a les columnes que presideixen la façana de 
l’Ajuntament, a part de què, gairebé em posaria a plorar al veure com els murs 
medievals de l’Ajuntament i les columnes han estat atemptats, la qual cosa fa 
pensar que potser les hauríem de cobrir de vidre. 
 
 Dit això, continua manifestant el Sr. Tardà, crec que davant 
d’actituds, en alguns casos irracionals com aquesta, em sembla que també 
caldria ser una mica més racional. Fa un any ja vaig parlar d’això, i fa un any  
vaig dir que a la cantonada del carrer Verge de Montserrat-Ramon i Cajal hi 
ha una pintada que fa tres o quatre anys que hi és, on apareix la destral i la 
serp d’ETA, i fa tres anys que hi és. Quina és aquesta racionalitat?. Entenc, 
primer de tot, que s’ha d’educar a la gent, fins i tot, en alguns casos se l’ha de 
reprimir, entenent reprimir com la coacció perquè vegi que no s’ha de fer. I 
crec, també que s’han d’evitar actituds una mica irracionals com anar a 
esborrar murals de contingut ideològic, doncs crec que s’ha de ser prou 
intel·ligent i destriar. Quan hi ha una xeringa ben pintada, que acaba amb un 
ham i cau  unes gotes de sang que vol dir: “no t’enganxis”, crec que, el nano 
que ha pintat allò, més enllà dels seus valors artístics, penso que amb allò hi 
ha un contingut de comunicació, si més no, hi ha un intent d’establir una 
comunicació. 
 
 De manera que, no entenc la racionalitat, crec que és ser poc 
“intel·ligent” en aquest sentit. No vull ofendre. És un tema delicat, però 
demano que se m’expliqui perquè l’anagrama d’ETA fa cinc anys que és allà. I 
altres murals s’esborren, crec que s’ha de demanar coherència. 
 
 
 I pel que respecta a les preguntes: 
 
 1a) Voldria demanar si se’m pot lliurar la relació de l’Inventari del 
Patrimoni Artístic de la Ciutat, dispers o dipositat en despatxos. M’agradaria 
tenir l’inventari d’obres d’art, siguin pictòriques o escultures o peces de 
ceràmica, fruit de donacions. Em sembla molt bé l’idea de què cada artista 
havia de deixar una peça, suposo que deu haver-hi tot un dipòsit, i, a més a 
més, si hi ha l’inventari, m’agradaria veure’l per veure si poden col·laborar a 
fer alguna cosa. I la pregunta és: Quina és la Relació-Inventari del Patrimoni 
Artístic de la Ciutat dispers o dipositat?  
 
 2a) Quan vam demanar que es regulés a través d’una ordenança 
municipal la instal·lació d’antenes col·lectives, se’ns va dir que sí, i, això va 
portar implícit altres discussions sobre les instal·lacions de telèfons, etc. Se’ns 
va dir que l’Ajuntament tenia interès en endegar l’elaboració d’unes 
ordenances estètiques. La pregunta és: en quin procés està?, voldríem saber si 
s’està treballant, on s’està i si podem ajudar. 
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 A continuació pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a Portaveu del Grup Municipal del PP, per fer la següent 
pregunta: La setmana passada vaig assistir a un espectacle des de les 
finestres del despatx de l’Ajuntament. En qüestió de cinc minuts, unes 20 o 30 
persones amb la cara tapada, van actuar d’una forma completament 
coordinada, i en menys de cinc minuts, van deixar la plaça de l’Ajuntament, la 
façana de l’Ajuntament feta un veritable fàstic, a més, davant la Guàrdia 
Urbana i el pitjor de tot és que, quan van acabar de fer l’obra pictòrica, es van 
adreçar als agents que estaven a la porta de l’Ajuntament i davant la mirada 
d’altres companys en un cotxe patrulla i amb sengles cubells de pintura, els 
van pintar de dalt a baix, sense que els agents municipals fessin un gest, res 
més que entrar cap a dins.  
 
 Crec que les columnes i les parets de l’Ajuntament són monument 
històric i crec que com a tals pintar-les i atemptar contra elles, -si és que no 
estic mal informada-, ho preveu el Codi Penal. No es va fer cap detenció, no es 
va demanar cap identificació, és més, amb completa tranquil·litat es van anar, 
i, un de paisà amb la cara descoberta, es va permetre el luxe -davant de tots 
els ciutadans/nes que hi eren contemplant l’espectacle-, de fer fotografies dels 
agents completament plens de pintura, per això, les meves preguntes són: 
 

- Té per casualitat la Guàrdia Urbana ordre de no fer res en cas 
d’agressió envers ells? 

 
- Si en lloc de ser pintura, com gràcies a Déu ha sigut, fos un 

altre tipus de líquid, el que aquestes persones porten, que no és 
la primera vegada que tiren, com possiblement pogués ser àcid, 
o qualsevol altra cosa, que hagués passat?, perquè des del cap 
als peus no es veia  la cara dels agents. 

 
- Quina classe de protecció tenim els ciutadans i ciutadanes 

d’aquesta Ciutat, quan, per part de la Guàrdia Urbana en un cas 
d’atac d’aquest calibre, no són capaços de defensar-se a ells 
mateixos?, crec, que és una actitud vexatòria envers la Guàrdia 
Urbana, si és que l’actitud d’ells ve donada per una ordre. 

 
 En conseqüència demanaria que quan es preveu, com es preveia 
que vindrien aquestes persones a fer aquests actes, hi hagués més dotació de 
policia, perquè a mi se m’havia avisat mitja hora abans que m’anés perquè 
estava previst que arribessin aquestes persones. Només era això: preguntar si 
hi ha alguna ordre, perquè ells no es defensin, per  saber a què atenir-nos. 
 
 A continuació pren la paraula el Sr. Alcalde Accidental, Antonio 
Martínez, per contestar a la Sra. Espinosa, dient que és una resposta molt 
senzilla. En primer lloc, no hi ha cap ordre de què els guàrdies no es defensin. 
De totes maneres, afegeix, la versió que tinc per part de la Guàrdia Urbana no 
és aqueixa sinó que és que van intentar intervenir però eren trenta persones, 
no els va donar temps i, a més, eren poc nombre d’efectius. Si la versió de la 
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Sra. Espinosa és que els guàrdies urbans, sembla ser, d’una manera covard, el 
que van fer és tirar cap enrere i amagar-se a l’Ajuntament, aprofitarem la seva 
pregunta per obrir un expedient informatiu i suposo que quan la cridem 
perquè presenti declaració, doncs ens digui això, que la Guàrdia Urbana el 
que va fer va ser amargar-se. 
 
 El mateix que jo faré demà amb el Comissari al qual he citat perquè 
un grup també d’energúmens van trencar una manifestació pacífica que hi 
havia a la porta de l’Ajuntament d’unes persones que protestaven per un tema 
i aquests energúmens van fer danys al McDonal’s pintant les rambles i 
segellant caixers automàtics amb un cotxe de la Policia Nacional darrera seu, 
tot el camí. De totes maneres, la persona que estava amb la cara destapada, 
està identificada i hem presentat una denúncia al respecte. 
 
 A continuació intervé el Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, 
Habitatge i Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo, per 
manifestar que estan treballant amb l’Ordenança d’Estètica. La idea -com va 
explicar a la Comissió Informativa- és tenir un primer esquema durant aquest 
any, i posteriorment obrir un debat en el que, per suposat, hi hauran 
aportacions molt valuoses, segur, com les que realitzarà Esquerra 
Republicana, i penso que s’han de tenir en compte, i també els veïns, les 
associacions, perquè aquesta Ordenança no es pot imposar, s’ha de 
consensuar si no volem tenir mals majors que els que pretenem evitar. 
 
 I pel que fa al tema del carrer Doctor Carulla, demà mateix ho 
mirarem.  
 
 
 
 
 I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió a 
indicació de la Presidència, quan són les vint-i-dos hores i quaranta-cinc 
minuts, de la qual s’estenc la present acta, que és signada per l'Alcalde-
Accidental, juntament amb mi, la Secretària General, que ho certifico. 
 
 


